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معاون اول رییس جمهور گفت: مهم ترین پیام خون شهدا این است که از نهال جمهوری 
اسلامی به خوبی پاسداری شده و امنیت، آسایش و رفاه مردم به نحو مطلوب تأمین شود. 

اس��حاق جهانگیری در اولین کنگره ملی تجلیل از ش��هدای غریب آزاده، با توجه به 
فرارسیدن 26 مرداد، ...

 مع��اون اداری مال��ی ش��هرداری اصفهان در نشس��ت با خب��ر نگاران 
رس��انه ها تاکید کرد : ش��هر رو یا ها با سرمایه ش��هرداری اصفهان که 
سرمایه شهروندان اصفهانی است احداث ش��ده و همه شهروندان حق 

دارند از این مجمو عه تفریحی استفاده کنند.
حس��ام نژاد گفت که علاوه بر اینکه تجهیزات شهررویا ها از 

استاندارد بین المللی بر خوردارند ، اداره استاندارد ایران ...
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معاون اول رییس جمهور در اولین کنگره ملی تجلیل از شهدای غریب آزاده:

پاسداری از نهال جمهوری اسلامی مهم ترین 
پیام خون شهدا ست

برای پیشگیری از بیماری کورونا جدی باشید

ایران در خطر تهاجم  سندرم تنفسی 
خاورمیانه 

حمیدرضا فولادگر: 

افزایش رد دفاتر فعالان اقتصادی در 
استان نارضایتی ایجاد کرده است

بازارهایی که الگویی برای دیگر 
عرضه کنندگان کالاهاست

رضایتمندی بالای شهروندان 
از بازارهای روز کوثر

معاون اداری مالی شهرداری اصفهان در نشست با خبر نگاران رسانه ها :

شهر رویاها برای همه 
شهروندان اصفهان

2

داعش به سمت 
مرزهای کشور

تحرکی نداشته است

دکتر سقائیان نژاد با اشاره به مشكلات آب استان : 

توریست ها می توانند بهترین گزینه برای تبلیغ به نفع ایران باشند

مردم اصفهان به دلیل شأن بین المللي شان 
صبورانه  سكوت کرده اند

7

به بهانه سالگرد آزادی اسرا، گفت وگو با 
جانباز آزاده غلامعلی محمدی

هم جانباز بود ، هم آزاده

11

نگاهی به 16 تیم لیگ برتر  پس از سه هفته

ماکت تیم ها  از کیفیت آنها 
خبر می دهد

3

مس��وول امور پژوهش��ی مرکز بهداش��ت ش��ماره ی��ک اصفهان در 
همایش��ی که در درمانگاه نواب صفوی برگزار ش��د، بیماری کورونا 
را سندرم تنفس��ی خاورمیانه و یک بیماری ویروس��ی که اولین بار 
در س��ال 2012 در عربستان س��عودی گزارش شده اس��ت، عنوان 

 کرد و گفت: ای��ن بیماری توس��ط گون��ه ای از ویروس ها
به نام کورونا ویروس منتقل می شود... 4

در ش��انزدهمین جلسه ش��ورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی 
استان اصفهان تعداد  9 پیشنهاد اصلاح قانون مالیات بر ارزش افزوده پس 
از بررسی های کارشناسی تصویب و به مراجع  قانونی جهت اعمال نظر در 
قانون جدید ارایه شد. گفتنی است که قانون مالیات بر ارزش افزوده پس 

از پنج سال اجرا در صحن مجلس، در حال  بازنگری و اصلاح 
است. در این جلسه، پیشنهادات... 8

 واقعیت�ی به نام 
لذت و حقیقتی به 

نام اعتیاد دارد

   ازحقیقت تا واقعیت 
درمیزگرد قلیان؛  



معاون اول ریی��س جمهور گف��ت: مهم ترین پیام 
خون شهدا این است که از نهال جمهوری اسلامی 
به خوبی پاس��داری شده و امنیت، آس��ایش و رفاه 
مردم به نحو مطلوب تأمین شود. به گزارش اصفهان 
زیبا به نقل ازخبرگزاری دانشجویان ایران،اسحاق 
جهانگیری در اولین کنگره ملی تجلیل از شهدای 
غریب آزاده، با توجه به فرارسیدن 26 مرداد، سالروز ورود آزادگان، 
اظهار کرد: یقینا ملت بزرگ ایران مدیون و میراث دار خون شهدای 
عزیز و بزرگوار اس��ت و اصولا اعتقاد و باور ما این است که شهادت 
مسیر ترقی و تعالی هر ملتی قلمداد می شود.  وی افزود: یک ملت 
وقتی می تواند در تاریخ سربلند باشد که به شهادت به معنای واقعی 
آن و به ایثار و ازخودگذشتگی باور داشته و عمل کرده باشد و تمام 
اتفاقاتی که در این 36 س��ال بعد از انقلاب اسلامی در ایران شکل 

گرفته اس��ت، مرهون فداکاری عزیزانی اس��ت که در بحرانی ترین 
شرایط این کشور و در سخت ترین آزمون ها مردانه ایستادند و سینه 
سپر کردند و دشمنان این ملت را به عقب راندند. معاون اول رییس 
جمهور در ادامه خاطرنشان کرد: یکی از دلایلی که با توجه به آن و 
با وجود دشمنان می توان همواره با اطمینان اساسی راجع به آینده 
جمهوری اسلامی ایران حرف زد، این است که پای چنین درخت 
تنومندی خون شهید ریخته است و یقینا خون شهید هیچ وقت هدر 
نخواهد رفت. جهانگیری زنده نگه داشتن فرهنگ شهادت و ایثار و 
انتقال این فرهنگ به نسل های آینده را را یک ضرورت خواند و اظهار 
کرد: فرزندان این ملت بایدبدانند که پدرانشان در چه شرایطی از این 
کشور و نظام دفاع کردند. آزادگان عزیز ما در سخت ترین شرایط از 
آرمان های امام)ره( و انقلاب در هنگامی که در چنگال دش��منان 

گرفتار بود، دفاع کردند.

 

وی با تأکید بر این که ملت و مکتبی که چنین انسان هایی را پرورش 
می دهد شکست بردار نیست، گفت: خونی که از کربلای حسین)ع( 
جوشیده این مسیر را روشن و پرفروغ نگه داشته و افتخار ما این است 

که این راه را به خوبی دنبال کنیم.
 معاون اول رییس جمهور افزود: آزادگان عزیز ما در دوران اسارت 
با تدابیر خود برای کش��ور ما فرصت های تاریخی ساختند و در این 
راستا می توان از شهید تندگویان، شهید لشکری و شهید ابوترابی یاد 
کرد. جهانگیری که خود برادر دو شهید است در ادامه گفت: دولت 
تدبیر و امید این موضوع را رسالت جدی خود می داند که پیام خون 
شهدا را به خوبی شناس��ایی کند و در جهت تحقق آن تمام تلاش 
خود را انجام دهد. مهم ترین پیام خون شهدا نیز این است که از نهال 
جمهوری اسلامی به خوبی پاسداری ش��ود. همچنین پاسداری و 
امنیت، آسایش و رفاه مردم به نحو مطلوب تأمین شود. وی گفت: 
ما در دنیایی زندگی می کنیم که در آن رژیم های گرگ صفتی وجود 
دارند که از انسانیت بویی نبرده اند. ما شاهد جنایات رژیم غاصب و 
کودک کشی هس��تیم که جنایت هایش در تاریخ بی سابقه است و 
وجدان دنیا در س��ازمان های بین المللی خاموش مانده اند و تنها از 
یک جا فریاد مظلومیت بلند می ش��ود که آن ای��ران و رهبر معظم 

انقلاب است. 
معاون اول رییس جمهور در همین راستا اضافه کرد: ما از یک طرف با 
غده سرطانی صهیونیسم مواجهیم و از طرف دیگر یک غده سرطانی 
به نام داعش وجود دارد که تحت نام اس��لام جنایت های بیشماری 

انجام می دهد.
 با این وجود لازم اس��ت تا چهره رحمانی اس��لام توسط جمهوری 
اسلامی ایران نشان داده شود و به حمدالله ملت بزرگ و تمدن ساز 
ایران نیز چنین می کنند و در فضای بین المللی از اس��لام رحمانی 
عزیز به عنوان دینی ک��ه طرفدار مظلوم، حق و عدل اس��ت چهره 
مطلوبی ارائه خواهند داد.جهانگیری گفت: در کنار این موضوعات 
دولت توسعه کشور و رفع بیکاری و گرانی را مورد توجه قرار داده و ما 

به طور جدی این مسایل را در دستور کار قرار داده ایم. 

عیادت آیت الله وحیدخراسانی 
از رییس مجلس خبرگان 

آیت الله وحیدخراسانی با حضور در بیمارستان، از رییس مجلس خبرگان 
رهبری عیادت کرد. ابراهیم انصاریان ریی��س دفتر آیت الله مهدوی کنی 
در این خصوص گف��ت: دیروز صبح آیت الله وحید خراس��انی با حضور در 
بیمارس��تان قلب ش��هید رجایی از ایش��ان عیادت و برای شفایشان دعا 
کردند. وی افزود: این مرج��ع تقلید از مومنین و م��ردم تقاضا کردند که 
برای بهبودی ایشان دعا کرده و قرائت حمد شفا داشته باشند. همچنین 
 ایشان در گفت وگو با پزش��کان در جریان مراحل درمان و مداوای آیت الله 
مهدوی کنی قرار گرفت. آیت الله وحید خراسانی در گفت وگو با خبرنگاران 
نیز گفت: آشنایی ما با ایشان به سال ها پیش از انقلاب بازمی گردد و از زمانی 
که خبر بستری شدن آیت الله مهدوی کنی را شنیده ایم، همگی مشغول دعا 
برای سلامتی ایشان هستیم. بر اساس این گزارش، آیت الله مهدوی کنی 
رییس مجلس خبرگان رهبری، روز چهارشنبه 14 خرداد بدنبال عارضه 

قلبی در یکی از بیمارستان های تهران بستری شد.

تاکید ظریف بر عزم ایران
 برای همکاری با آژانس 

»محمدجواد ظریف« وزیر امورخارجه در دیدار با »یوکیا آمانو« مدیر کل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی بر عزم جمهوری اسلامی ایران برای همکاری 
با این نهاد دارای صلاحیت بین المللی در موضوع هسته ای تاکید کرد. اداره 
کل دیپلماسی رسانه ای وزارت امور خارجه اعلام کرد ظریف در این دیدار 
بار دیگر بر عزم جمهوری اسلامی ایران برای همکاری با آژانس بین المللی 
 انرژی اتمی به عنوان تنه��ا نهاد دارای صلاحیت بی��ن المللی در موضوع 
هس��ته ای و مدیر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی نیز بر انجام وظایف 
آژانس به عنوان یک نهاد حرفه ای و بی طرف و در چارچوب مقررات آژانس 
تاکید کرد.طرفین در این دیدار با مرور روند همکاری ها ، بیانیه مشترک 
همکاری های دو طرف را که طی سال گذشته بین جمهوری اسلامی ایران 

و آژانس بین المللی انرژی اتمی به امضاء رسید ، مورد تاکید قرار دادند.

موافقت مجلس با فوریت طرح منع 
تبلیغات محصولات آسیب رسان به سلامت

نمایندگان مجلس با 1۵۷ رأی موافق، ی��ک فوریت طرح منع تبلیغات و 
معرفی محصولات و خدمات غیرمجاز و آسیب رسان بر سلامت در فضای 
مجازی و شبکه های ماهواره ای را مصوب کردند.نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در نشست علنی دیروز )یکشنبه( یک فوریت طرح منع تبلیغات و 
معرفی محصولات و خدمات غیرمجاز و آسیب رسان بر سلامت در فضای 
مجازی و ش��بکه های ماهواره ای را مورد بحث و بررسی قرار داده و با 1۵۷ 
رأی موافق، 13 رأی مخال��ف و 9 رأی ممتن��ع از 221 نماینده حاضر در 

جلسه، به تصویب رساندند.

اعلام وصول سه سوال ملی نمایندگان
 از وزیران 

سوال های ملی نمایندگان رشت، زنجان، سمنان، تهران و مشهد از وزیران 
جهاد کشاورزی، امور اقتصادی و دارایی و اطلاعات در جلسه علنی دیروز 

مجلس اعلام وصول شد. 
»مهرداد بذرپاش« عضو هیات رییسه مجلس در ادامه جلسه علنی  دیروز 
از اعلام وصول سوال ملی جبار کوچکی نژاد از وزیر جهاد کشاورزی درباره 
علت عدم اجرای برنامه پنجم توسعه و حذف تشکیلات ضروری خبر داد. 
وی افزود: سوال ملی محمدرضا خان محمدی، علیرضا خسروی و محمد 
اس��ماعیلی از وزیر امور اقتصادی و دارایی درباره علت عدم شفافیت اخذ 

مطالبات و معوقات بانکی نیز اعلام وصول می شود.

به گزارش قلمدون نی��وز بعد از اظه��ارات تند و 
تیز آقای ریی��س جمه��ور خطاب ب��ه منتقدان 
دولت و مذاکرات هس��ته ای و واکنش رسانه ها و 
کارشناسان و مقامات به این اظهارات اهالی خانه 
دولت دس��ت به دس��ت هم دادند تا با یک تعبیر 
متفاوت از ایرادات آقای ریی��س جمهور قضیه را 

یک جوری جمع کنند .
یکی گفت رییس جمهور خس��ته بود و این ح��رف هارا زد ،یکی 
دیگر گفت رییس جمهور خس��ته نبود کمی عصبانی بود و یکی 
دیگر از همه جالب تر گفت رییس جمهور اص��لًا عصبانی نبود ، 
صریح بود . این وس��ط آمیزظریف عزیز  فرصت راغنیمت شمرد 
و جو شعر و شاعری به خود گرفت و به  س��خنان  روحانی لباس 

شاعرانه پوشاند و خطاب به منتقدان گفت:
 همزبونی ها اگه شیرین تره / هم دلی از همزبونی بهتره

واقعاً آدم کیف می کند این روح های لطیف و احساسات پاک را 
می بیند . لذا به نظر آمیزقلمدون اگر همه مسوولان و خدمتگزاران 
حرف هایشان را با منتقدان و موافقان و مقامات بالادستی و پایین 

دستی با زبان ترانه بزنند دنیا گلستان می شود  مثلا:
  وزیر علوم که این روزها اندر خ��م خانه ملت منتظر اعلام روز 
اس��تیضاح به س��ر می برد بعد از دو ماه فرصت مجلس زورش به 

مجلس��ی ها نرس��ید که آنها را  راضی کند ،پس ح��الا می تواند 
خطاب به نماینده های مجلس بگوید:

آفرین به این زور و آفرین به این بازو/ آفرین به این چشم و آفرین 
به این ابرو /آفرین به هر شب که بی گدار می باره / با »مجلس« در 

افتادن خیلی آفرین داره
بعد وزیر علوم می تواند به خدمت آقای رییس جمهور برس��د و 

ضمن مراتب خداخافظی بفرماید:
من یه بچه ی ش��یطون توی کوچه ها بودم/ عشق تو بزرگم کرد، 
عشق تو هلاکم کرد /جیک جیک مستونم بود و عشق بازیگوش / 

مثل جوجه ی مرده توی باغچه خاکم کرد
و رییس جمهور عزیز هم خطاب به وزیرقول می دهد که یک وزیر 

شایسته را جانشین او کند و می سراید:
هر شب تو رویای خود  ردای نو تن می کنم/ آینده ی این خونه رو 
با شمع روشن می کنم /در حسرت فردای تو تقویمم  و پر می کنم/ 

هر روز این تنهایی رو فردا تصور می کنم 
   یا مثلا وزیر بهداشت عزیز که چند وقتی است با کارخانه داران 
لبنیات بر سر روغن پالم دست به یقه ش��ده می تواند خطاب به 
آنها هر چه دل تنگش می خواهد بگوید و حقشان هم هست ،اما 
کارخانه دارها که ریششان گیر وزیر است می توانند ضمن ارسال 
نامه فدایت شوم همراه با اظهار مراتب پش��یمانی و ندامت ترانه 

زیر را ضمیمه کنند:
توی هر ض��رر بای��د اس��تفاده ای باش��ه/ باخت باید احس��اس 
فوق العاده ای باشه /آه فاتح قلبم،  فکرشم نمی کردیم/ رام کردن 

این "شیر" کار ساده ای باشه
   خود آمیزظریف هم می تواند برای اعلام آمادگی دور جدید 

مذاکرات هسته ای برای سران گروه ۵+1 اینچنین بنگارد: 
چه دلنواز اومدم اما با ناز اومدم/ شکوفه ریز اومدم اما عزیز اومدم/

آخه گفته بودی دیر نکن/ عاشقو دلگیر نکن/ گفته بودی زود بیا/ 
لحظه موعود بیا

  این روزها در اطراف وزیر صنعت ش��ایعاتی می چرخد مبنی 
بر اینکه دولت قصد دارد ایشان را خیلی نرم و بی سر و صدا عزل 
کرده و دیگری را به جانش��ینی برگزیند بنابراین رییس جمهور 
 عزیز یا هرکس��ی که وظیفه انتقال این موضوع ب��ه وزیر را دارد 

می تواند طی اشعار زیر گوشی را یواشکی بدهد دستش:
می بینی گریه کردم؟ خواب دیدم یه روزی من تو رو از دست می 
دم/نگو این خ��واب من تنها یه خوابه/نگو ای��ن گریه کردن ها یه 
خوابه... نگو/کنار گریه خوابیدم بازم خواب تو رو دیدم/ تو خواب 

از خواب ترسیدم/ تو می رفتی و می دیدم...
وزیر محترم ضمن گرفتن گوش��ی و درک این نکته که چیزی به 
پایان عمر وزارتش نمانده می  تواند با استفاده از اشعار زیر مراتب 

ناراحتی اش از این مورد را ابراز کند: 
تو می رفتی/ ازت از عشق پرس��یدم/ تو هم شعر عجیبی زیر لب 
خوندی که معنیش��و نفهمیدم/داد زدمو نشنیدی/فریاد زدمو تو 

ندیدی/  منو نمی خوای/ تو منو نمی خوای/ نمی خوای 
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ایــــــران

روزنامه خبری، فرهنگی 

اجتماعــی صبــح ایــران 

اخبــار کوتــاه

صبح روز سه شنبه صورت می گیرد؛

حضور روحانی در جلسه استیضاح وزیر علوم
فرمانده ناجا در جمع خبرنگاران:

داعش به سمت مرزهای کشور تحرکی نداشته است
فرمانده ناجا با اش��اره به اینکه کش��ور در امنیت کامل به سر 
می برد، گفت: گروه داعش در مرزهای کشور فعالیتی نداشته 
است. س��ردار احمدی مقدم با حضور در جمع خبرنگاران در 
خصوص عملکرد یک س��اله در پاسخ به سؤالی مبنی بر اینکه 
عملکرد یک س��اله دولت را چگونه ارزیاب��ی می کنید، گفت: 
من تنها می توانم در حوزه امنیت داخلی که مربوط به خودم 
می شود صحبت کنم.وی افزود: خوشبختانه در یک سال اخیر 
حوزه داخلی همراه با آرامش بوده و روند جرائم رو به کاهش 

بوده اس��ت. فرمانده ناجا وضعیت کش��ور را آرمانی و مطلوب 
عنوان کرد و گف��ت: اما این وضعیت هنوز هم شایس��ته ملت 
ما نیس��ت.وی با تأکید بر اینکه دولت در ح��د خود از نیروی 
انتظامی حمایت کرده است، گفت:  خوش��بختانه امنیت در 
کشور برقرار است.وی در خصوص تحرکات داعش در منطقه، 
گفت: تحرکات ای��ن گروه در س��مت مرزهای ما نب��وده و از 
همان زمانی که داعش در عراق تح��رکات خود را آغاز کرد ما 

تمهیدات لازم را اندیشیدم.

رییس  جمهور در جلس��ه اس��تیضاح فرج��ی  دانا  وزی��ر علوم، 
  تحقیق��ات و فن��اوری در روز سه ش��نبه حض��ور می یاب��د. 
حجت الاس��لام دکترحس��ن روحان��ی رییس  جمه��ور صبح 
روز سه شنبه در جلس��ه اس��تیضاح رضا فرجی  دانا وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری حضور پیدا می کن��د. بنا بر این گزارش قرار 
بود که استیضاح فرجی  دانا وزیر علوم،  تحقیقات و فناوری در روز 
چهارشنبه برگزار شود که با تقاضای دولت به روز سه شنبه موکول 
شده است.دلیل این تقاضا سفر استانی هیأت دولت به اردبیل و 

ضرورت حضور حجت الاسلام دکترحسن روحانی رییس  جمهور 
کشورمان در این سفر بوده است.استیضاح فرجی  دانا وزیر علوم، 
تحقیقات و فناوری با ۵0 امضا تقدیم هیأت رییسه مجلس شورای 
اسلامی شده است و در دستور کار مجلس شورای اسلامی قرار 
گرفته است.قرار است روز سه شنبه فرجی دانا در مجلس شورای 
اسلامی حضور یافته و به دفاع از خود در مقابل این طرح استیضاح 
بپردازد.کاهش رشد علمی کش��ور و بلاتکلیف بودن دانشگاه ها 

مهم ترین محورهای استیضاح وزیر علوم را تشکیل می دهد.

معاون اول رییس جمهور در اولین کنگره ملی تجلیل از شهدای غریب آزاده:

پاسداری از نهال جمهوری اسلامی مهم ترین پیام خون شهداست 

گروه 
ایران

؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟
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ایــــــران

روزنامه خبری، فرهنگی 

اجتماعــی صبــح ایــران 

اخبــار کوتــاه
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گروه 
ایران

آگهی مزایدهآگهی مزایده

شهرداری اصفهان شهرداری اصفهان 

ش�هرداری اصفهان در نظر دارد جهت انعقاد قرارداد اجاره پارکینگ عمومی باغ گلدس�ته 
واقع در خیابان باغ گلدسته که به صورت مسقف و با ظرفیت 550 دستگاه خودرو می باشد 
از طریق مزایده اقدام نماید. متقاضیان می توانند جهت کسب اطلاعات و دریافت اسناد و 
مش�خصات پارکینگ ها از تاریخ نش�ر آگهی همه روزه به جز ایام تعطیل در ساعات اداری 
تا تاریخ 93/6/8 به ش�رکت مهندس�ی نیک اندیش واقع در خیابان جابرانصاری، روبروی 
 ش�هرداری منطقه هش�ت، خیابان سردار شهید محمود ش�هبازی جنوبی مراجعه نمایند. 

آخرین مهلت ارسال پیشنهاد قیمت تا ساعت 14 مورخ 93/6/10 می باشد. 
شرایط مزایده 

1-ارایه سپرده شرکت در مزایده بصورت واریز نقدی به حساب سپرده شهرداری یا ضمانت 
نامه بانکی با اعتبار  سه ماهه.

2-در صورتیکه نفرات اول و دوم ش�رکت کننده از انجام معامله خودداری نمایند س�پرده 
شرکت در مزایده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد. 

3-شهرداری در رد یک یا تمام  پیشنهادها مختار است. 
4-سایر اطلاعات و جزییات مربوطه در اسناد مزایده موجود می باشد. 

شهرداری اصفهان در نظر دارد مستغلات مشروحه ذیل را از طریق مزایده واگذار نماید. متقاضیان می توانند 
جهت دریافت اسناد و مشخصات مورد واگذاری از تاریخ نشر آگهی همه روزه به جز ایام تعطیل در ساعات 
اداری به امور قراردادها واقع در میدان امام حس�ین )ع( س�اختمان شهرداری مرکزی مراجعه و نسبت به 

کسب اطلاعات و تهیه اسناد مزایده اقدام نمایند. 
آخرین مهلت تهیه اسناد و ارسال پیشنهاد قیمت تا ساعت 14 مورخ 93/6/17 می باشد. 

 1-دو واحد آپارتمان مس�کونی به ش�ماره های 23 و 64 واقع در ملک ش�هر خیابان بهارس�تان میانی، 
فلکه مفتح  روبروی خیابان مفتح انتهای خیابان فردوسی 2 مجتمع مهتاب طبقات دوم و ششم. 

2-یک واحد مس�کونی واقع در خیابان فروغی، ایس�تگاه مولوی، کوچه 34 )شهید معتمدی( منزل دوم 
سمت چپ طبقه زیرزمین.

شرایط مزایده 
1-ارایه سپرده شرکت در مزایده بصورت واریز نقدی به حساب سپرده شهرداری یا ضمانت نامه بانکی با 

اعتبار حداقل سه ماه.
2-در صورتیکه نفرات اول و دوم شرکت کننده در هر مورد از انجام معامله خودداری نمایند سپرده شرکت 

در مزایده آنان به ترتیب به نفع شهرداری ضبط خواهد شد. 
3-شهرداری در رد یک یا تمام  پیشنهادها برای هر مورد مختار است. 
4-سایر اطلاعات و جزییات مربوطه در اسناد مزایده مندرج می باشد. 

رییس جمهور در دیدار با مدیرکل 
آژانس بین المللی انرژی اتمی: 

به نقش پررنگ تر آژانس امیدواریم
یوکیو آمانو مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی دومین 
بار به ایران آمده است تا درباره روند همکاری های این نهاد 
بین المللی با کش��ورمان، با مقامات تهران گفت وگو کند.  
به گزارش اصفهان زیبا به نقل از واحد مرکزی خبر، آمانو 
در دیدار با رییس جمهور از همکاری های خوب تهران با 
آژانس بین المللی انرژی اتمی سخن گفت.رییس جمهور 
در این دی��دار با تأکید ب��ر صلح آمیز ب��ودن فعالیت های 
هسته ای ایران گفت: از نظر اخلاقی و مذهبی و بر اساس 
فتوای صریح رهبر معظم انقلاب اس��لامی، س��لاح های 
کش��تار جمعی در دکتری��ن دفاعی جمهوری اس��لامی 
ایران هرگز جایی ندارد.روحانی با اش��اره به اینکه آژانس 
بین المللی انرژی اتمی در گزارش ه��ای خود بارها تأیید 
کرده است که در برنامه هسته ای ایران هیچ گونه انحرافی 
دیده نش��ده اس��ت ، افزود: امیدواریم این سازمان نقش 
پررنگ تری در اعلام نتیجه نهایی شفافیت برنامه هسته ای 
ایران ایفا کند.یوکی��و آمانو مدیرکل آژان��س بین المللی 
انرژی اتمی هم در این دیدار با اش��اره ب��ه گفت وگوهای 
خوب و س��ازنده ایران با این س��ازمان در یک سال اخیر، 
اظهار امیدواری کرد با ادامه ای��ن روند، این همکاری ها با 

روحیه سازنده پیش برود. 

لاریجانی درنطق پیش از دستور:  

 آزادگان در اردوگاه های صدام 
ستمکار مجاهدت مضاعف داشتند 

رییس مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه آزادگان درمیدان 
رزم و اردوگاه های صدام مجاهدت مضاعف داش��تند، گفت: 
شهید ابوترابی نقش بس��زایی در ساماندهی وضعیت آزادگان 
داشت.  به گزارش اصفهان زیبا به نقل ازخبرگزاری خانه ملت، 
علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی در نشست علنی 
دیروز یکش��نبه )26 مرداد( مجلس ش��ورای اسلامی درنطق 
پیش از دستور، گفت: سالروز ورود آزادگان به میهن اسلامی را 
 گرامی می داریم، آزادگان هم درمیدان رزم وهم دراردوگاه های

 صدام در مقابل ش��کنجه های این رژیم س��تمکار مجاهدت 
مضاعف داشتند. رییس مجلس شورای اسلامی ادامه داد: ازاین 
رو شخصیت های برجسته ای درکشور هس��تند که الگو قرار 
گرفتند، ما این روز را به آزادگان عزیز به ویژه نمایندگان آزاده 
و خانواده های آنها تبریک و تهنیت می گوییم و همیشه در دل 
ملت ایران قرار دارند، مخصوصا یاد می کنیم ازشهید ابوترابی 
عزیز که وی نقش بسزایی در ساماندهی وضعیت آزادگان در 
اردوگاه ها داشتند و بااخلاق، حلم و رفتار پسندیده توانستند 
یک میدان مجاهدت عظیم دیگری را با حضور آزادگان خلق 
کنند. وی افزود: یاد این عزیز سفر کرده را گرامی می داریم و 

برای علو درجات وی از خداوند طلب مغفرت می کنیم.

خبــر

لیلا
نیکخواه

آمیزقلمدون و طبع شعر وزرا
آمیز قلمدون درجرگه سیاست



شهردار شهرضا:

 تعامل بین شهرداری و شهروندان 
با اطلاع رسانی فراهم می شود

 

 ش��هردار ش��هرضا به خبرنگار  اصفهان زیبا در ش��هرضا گفت: اصل
اطلاع رس��انی یکی از اصول بایسته ای اس��ت که به جرات می توان 
گفت، اساس کار ارتباط دوس��ویه  مردم و مسوولان و در واقع همان 
ورود به عرصه نظرات عمومی و حرکت در مس��یر  اهداف سازمانی  
 براساس خواس��ت ش��هروندان طبق اصول و ضوابط است، چرا که 
اطلاع رس��انی در س��ازمانی همچون ش��هرداری به عن��وان مرجع    
مدیریت شهری، تحت عنوان طرح ها و پروژه های عمرانی، فرهنگی، 
خدماتی و ... است که خود مقدمه ای جهت ورود مخاطبان به مباحث 
کاری ش��هرداری و ارایه نقطه نظرات، پیش��نهادات و انتقادات بوده 
که در صورتی که  برنامه ریزی ه��ای مدیریتی در این مقوله، اصولی  
و جامع و مانع باش��د، زمینه ای خواه��د بود برای تعامل بیش��تر با 

شهروندان.
محمدهوی��دا تصریح ک��رد: بر این باوری��م که دانس��تن، حق آحاد 
شهروندان است. اخذ نظرات، انتقادات و پیشنهادات عمومی، تعامل 
بیشتری بین شهرداری و شهروندان برقرار می کند. امیدوارم بتوانیم  
در راستای  منویات مقام معظم  رهبری)مدظله( گامی اصولی در این 
امر مهم برداش��ته و ش��اهد همکاری های بیش از پیش  شهروندان 

فهیم شهرضا باشیم.
 شهردار شهرضا  با بیان اینکه جدای از  نظارت مداومی که در کیفیت 
تولید و توزیع آس��فالت این روزها  با جدیت انجام می ش��ود، افزود: 
تحول در بحث آسفالت  معابر و ارایه تسهیلات و ایجاد شرایط مناسب 
جهت افزایش توان شهروندان در بحث مشارکت مردمی در این مقوله 
و بهس��ازی محیط شهری، یکی از سیاس��ت ها و راهکارهای  عملی 
مدیریت شهری در سالی است که قرار است س��ال نهضت آسفالت 

برای شهرضا باشد.
وی گفت: از جمله ش��رایط مس��اعدی ک��ه در این خص��وص برای 

شهروندان محترم فراهم آمده را می توان در سه مورد خلاصه کرد:

   معابر ب�الای12 متر بدون پرداخت خودیاری آس�فالت 
می شود

انجام روکش آسفالت قبلًا در هر نقطه از شهر، غیر از خیابان ها، منوط 
به پرداخت50 درصد از هزینه به عنوان سهم خودیاری اهالی محل 
بود. شهرداری با تصویب ش��ورا معابر با عرض بیش از 12 متر را در 
صورتی که حداقل50 درصد از معبر به لحاظ ساختمانی شکل گرفته 

باشد، بدون پرداخت خودیاری  آسفالت  می کند.
 

   کاهش سهم خودیاری از 50 درصد، به 30درصد
 با توجه به اینکه برآوردهای اولیه حکایت از وجود حدود 400 هزار 
متر مربع معبر خاکی در سطح شهر دارد و این موضوع غیر از ایجاد 
مناظر نامطلوب در ش��هر، به عنوان یک تهدید جدی برای بهداشت 
عمومی مطرح است، ش��هرداری شهرضا در راس��تای افزایش توان 
مشارکتی شهروندان در آسفالت معابر و رفع این  جلوه های نامطلوب 
از سطح ش��هر، با تصویب ش��ورای اسلامی ش��هر، میزان خودیاری 

شهروندان را از 50درصد به30درصد کاهش داد.

   تخفی�ف ویژه س�هم خودی�اری محل برای آس�فالت
به مناسبت نیمه شعبان

 شهرداری شهرضا با مجوز شورای اسلامی ش��هر در راستای فراهم 
کردن شرایط ویژه و تس��هیلات خاص در مقوله آس��فالت معابر به 
مناسبت فرارسیدن  نیمه شعبان و میلاد حضرت حجت)عج( سهم 
خودیاری محل را از 30درصد به20 درصد کاهش داده که با استقبال 
خوب شهروندان روبه رو بوده است. این تخفیف از نیمه شعبان سال 
 جاری تا پای��ان آذرماه به قوت خود باقی اس��ت و عزیزان ش��هروند

  م��ی توانن��د از ای��ن فرص��ت اس��تثنایی بهتری��ن اس��تفاده را 
ببرند.

 شهردار شهرضا همچنین از اختصاص ش��ش میلیارد تومان اعتبار 
عمرانی به بحث آسفالت اش��اره کرد و افزود: این مبلغ نسبت به رقم 
پیش بینی شده در بودجه سال گذشته، پنج میلیارد تومان رشد را 
نشان می دهد که خود نشان از عزم جهادی شهرداری در رفع  معضل 

کوچه های خاکی دارد.
 وی با اشاره  به نیاز20 تا 30 میلیارد تومان اعتبار برای لکه گیری و 
روکش آسفالت تمامی معابر سطح شهر افزود: بارش برف طی سال 
گذشته، وضعیت آس��فالت معابر را از آنچه بود بسیار بدتر کرد و لذا 
با اختصاص ش��ش میلیارد تومان از بودجه عمرانی امس��ال در این 
خصوص، سعی بر این است که حرکت سریع تری در بهبود وضعیت 
آسفالت معابر انجام شود.  ش��هردار شهرضا در پایان گفت: از ابتدای 
سال جاری تا کنون 6600 تن آسفالت  در کارخانه آسفالت سازمان 
نوسازی و بهسازی  وابسته به شهرداری شهرضا تولید شده که منجر 
به 3400 متر مربع روکش و 2000 متر مربع لکه گیری آسفالت در 

سطح شهر و محله های اطراف شده است.
گفتنی است؛ عملیات زیرسازی معابر با هر عرضی که باشد، توسط 

شهرداری به صورت رایگان انجام  می شود.

استاندار اصفهان در دیدار با معاون بان کی مون گفت: سازمان ملل 
کارنامه قابل قبولی در مقابله با جنایت های اخیر رژیم صهیونیستی 
از خود نشان نداده است. رسول زرگرپور در دیدار با معاون دبیر کل 
س��ازمان ملل در امور بشردوس��تانه، ضمن انتقاد شدید از عملکرد 
س��ازمان ملل و مجام��ع بین الملل��ی در قبال جنایت ه��ای رژیم 
 صهیونیس��تی در غزه، اظهار کرد: متاسفانه س��ازمان ملل کارنامه 

قابل قبولی در این زمینه از خود نشان نداده است.

استاندار اصفهان در این دیدار بیان کرد: به اعتقاد مردم ایران و تمام 
آزادگان جهان، متاسفانه کارنامه سازمان ملل در مقابله با جنایت های 

رژیم صهیونیستی قابل قبول نیست.
وی افزود: با توجه به مسوولیت خانم والری آموس در سازمان ملل، 
انتظار می رفت قبل از کشته و زخمی شدن حدود 12 هزار نفر از مردم 
غزه توسط صهیونیست ها، سازمان ملل موضع گیری قاطعی داشته 
باشد. زرگرپور تصریح کرد: انتظار مردم این بود که در نخستین روزها 

توسط شورای امنیت، دبیر کل س��ازمان ملل و سرکار عالی ضمن 
موضع گیری مناسب، اقدام عملی صورت می پذیرفت.

وی اعلام موضع س��ازمان ملل در زمانی که شرایط شکست دولت 
اسرائیل فراهم شده و سایر س��ازمان های بین المللی موضع گیری 
کردند را بسیار دیر دانست. اس��تاندار اصفهان تصریح کرد: ما هیچ 
امیدی به کسانی که شعارش��ان در خصوص حقوق بشر بلند است 

نداشتیم، اما سازمان ملل از نظر ما در این زمینه متفاوت است.

وی یادآور شد: فراهم نشدن تسهیلات برای مردم مظلوم غزه و مهم تر 
از آن باز نشدن هیچ راه ارتباطی برای کشورهایی مثل ایران جهت 
ارسال کمک های بشردوستانه به غزه، مساله ای نگران کننده است.      
زرگرپور با اشاره به اینکه مردم ما کمک های دارویی و غذایی فراوانی 
را برای مردم غزه جمع آوری کردند، ابراز تاسف کرد که امکان ارسال 
این کمک ها فراهم نشد. اس��تاندار اصفهان در این دیدار به موضوع 
حوادث طبیعی و س��ابقه 10س��اله خود به عنوان مسوول حوادث 
غیرمترقبه کشور اش��اره کرد و افزود: تاکنون حوادث بزرگی را در 
کشور مدیریت کرده ام. وی با بیان اینکه اطلاعات خوبی از شرایط 
ایران و منطقه و همچنین دنیا در خصوص حوادث طبیعی در دست 
دارم، عنوان کرد: کش��ور ما جزو 10 کشور بلاخیز دنیاست و در هر 

دهه یک زلزله بزرگ در آن اتفاق می افتد.

مع��اون اداری مال��ی ش��هرداری اصفهان در 
نشست با خبر نگاران رسانه ها تاکید کرد: شهر 
رویاها با سرمایه شهرداری اصفهان که سرمایه 
شهروندان اصفهانی است، احداث شده و همه 
شهروندان حق دارند از این مجموعه تفریحی 

استفاده کنند.
حس��ام نژاد گفت که علاوه بر اینکه تجهیزات ش��هررویاها از 
استاندارد بین المللی بر خوردارند، اداره استاندارد ایران نیز بر 

شهر رویاها نظارت می کند.
معاون اداری مالی شهرداری اصفهان با بیان اینکه شهر رویاها با 
مشارکت سرمایه گذار خارجی، سرمایه گذار داخلی و شهرداری 
اصفهان احداث شده است، عنوان کرد : به دلیل پیچیدگی های 
قرارداد با س��رمایه گذار خارجی بود که معاونت اداری و مالی 

اجرای این پروژه را بر عهده گرفت.
حس��ام نژاد با بیان اینکه  قرارداد پروژه ش��هر رویاها در سال 
87 میان ش��رکت های تکنولوژی چین، شرکت سامان گستر 
و شهرداری اصفهان منعقد شد، تصریح کرد: بر اساس قرارداد، 
احداث ساختمان و محوطه س��ازی و تخصیص زمین بر عهده 
سرمایه گذار داخلی و تهیه نقشه و تامین تجهیزات نیز بر عهده 

سرمایه گذار خارجی قرار گرفت.
معاون اداری مالی ش��هرداری اصفهان  گف��ت: 18/4میلیون 
یورو توسط س��رمایه گذار خارجی تامین شده است و شریک 
خارجی سهمی60 درصدی دارد و 40 درصد نیز سهم شریک 

داخلی است. 
وی با اشاره به اینکه قرارداد ش��هر رویاها در سال 88 اجرا شد 
و نقشه ها  به ایران آمد، عنوان کرد: نقشه ها با استاندارد ایران 
تطبیق  نداشت و محاس��بات مجددا انجام ش��د و نقشه سازه 

مجددا تهیه شد.  

معاون اداری مالی ش��هرداری اصفهان با بیان اینکه نقش��ه ها 
توسط مشاور داخلی بازنگری شد،گفت: اوایل سال 89 بود که 
عملیات اجرایی شهر رویاها آغاز ش��د و با سرعت ادامه یافت و 
زمانی که پروژه به مرحله نازک کاری رس��ید، پیچیدگی های 
کار بیشتر شد؛ زیرا این مجموعه شامل ساختمان هایی بود که 

قبل از آن در ایران متداول نبود.
حسام نژاد افزود: در سال 91 محوطه سازی شهر رویاها انجام  
و این مجموعه برای نصب تجهیزات آماده شد و اولین بخش از 

تجهیزات وارد شهر شد. 
 وی با بیان اینکه40 درصد تجهیزات با ارز مرجع وارد کش��ور 
شد، عنوان کرد: از اوایل سال92 نصب تجهیزات را شروع کردیم 

و در پایان سال92 تست های آزمایشی آغاز شد.
 معاون اداری مالی شهرداری اصفهان گفت: اواخر سال92 کار 
دوبله ش��دن فیلم ها با همکاری صدا و س��یما آغاز شد و نصب 
سیستم کنترل بلیت، سیس��تم نظارت تصویری و صوت اواخر 

سال 92 و اوایل سال 93 صورت گرفت.
حسام نژاد یکی از مباحث پیچیده را که در سرمایه گذار خارجی  
در زمینه برگش��ت س��رمایه ایجاد نگرانی کرد، تفاوت نرخ ارز 
دانس��ت وگفت: اگر قرار بود س��رمایه گذار خارجی برگش��ت 
 س��رمایه را اصل ق��رار دهد، ممکن بود مش��کلاتی در مس��یر 
راه اندازی شهر رویاها ایجاد شود، اما اینگونه نشد و شهر رویاها 

راه اندازی شد.
وی افزود: ش��هر رویاها در زمین��ي به وس��عت170 هزارمتر 
 مربع با زیربناي61 هزار متر مربع  احداث ش��ده است و حجم

س��رمایه گذاري داخلي در آن120 میلیارد تومان است که20 
میلیارد توم��ان براي خرید زمین و 100 میلی��ارد تومان براي 

محوطه سازي هزینه شده است.
به گفته حسام نژاد،  7/4 میلیون یورو شریک ایراني به سرمایه گذار 

خارجي پرداخت کرده و 11میلیون یورو سرمایه گذار خارجي  
سرمایه گذاری کرده است.

معاون اداری مالی شهرداری اصفهان گفت:  در 
مجموعه شهررویاها 96 دس��تگاه نصب شده و 
ایجاد  سینما رویا3، درس��ه بخش سفر به قبل 
از تاریخ، س��فر به فضا و س��فر به زیر دریا سبب 
شده است که  ش��هررویاها در کشور منحصربه 
فرد باش��د. در حال حاضر س��ینما روی��ا  تنها 
درکشورهاي آمریکا، فرانسه و چین وجود دارد.

حسام نژاد با بیان اینکه قیمت بلیت شهر رویاها 
بر اساس محاسبات شریک چینی تعیین شده 
اس��ت، عنوان کرد: در این م��دت تلاش کردیم  
که  س��رمایه گ��ذار چینی متوجه ش��ود امکان 
پرداخت این مبالغ برای اس��تفاده کننده ایراني 

وجود ندارد.
معاون اداري مالي شهرداري اصفهان با تاکید بر 
اینکه شهرداري و ش��وراي شهر اصفهان تلاش 
 می کن��د که هزین��ه بلیت برای خان��واده های

اصفهانی کاهش یابد، گفت: بازگشت50 میلیارد تومان سرمایه 
سرمایه گذار خارجي نیز از اهمیت برخوردار است.

حس��ام نژاد تصریح کرد: ش��هرداري و شوراي ش��هر اصفهان 
معتقدند  مبلغ مختصری  برای ورودي اختصاص یابد و براي هر 
بازي نیز مبلغ جداگانه اي تعیین شود، اما شریک چیني هنوز 

این شیوه را نپذیرفته است.
وی با بیان اینکه در روزهای گذشته نامه اي در این  زمینه براي 
س��رمایه گذار خارجي ارسال شده اس��ت، گفت:  هنوز جوابي 
براي شهرداري ارسال نشده اس��ت و تا چند روز آینده نتیجه 

مشخص می شود. 
معاون اداری مالی شهرداری اصفهان گفت که برای خرید سهم 
شریک خارجی نیز مذاکراتی را انجام داده ایم، ولی این راهکار 

به پنج یا شش ماه زمان نیاز دارد.

   بسته حمایتی برای استفاده اقش�ار آسیب پذیر 
از شهر رویاها

حس��ام نژاد گفت: در زمین��ه قیمت بلیت، مطمئن هس��تیم 
بخشی از اقشار آسیب پذیر ش��هر اصفهان قادر به پرداخت آن 
نیستند و قرار اس��ت ظرف یک ماه آینده بسته حمایتی براي 
استفاده اقش��ار آس��یب پذیر نظیر افراد تحت پوشش کمیته 
 امداد و بهزیستي از ش��هررویاها تهیه و به شوراي شهر ارسال 

شود.
وی تاکید کرد: تهیه این بس��ته حمایتی یک��ي از دغدغه هاي 
شهرداري است، اما براي ایجاد بس��ته حمایتي نیاز به بودجه 

داریم.
براي اینکه بودجه سرمایه گذار خارجي تامین شود، شهرداري 

باید هزینه ها را پرداخت کند.
حس��ام نژاد گفت: اولویت اول برای اس��تفاده از ش��هر رویاها 
شهروندان اصفهانی، سپس گردشگران داخلی و بعد گردشگران 

خارجی هستند. معاون اداری و مالی شهرداری اصفهان تاکید 
کرد: شهر رویاها با سرمایه ش��هرداری اصفهان 
که س��رمایه ش��هروندان اصفهانی است احداث 
شده و همه شهروندان حق دارند از این مجموعه 

تفریحی استفاده کنند.
حس��ام نژاد گفت: افتتاح رسمي ش��هر رویاها با 
حضور معاون اول رییس جمهور براي عید سعید 
فطر برنامه ریزي ش��ده بود، اما ب��ه دلیل تاخیر 
 در س��فر وي به اصفه��ان به دلیل انج��ام برخي 

ماموریت ها، افتتاح رسمي به تعویق افتاد.
به گفت��ه وی، ش��هر رویاها اوایل ش��هریورماه با 
حضور معاون اول رییس جمهور به صورت رسمي 

افتتاح می شود.
معاون اداري مالي ش��هرداري اصفهان با اش��اره 
به اس��تاندارد بین المللي تجهیزات شهر رویاها 
گفت: ب��ا هماهنگي ب��ا اداره اس��تاندارد ایران، 
شرکت بازرسي از سوی اداره استاندارد از ابتداي 
اجراي پروژه  ش��هر رویاه��ا در مجموعه حضور 
 داش��ت و بر اس��تانداردبودن تجهی��زات و نصب آنه��ا نظارت 

کرد.
حسام نژاد گفت: در دو ماه گذشته نیز شرکت بازرسي جدیدي 
از سوي اداره استاندارد معرفي شده است تا دستگاه هاي بازي 
را بازدید و بررسي کند و اداره اس��تاندارد بر شهر رویاها کاملا 

نظارت دارد.
به گفته معاون اداري مالي ش��هرداري اصفهان کافي ش��اپ و 
فست فود شهر رویاها اوایل سال از طریق مزایده واگذار شد و 
پس از افتتاح رسمي، رستوران شهر رویاها نیز از طریق مزایده 

واگذار خواهد شد.

 خط ویژه اتوبوسراني در مسیر شهررویاها
معاون اداري مالي شهرداري اصفهان با اشاره به سرویس دهي 
به شهروندانی که به شهررویاها می روند، عنوان کرد: از امشب 
خط ویژه اتوبوسراني در مسیر شهر رویاها راه اندازی می شود  

تا بازخورد این طرح بررسي شود.

  ارایه بلیت ش�هر رویاه�ا با 25 درص�د تخفیف به 
دانش آموزان همزمان با شرو ع مدارس

حس��ام نژاد گفت که همزمان با آغاز مدارس،تلاش می ش��ود  
بلیت ش��هر رویاها با 25 درصد تخفیف به دانش آموزان ارایه 

شود.

   نیروه�اي امدادرس�اني در ش�هررویاها مس�تقر 
هستند

وي با بیان اینکه  نیروهاي امدادرساني در مجموعه شهررویاها 
مستقر هستند، عنوان کرد: در صورت بروز حادثه، این نیروها 
سریع اقدام می کنند و خوش��بختانه تاکنون حادثه خطرناکي  

در شهر رویاها رخ نداده است.

معاون اداری مالی شهرداری اصفهان با اشاره به برنامه ریزی های مدیریت شهری عنوان کرد؛

شهر رویاها برای همه شهروندان اصفهان
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خب������ر

اخبــار کوتــاه

لیلا
یزدانی

مشاور انجمن صنایع لبنی ایران:

وجود روغن پالم را در صنایع 
لبنی رد نمی کنم

مشاور انجمن صنایع لبنی ایران گفت: وجود روغن پالم 
را در برخی از محصولات لبنی رد نم��ی کنم، اما امکان 

تخلف گسترده در صنایع لبنی وجود ندارد.
حسین چمنی با اش��اره به اینکه سهم لبنیات در چربی 
گیاهی به ویژه پالم آن قدر نیس��ت که بخواهیم آن را با 
تمام محصولات لبنی مرتبط کنیم، اظهار داشت: سازمان 
ملی اس��تاندارد از مجموع 600 محص��ول لبنی مجوز 
استفاده از چربی گیاهی یا همان روغن پالم را در  هشت 
محصول لبنی همچون پنیر پیتزا، بستنی، خامه قنادی، 
 پنیر پروس��س، شیر خش��ک صنعتی و ... را صادر کرده 

است. 
وی با بیان اینکه پالم اکنون بین 35 تا40 درصد روغن 
مصرفی دنیا را تش��کیل م��ی دهد و در هیچ کش��وری 
ممنوع الورود و مصرف نیست، تاکید کرد: سال گذشته 
از 1/4 میلیون تن واردات روغن، ح��دود760 هزار تن 
 آن روغن پالم بود و در یک حس��اب سرانگشتی برآورد 
می شود که س��رانه مصرف پالم برای هر ایرانی در سال 

گذشته معادل10 کیلوگرم بود. 
مشاور انجمن صنایع لبنی ایران با یادآوری اینکه مالزی 
و اندونزی هم اکنون30 تا 40 درصد س��هم روغن را به 
خود اختصاص داده است، گفت: بیشترین مصرف روغن 
 پال��م در ایران مربوط به روغن س��رخ کردن��ی و معادل

70 درصد آن است.
 وی به افزایش حساسیت این صنعت نسبت به سلامت 
غذا به ویژه شیر اشاره کرد و گفت: مشکل فعالان صنعت 
لبنی کش��ور از نحوه اطلاع رس��انی وزیر بهداش��ت در 

خصوص روغن پالم است.

شهردار اصفهان با اشاره به جلسات برگزار شده برای سفر معاون اول 
رییس جمهور به اصفهان، گفت: در جلسات مختلف از جمله جلسه 
هفته گذشته، استاندار اصفهان تمام حرف هاي لازم را در رابطه با 
وضعیت آب ارایه کرده اند؛ بنده نیز به عنوان نماینده مردم، در این 

جلسه مباحث را با لحن تندتري بیان کردم.
دکتر سقائیان نژاد با بیان اینکه وزارت نیرو هنوز بحران آب را درک 
نکرده است، تصریح کرد: در این جلس��ه یکي از معاونان وزیر نیرو 
اظهار کرد که پل زمان خان بسیار مهم اس��ت و باید آب آن تامین 
 شود. این سخن بسیار جاي تعجب داش��ت؛ چرا که سي و سه پل،

پل خواجو و پل شهرس��تان که در جهان شناخته شده اند در حال 
 نابودي هس��تند، ول��ي اصلا به آنه��ا توجهي نمي ش��ود! البته پل 
زمان خان هم براي ما مهم اس��ت. ش��هردار اصفهان با بیان اینکه 
وزارت نیرو هنوز بحران آب را درک نکرده است، اظهار داشت: مردم 

اصفهان به دلیل شأن بین المللي شان صبورانه تحمل کرده اند، اما 
اگر بدانند نگاه مس��وولان وزیر نیرو در این حد است، رفتار آنها نیز 

تغییر می کند.
وی با پایین خواندن س��طح آب های زیرزمینی در اصفهان افزود: 
اکنون شاهد کاهش 35 متری س��طح آب های زیرزمینی اصفهان 
هستیم و این مس��اله به زودی باعث می شود تا میدان نقش جهان 

و آثار فاخر تاریخی اصفهان تحت الشعاع این موضوع قرار بگیرد.
دکترس��قائیان نژاد خاطرنش��ان کرد: مدیراني که بیشتر بخشي 
هستند، وقتي در جایگاه ملي قرار مي گیرند، ظرفیت تصمیم گیري 
در سطح ملي را ندارند. وي در رابطه با تونل بهشت آباد اظهار داشت: 
وقتي مطالعات 12ساله در رابطه با اجراي تونل بهشت آباد در سطح 
ملي و بین الملل انجام مي پذیرد اما یک ش��به به اجراي لوله تغییر 

کند، بسیار قابل تامل است. 

ش��هردار اصفهان ادامه داد: کدام عقل س��لیمي حکم مي کند که 
نزدیک به 700 متر مکعب آب به صورت لول��ه در ارتفاعات حمل 

شود؟ این اقدام از نظر فني دچار مشکل است. 
دکترس��قائیان ن��ژاد اضافه ک��رد: م��ردم اصفهان به دلیل ش��أن 
بین المللي شان صبورانه تحمل کرده اند، اما اگر بدانند نگاه مسوولان 

وزیر نیرو در این حد است، مشکل ایجادخواهد شد. 
وي بیان کرد: البته جمع بندي این جلسه به این سمت حرکت کرد 
که تا قبل از سفر معاون اول رییس جمهور به اصفهان تونل گلاب 2 

عملیاتي و سپس به تونل بهشت آباد رسیدگي شود.
شهردار اصفهان از رییس جمهور کشور خواست تا قبل از اینکه عدم 
اطلاع رس��اني کافي بخواهد جنجال به پا کند، در این زمینه چاره 
اندیشي کنند.  دکتر سقائیان نژاد با اش��اره به اینکه در سال80  در 
حضور مقام معظم رهبري تونل بهشت آباد تثبیت شد، گفت: قرار 
بود وزیرنیروي وقت نسبت به اجراي این طرح اقدام کند، اما تاکنون 
این اقدام صورت نگرفته اس��ت.  وي با طرح این سوال که چرا باید 
سدگوکان در سمیرم حذف شود، افزود: سه میلیارد مترمکعب آب 
از سمیرم به چهارمحال و بختیاري وارد مي شود، در حالي که این 
آب مي تواند مشکل اصفهان را حل کند. شهردار اصفهان با تاکید بر 
اینکه اصفهان متعلق به کشور و جهان است، تصریح کرد: اصفهان 
پایگاه تمدني ایران زمین اس��ت و اینگونه برنامه ریزي ها در ش��ان 
نصف جهان نیست.  دکترسقائیان نژاد با بیان اینکه750 هزار نفر از 
مردم شهرکرد در شهر اصفهان زندگي مي کنند، تصریح کرد: مردم 
اصفهان و چهارمحال و بختیاری برادر هستند و حتي برخي افراد در 

شهرکرد با اینگونه برخوردها مخالف هستند. 
وي خاطرنش��ان کرد: در زمینه آب نباید بخش��ي نگري شود؛ چرا 
 که ما از شهري سخن مي گوییم که آوازه جهاني دارد و بسیاري از 
شاخص هاي کش��وري در این ش��هر قرار دارد. ش��هردار اصفهان 
خطاب به رییس جمهور گفت: امیدواریم دولت تدبیر و امید، امید 
 مردم اصفهان را محقق کند؛ چرا که بهره من��دي از آب و رودخانه 

زاینده رود حق طبیعي آنهاست.

دکتر سقائیان نژاد با اشاره به مشکلات آب استان: 

مردم اصفهان به دليل شأن بين المللي شان، صبورانه  سکوت كرده اند
خبــر

انتقاد شدید استاندار اصفهان در دیدار با معاون بان کی مون:

سازمان ملل کارنامه قابل قبولی در برابر جنایات رژیم صهیونیستی نشان نداد

افتتاح رسمي 
شهررویاها با 

حضور معاون اول 
رییس جمهور براي 

عید سعید فطر 
برنامه ریزي شده 

بود، اما به دلیل 
تاخیر در سفر وي 

به اصفهان، افتتاح 
رسمي به تعویق 

افتاد
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دولت، اصلاحیه بودجه 93 را  به مجلس می فرستد ایران برای صادرات نفت به ازبکستان اعلام آمادگی کرد 
به گزارش اصفه��ان زیبا به نقل از پایگاه خب��ری تایمز آو عمان، 
علی مردانی فرد، سفیر ایران در تاشکند گفت: ایران آماده انتقال 
س��الانه یک میلیون تن نفت خام به پالایش��گاه های ازبکستان 
 از طریق کریدور ترانزیتی اس��ت که به عمان نیز متصل خواهد

 ش��د. مردانی فرد افزود: ایران آماده مطرح کردن موضوع انتقال 
سالانه یک میلیون تن نفت خام به این کشور )ازبکستان( است.

کریدور ترانزیتی مذکور از ازبکستان به ترکمنستان و از آنجا به 
ایران و عمان کش��یده خواهد ش��د. پیش تر، در ششم آگوست، 
وزرای امور خارجه عمان، ایران، ترکمنستان و ازبکستان نشستی 

را در مس��قط برای پیگیری مذاکرات در خصوص توسعه بیشتر 
مناس��بات تجاری و روابط اقتصادی از طریق ایجاد یک کریدور 

ترانزیتی  برگزار کرده بودند. 
 وزرای خارجه چهار کشور یادداشت تفاهمی را در زمینه موافقت نامه 
عشق آباد به منظور ایجاد یک کریدور ترانزیتی بین المللی بین 
این چهارکشور به امضا رساندند. موافقت نامه ایجاد کریدوری که 
آس��یای میانه را به خلیج فارس متصل کند، در سال 2011 بین 
ایران، ترکمنستان، ازبکستان، قطر و عمان منعقد شد، اما بعدها 

قطر از این پروژه کنار کشید.

علی طیب نیا روز یکشنبه برای دفاع از لایحه خروج از رکود در 
صحن علنی مجلس حضور یافت و گفت: دولت در اولین گام، 
ثبات بخشی و آرامش بخشی در اقتصاد و کش��ور را در دستور 
کار قرار داد و اکنون اولویت دولت خروج س��ریع و غیرتورمی 

از رکود است. 
طیب نیا افزود: ش��ما بارها خواس��تار ارایه راه حل برای خروج 
از رکود ش��ده اید، به همین دلیل دولت ریش��ه ه��ای رکود را 
شناسایی و در یک بسته سیاستی تنظیم کرد. طیب نیا افزایش 
س��رمایه بانک ها، فروش اموال بانک ها، تادیه بدهی دولت به 

بانک ها، تادیه بدهی دولت به بخ��ش خصوصی، بهبود فضای 
کسب و کار و معافیت های مالیاتی را از مهم ترین بخش های 
لایحه دولت برای خروج از رکود خوان��د. وزیر اقتصاد تصریح 
کرد: اعمال سیاست های پیش بینی شده در این لایحه مستلزم 
اصلاح قانون بودجه سال 93 است، بر این اساس پس از تصویب 
لایحه خروج از رکود، اصلاحیه قانون بودجه ارایه می شود. وی 
ادامه داد: به همین دلیل، ضروری است این لایحه سریع تر در 
مجلس بررسی ش��ود. اهمیت موضوع در حدی است که قصد 

داشتیم لایحه را به صورت دو فوریتی ارایه کنیم. 

سبـک زندگی

 مبانی انسان شناختی اسلام 
در گسترش اقتصاد مقاومتی 

س�ید مهدی س�لطانی: مهم ترین مبانی انسان ش��ناختی اسلام در 
گسترش اقتصاد مقاومتی عبارت است از:  

1- جانش��ینی خدا: در بینش اس��لامی، خداوند مالک همه چیز اس��ت 
و انسان، تنها جانش��ین و نماینده خدا در زمین اس��ت. )فک: بقره/30( 
خداون��د از می��ان تم��ام موج��ودات، انس��ان را برگزید )اس��راء/70(، 
از روح خ��ود در او دمی��د )س��جده/9( و او را امانت دار خوی��ش قرار داد 
)اح��زاب/72( و آم��وزه های وحیان��ی راه و رس��م جانش��ینی و حمل 
 امانت اله��ی را برای وی روش��ن س��اخت. بنابرای��ن، طبیعت ب��ا تمام

ثروت ها و منابعش به عنوان امانت به دست بشر سپرده شده و این نگرش، 
 از یک س��و هرگونه آزادی بی قید و ش��رط در مس��ایل  اقتصادی را نفی 
می کند و در واقع، یکی از مبانی انس��ان شناختی محدودیت ها و اخلاق  
اقتصادی در بینش اسلامی به ش��مار می رود و از دیگر سو، نقش موثری 
در خودشناس��ی و خودس��ازی در عرصه  اقتصادی و عمل ب��ه احکام و 
اخلاق اس��لامی در این عرصه را فراهم می کن��د.  2- هدفداری زندگی 
انسانی: دستیابی به تکامل اختیاری است )نک: مومنون/115؛ نجم/42؛ 
قیامت/22 و 23؛ ر.ک: فلس��فه اخلاق؛ محمد تقی مصباح یزدی، صص 
125 و 126(.   3- مسوولیت در برابر امکانات  اقتصادی و عمل به مقررات  
اقتصادی در زندگی انس��انی )ر.ک: طباطبایی، س��ید محمد حس��ین، 
المیزان، ج 20، صص 407-405(. 4- اختیار و اراده الهی )نک: کهف/29؛ 
 رعد/11؛ انسان /3(. 5- دستیابی به هویت فردی – اجتماعی در عرصه

فعالیت های صحیح  اقتصادی. 6- زندگی جاوید دنیوی و اخروی. 7- دو 
بعدی بودن انسان مادی و معنوی در عرصه های  اقتصادی

در شانزدهمین جلسه شورای گفت و گوی دولت و 
بخش خصوصی استان اصفهان تعداد  9 پیشنهاد 
 اص��لاح قانون مالی��ات ب��ر ارزش اف��زوده پس از 
بررسی های کارشناسی تصویب و به مراجع  قانونی 
جهت اعمال نظر در قانون جدید ارایه شد. گفتنی 
است که قانون مالیات بر ارزش افزوده پس از پنج 
سال اجرا در صحن مجلس، در حال  بازنگری و اصلاح است. در این 
جلسه، پیشنهادات اصلاحی مواد 10،11،17،21،26،27،34،38 
قانون مالیات بر ارزش افزوده و همچنین افزایش یک ماده و تبصره 
تحت عنوان ماده 54 مطرح و به اتفاق آرا تصویب ش��د. حمیدرضا 
فولادگر، نماینده اصفهان در مجلس شورای اسلامی در این جلسه 
گفت: قانون مالیات بر ارزش افزوده و عملکرد در کمیسیون اقتصادی 
مجلس در دست بررسی است و اتاق بازرگانی و تشکل های اقتصادی 
می توانند نظرات پیشنهادی و اصلاحی خود را به نمایندگان استان 

ارایه کنند. وی با اشاره به افزایش میزان رد دفاتر واحدهای تولیدی 
و فعالان اقتصادی در سازمان امور مالیاتی استان به ویژه در بخش 
مالیات بر ارزش افزوده،  گفت: بسیاری از این رد دفاتر به دلیل خرید 
 black( و فروش از شرکت هایی است که به تازگی به لیست سیاه
list( سازمان امور مالیاتی افزوده ش��ده اند و این در حالی است که 
انجام معامله با آنها قبل از ورود این شرکت ها به لیست، مجاز بوده 
اس��ت. وی افزود: اینگونه رد دفاتر نارضایت��ی در جامعه اقتصادی 
استان ایجاد کرده و نباید مالیات به هر قیمتی اخذ شود، بلکه باید 

آنان که فرار مالیاتی می کنند مورد توجه این  سازمان قرار گیرد.   

    دع�وت اس�تاندار ب�رای اس�تفاده از فاینان�س های

 بین المللی 
 رس��ول زرگرپور، اس��تاندار اصفهان در این جلس��ه گفت: شورای 
گفت وگو موضوع مالیات را در دو بخش عملک��رد و  ارزش افزوده 

مورد بررس��ی قرار داده و در این جلس��ه 9 پیش��نهاد برای اصلاح 
قانون مالیات بر ارزش افزوده را تصویب کرده اس��ت که به دولت، 
مجلس  و دبیرخانه ش��ورای گفت وگوی کش��ور ارایه می ش��ود. 
 وی در بخش دیگری از س��خنان خود با اش��اره به افزایش نیافتن 
 هیات های حل اخت��لاف مالیاتی در اس��تان که مصوبه ش��ورای 
گفت وگوی استان را نیز داشته، افزود: سازمان امور مالیاتی استان 
اصفهان موظف اس��ت از اول شهریور ماه س��ال جاری  هیات  حل 
اختلاف را فعال کند و چنانچه مکانی در این سازمان وجود ندارد، 
یک ساختمان در این رابطه اجاره ش��ود. زرگرپور با اشاره به سهم 
 اندک اس��تان اصفهان از فایناس های بین الملل��ی گفت: فعالان و 
شرکت های  اقتصادی بایستی طرح ها و پیشنهادات خود را تا قبل 
از آبان ماه به میزان سه میلیارد دلار به معاونت برنامه ریزی و اشتغال 

استانداری اصفهان برای استفاده از این فایناس ارایه کنند. 
 خس��رو کس��ائیان، رییس اتاق اصفهان در این جلس��ه با اشاره به

35 مصوبه شورا در موضوع امور بانکی، بیمه تامین اجتماعی، امور 
مالیاتی و توسعه صادرات گفت: این مصوبات در دستور کار شورای 

گفت وگوی کشور )اتاق ایران(قرار گرفته است. 

   فشار مالیات بر ارزش افزوده از دوش تولید برداشته 
شود

س��ید عبدالوهاب س��هل آبادی، دیگر عضو ش��ورا در این جلسه 
گفت: چنانچ��ه زیرس��اخت دریافت مالی��ات بر ارزش اف��زوده از 
مصرف کنن��ده در واحدهای صنفی ایجاد ش��ود، فش��ار پرداخت 
این مالیات از دوش تولید برداش��ته می ش��ود. محمدضا رجالی، 
عضو هیات نمایندگان  ات��اق اصفهان  و عضو مدعو ش��ورا در این 
جلس��ه گفت: اعمال معافیت به اصناف می توان��د زمینه دریافت 
مالیات بر ارزش اف��زوده را ب��رای دولت  فراهم س��ازد.   مصطفی 
رناس��ی، عضو هیات نمایندگان اتاق اصفهان و عضو مدعو شورای 
گفت وگو در این جلس��ه با انتق��اد از برخورد ممی��زان مالیاتی و 
 حضور در  ش��رکت ها و دریافت اطلاعات از دفات��ر مدیر عامل به 

شیوه های غیرعرف انتقاد کرد.

تصویب   پیشنهادات مالیاتی در شانزدهمین جلسه شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی اصفهان

حمیدرضا فولادگر: افزایش رد دفاتر فعالان اقتصادی در استان نارضایتی ایجاد کرده است

مش��اور عالی مجمع نمایندگان کارگران ای��ران با بیان اینکه 
بیمه بیکاری و حمایت از بیکاران متقاضی کار نباید جایگزین 
ایجاد شغل شود، گفت: ارتقای توانمندی بیکاران باید در کنار 
بیمه بیکاری لحاظ شود و حمایت مادی صرفاً برای جویندگان 
کار مناسب نیست. فرامرز توفیقی درباره طرح »بیمه بیکاری 
و حمایت از بیکاران متقاض��ی کار« که نمایندگان مجلس در 
اردیبهشت ماه سال جاری به منظور حمایت از بیکاران جویای 
کار با پرداخت حداقل معیشت برای افراد جویای کار موافقت 
کردند، تصری��ح کرد: پرداخت وجوه به اس��م بیم��ه بیکاری 

اگر حساب ش��ده نباش��د، می تواند زمینه س��از سوءاستفاده 
و بداخلاقی ه��ای اجتماعی باش��د و زمینه را ب��رای برخی از 
سودجویان فراهم کند. مشاور عالی مجمع نمایندگان کارگران 
ایران و رییس کمیته بهره وری و دستمزد افزود:  مخالفت من 
به عنوان فعال کارگری، این اس��ت که دول��ت نباید برای آن 
دسته از فارغ التحصیلان جویای کار حمایتی تحت عنوان بیمه 
بیکاری تعریف کند. فارغ التحصیلان دانشگاهی باید مهارت 
متناسب با نیاز بازار کار را کس��ب کنند تا بتوانند در کارهای 

مولد مشغول فعالیت شوند.

بیمه بیکاری برای فارغ التحصیلان دانشگاهی غلط  است

س��ید صفدر حس��ینی، مدیرعامل صندوق توسعه ملی روز 
یکش��نبه در نشس��تی خبری اظهار داش��ت:  طی چهار ماه 
گذش��ته با موافقت رهبر معظم انق��لاب،10 میلیارد دلار به 
بخش آب و کش��اورزی اختصاص یافت که طی چهار س��ال 

سرمایه گذاری خواهد شد. 
وی افزود: خط قرمز صندوق توسعه ملی پرداخت تسهیلات 
به دولت و ش��رکت های دولتی اس��ت. از رییس هیات عامل 
صندوق توسعه ملی سوال ش��د، گفته می شود مقام معظم 
رهبری برای اختصاص 500 میلیون دلار از منابع صندوق به 

وام ازدواج جوانان دستور داده اند که حسینی پاسخ داد: هیچ 
دس��تور و مجوز قانونی تا به حال برای وام ازدواج جوانان به 
صندوق توسعه ملی نرسیده و هر زمان رسید، اجرا می کنیم. 
وی با اشاره به اینکه70 صندوق در دنیا شکل گرفته که بیش 
از 60 درصد آنها مربوط به کش��ورهای نفتی و منابع طبیعی 
است و مابقی به دلیل مازادهای اقتصادی شکل گرفته است، 
گفت: اندازه این صندوق ها حدود شش،هفت هزار میلیارد 
دلار اس��ت. وی همچنین از تدوین سیاس��ت ه��ای جدید 

صندوق بر اساس اقتصاد مقاومتی خبر داد.

 افزایش زیر پوستی
 قیمت لبنیات

 تصویب یک فوریتی 
بسته خروج از رکود 

 بدهی خارجی ایران
9/7 درصد کاهش یافت

محصولات لبنی که مش��مول قیمت گذاری 
مصوب نیست و تابع عرضه وتقاضا و هزینه های 
تمام شده اس��ت،  پس از اینکه چندی پیش 
افزایش 15درصدی قیمت داشت، از دو هفته 
پیش هم افزایش مجدد قیمت را تجربه کرده 
اس��ت. همزمان با تایید غیررسمی استفاده از 
روغن پالم در محصولات لبنی، قیمت ها صعودی 
ش��د و با تایید آن توس��ط وزیر بهداشت، به 
یکباره شاهد افزایش قیمت مجدد محصولات 
لبنی خصوصا کم چرب در بازار هس��تیم. در 
طی یک هفته اخیر قیمت ه��ا بین 5 الی 10 
درصد رشد داش��ته اند و بیش��ترین افزایش 
قیمت نیز در شیرکاکائو با 20درصد رشد اتفاق 
افتاده است. این اتفاقات در حالی روی داده که 
هنوز هیچ سازمان مس��وولی افزایش قیمت 
لبنیات را تایید نکرده و همه مسوولان درگیر 

افزایش 5 درصدی قیمت خودرو هستند.

نمایندگان مجلس ش��ورای اسلامی در جلسه 
علنی روز یکش��نبه )دیروز( مجلس به بررسی 
یک فوریت لایحه رفع موانع تولید رقابت پذیر و 
ارتقای نظام مالی کشور )بسته خروج از رکود( 
پرداختند و آن را تصوی��ب کردند. یک فوریت 
این لایحه با 175 رای موافق، 12 رای مخالف و 
9 رای ممتنع از مجموع 233 نماینده حاضر در 

جلسه به تصویب نمایندگان رسید. 
عل��ی طی��ب نی��ا، وزی��ر ام��ور اقتص��ادی و 
دارای��ی در ای��ن جلس��ه در س��خنانی ب��ه 
تش��ریح محوره��ای ای��ن لایح��ه و دلای��ل 
 ارای��ه آن ب��ا قی��د ی��ک فوری��ت پرداخ��ت. 
حجت الاس��لام و المسلمین حس��ن روحانی، 
رییس جمهوری یکش��نبه گذش��ته در پایان 
چهارمین نشس��ت مش��ترک سران س��ه قوه، 
لایحه یک فوریتی رفع موانع تولید رقابت پذیر 
و ارتقای نظام مالی کشور از رکود را تقدیم علی 
لاریجانی، رییس مجلس شورای اسلامی کرد. 

بدهی خارج��ی ایران در یک س��ال منتهی به 
فروردین ماه امس��ال با 9/7 درص��د کاهش، 
به ش��ش میلیارد و 654 میلیون دلار رس��ید. 
براس��اس آخرین آمارها حجم بدهی خارجی 
ایران در پایان فروردین امسال به شش میلیارد 
و 654 میلیون دلار رسید. بر این اساس، بدهی 
کوتاه م��دت 834 میلی��ون دلار و بدهی  بلند 
مدت و میان مدت پنج میلیارد و 820 میلیون 
دلار است. این رقم در پایان سال گذشته شش 
میلی��ارد و 655 میلی��ون دلار، بده��ی کوتاه 
مدت 777 میلی��ون دلار و بدهی میان مدت 
و بلند مدت پنج میلی��ارد و 878 میلیون دلار 
بوده اس��ت. در فرورین ماه سال گذشته حجم 
کل بدهی های خارجی هف��ت میلیارد و 370 
میلیون دلار، بدهی کوتاه مدت 718 میلیون 
دلار و بدهی می��ان مدت و بلندمدت ش��ش 

میلیارد و 652 میلیون دلار بوده است.

  استفاده از کد اقتصادی 
دیگر شرکت ها  پولشویی است

 ایران 8 میلیارد دلار 
نفت و گاز صادر کرد

معاون مالیات ب��رارزش افزوده س��ازمان امور 
مالیاتی با اش��اره به اینکه ص��دور فاکتورهای 
غیرواقعی از مصادیق اخلال در نظام اقتصادی 
اس��ت، اظهار داش��ت: در این حال��ت با صدور 
اینگونه فاکتورها، مودی��ان غیرفعال با مودیان 
فعال واقعی جابه جا می شوند و این امر منجر به 
عدم شناسایی فعالان اقتصادی و در نتیجه فرار 

مالیاتی می شود.
طاری با بیان اینکه برخی شرکت ها و مودیان 
مالیات��ی در معاملات از اس��ناد هویت��ی، نام و 
مشخصات دیگران موسوم به خرید کد اقتصادی 
استفاده می کنند، تصریح کرد: در این مسیر به 
دنبال اجرای قوانین و مقررات مالیاتی و س��ایر 
قوانین از جمله قان��ون تجارت و قانون مجازات 
اس��لامی و رفع آثار مالیاتی آن هستیم، ضمنا 
تاکنون چندین مورد پیگیری قانونی و حقوقی 
موضوع منجر به محکومیت و حبس متخلفان 

شده است. 

وزارت نفت با ارایه گزارشی به کمیسیون برنامه 
و بودجه مجلس از صادرات هف��ت میلیارد و 
900 میلیون دلار نفت خ��ام و میعانات گازی 
در چهار ماه نخس��ت س��ال ج��اری خبر داد. 
حس��ینعلی حاجی دلیگانی یکش��نبه درباره 
آخرین وضعیت صادرات نفت و میعانات گازی 
ایران در سال جاری، گفت: وزارت نفت در طول 
چهار ماه نخست سال جاری 21 میلیارد دلار 
درآمد از صادرات نفت و میعانات گازی داشته 
است. عضو کمیته اقتصادی کمیسیون برنامه، 
بودجه و محاسبات مجلس با اعلام اینکه 13 
میلیارد دلار از آن مربوط وصول مطالبات سال 
92 بوده و هفت میلیارد و 900 میلیون دلار نیز 
مربوط به صادرات س��ال جاری است، تصریح 
کرد: گزارش ها حاکی است 95 درصد از درآمد 
211 هزار میلیارد تومانی بودجه سال 1393 

در چهار ماه اول امسال محقق شده است.

معاون امور بندری سازمان بنادر و دریانوردی با اشاره به ورود 
و تخلیه و بارگیری دومین کشتی تایوانی به بندر شهید رجایی 
از مثبت ش��دن تراز تجارت این بندر خبر داد و گفت: مذاکره 
با چین و کره جنوبی نیز برای ورود خطوط کشتیرانی در حال 

انجام است. 
جهاندیده اظهار کرد:  خوش��بختانه فضای بسیار خوبی ایجاد 
شده و رویکرد بسیار مثبتی را ش��اهد هستیم و مطمئنا چند 
کشتیرانی مطرح دنیا به زودی برنامه خود را برای ورود به بندر 
ش��هید رجایی را تنظیم می کنند. وی با بی��ان اینکه دومین 

کش��تی تایوانی »ون های« در بندر اسکله بندر شهید رجایی  
تخلیه و بارگیری شد، تصریح کرد: هم اکنون مذاکره با چین 
و کره جنوبی در رابطه با ورود خطوط کشتیرانی این کشورها 
به بندر ش��هید رجایی در حال انجام است، ضمن آنکه در این 
رابطه نیز با ایتالیایی ها وارد مذاکره ش��ده ایم. وی یادآور شد: 
پیش از کشتی تایوانی، یک فروند کشتی متعلق به کشتیرانی 
جمهوری اس��لامی ایران در بندر شهید رجایی پهلودهی شد 
و خوشبختانه آنها از نحوه س��رویس دهی به کشتی های خود 

راضی هستند.

واعظی در پاس��خ به گلایه برخی مش��ترکان از نحوه محاس��به 
قبوض و مصرف شارژ سیم کارت که گفته بودند علی رغم فعال 
سازی بسته اینترنت اما هزینه های چند ده هزار تومانی اینترنت 
برایشان منظور شده، گفت: سازمان تنظیم مقررات با تنظیمات 
نظارتی،  بر سیستم شارژینگ هر سه اپراتور نظارت کامل دارد. به 
طور مشخص و دقیق می دانیم هر مشترک چقدر صحبت کرده 
و چقدر قبض برایش صادر شده است. وزیر ارتباطات توصیه کرد: 
اما سه روش لازم الاجراست. نخست اینکه اپراتور باید حتما اتمام 
بسته را به مشترک اطلاع رسانی کند؛ زیرا پس از اتمام مهلت و 

میزان بسته هزینه اینترنت براساس قیمت مصرف آزاد محاسبه 
می ش��ود. دوم، مردم اگر می خواهند از خدمتی استفاده کنند، 
کمی در مورد آن تحقیق کنند و سوم، شکایات خود را به سامانه 
195 وزارتخانه ارتباطات اعلام کنند. واعظی در بخش دیگری از 
سخنان خود گفت: با انتصاب مدیرعامل جدید شرکت مخابرات 
ای��ران و از صحبت هایی که ش��نیده ام و برنامه های��ی که اعلام 
کرده اند، به نظر می رس��د بنا دارند که با بخش خصوصی تعامل 
کنند. به این شرکت توصیه کرده ایم، برای توسعه از دانش بومی 

استفاده کند و از شرکت های جوان و دانش بنیان حمایت کند.

اپراتور باید حتما اتمام بسته را به مشترک اطلاع رسانی کنددومین کشتی تایوانی وارد ایران شد

واریز 64 میلیارد و 827 میلیون دلار به صندوق توسعه ملی

 به بخش فراموش شده اقتصاد ایران توجه شود

جای تنگ کشاورزی  در بسته سیاست 
دولت برای خروج از رکود 

مصطفی مصری پور: بعد از اعلام رشد اقتصادی منفی 2 درصد مرکز آمار 
برای سال 92، آمار بانک مرکزی در هفته گذشته مهر تایید بر رشد منفی 
اقتصادی کشور در این سال بود، البته نرخ اعلام شده از سوی بانک مرکزی 

برابر 1/9درصد منفی اعلام شد. 
اما نکته قابل توجه در این آمارها تداوم پیش��تازی بخش کش��اورزی در 
رشد اقتصاد کش��ور بود؛ بخشی که چه از نظر مدیریتی و چه از نظر بودجه 
هیچ گاه در ح��د و اندازه وزارتخان��ه های دیگری همچ��ون صنعت، نفت، 
اقتصاد، علوم، رف��اه و حتی آموزش و پ��رورش در اولویت ق��رار نگرفته 
اس��ت. رش��د 4/7 درصدی در بخ��ش کش��اورزی در حال��ی رخ داد که 
کشاورزان همچنان با مش��کلات مهمی چون عدم تخصیص اعتبارات، 
گرانی اوره، چند برابر ش��دن قیمت ادوات، خشکس��الی، دلالی گسترده 
در بخش توزی��ع و گاهی واردات بی برنامه مواجه هس��تند و مش��کلات 
آنها رفع نشده و البته کمترین تورم بخشی نیز در این بخش اتفاق افتاده 
اس��ت، علاوه بر اینکه وزن بالای این تورم به جیب سیس��تم توزیع رفته 
 و عملا کش��اورزان محصولات خود را با قیمت های س��ال قبل به فروش 
می رس��انند. حال که دول��ت درصدد خ��روج از رکود، آن ه��م با روش 
 غیرتورمی برآمده و بسته قانونی آن را نیز تقدیم مجلس محترم کرده، ذکر 

پتانسیل های این بخش مغفول مانده اقتصاد خالی از لطف نیست.

   جایگاه کشاورزی در خروج از رکود
دولت اولویت خود در خروج از رکود را بیش��تر بر بخش زیرساخت های 
نفت و پتروش��یمی و همچنین انبوه س��ازی و مس��کن قرار داده و برای 
 تقویت بخش مسکن، طرح های عمده ای همچون افزایش وام مسکن و 
راه اندازی صندوق های سرمایه گذاری در مسکن را پیشنهاد داده، اما این 
در حالی است که در بخش کشاورزی با وجود سهم 14درصدی در صادرات 
صحبت چندانی مطرح نشده است. بس��یاری از کارشناسان اعتقاد دارند 
برای خروج از رکود دولت، بایس��تی به ایجاد رشد و توسعه پایدار رو آورد 
و کش��اورزی بهترین بخش برای ایجاد توسعه پایدار است و از نظر جذب 
نیروی انسانی نیز نسبت به صنعت نیازمند سرمایه گذاری کمتری است. در 
حال حاضر محور توسعه پایدار تمرکز بر فعالیت های زیست محیطی و به 
اصطلاح اقتصاد سبز است و طبیعی است که دولت برای نیل به این هدف 
به جای س��رمایه گذاری در برخی صنایع که رتبه های اسفبار آلایندگی 
دارند، به س��رمایه گذاری در این بخش بپردازد. آنچه مبرهن است، عدم 
 توجه مناسب به این بخش در بسته خروج از رکود است که نتایج زیانبار آن 
س��ال های بعد در معضلات دیگری همچون مهاجرت های گس��ترده از 

روستا به شهر نمایان خواهد شد.

   لزوم تحرک بیشتر وزارتخانه
بر اساس آنچه معاون اول رییس جمهور بیان کرده، تمرکز دولت در بخش 
کش��اورزی بر زنجیره تولید و خصوصا صادراتی کردن محصولات است. 
حجتی )وزیر جهادکشاورزی( هم از پتانسیل های سرمایه گذاری در بخش 
گیاهان دارویی سخن گفته، اما به نظر نمی رسد مشکلات بخش کشاورزی 
با این کلی گویی ها پایان یابد. وزارت جهادکشاورزی برای جبران عملکرد 
خود در این بخش بایستی همچون وزارت صنعت برای سرمایه در گردش 
کشاورزان از بانک مرکزی استمداد جوید، برای پوشش ریسک کشاورزان 
همچون فعالان بخش صنعت با بازار سرمایه و بورس کالا وارد تعامل شود 
و از ابزارهای سلف استفاده بیشتری ببرد. تصمیم گیران بخش کشاورزی 
برای حل مساله زنجیره تولید همچون شورای رقابت با تصمیمی سنجیده 
یک بار برای همیشه مشکل شیرخام و ورشکستگی دامداران را حل کرده 
و با انجام تلاشی بیشتر شرایط را برای اختصاص وام صندوق توسعه ملی به 
واردات تجهیزات کشاورزی آماده کنند. کشاورزی بخشی است که ایجاد 
رونق در آن بر خلاف س��ایر بخش ها نه نیازمند مذاکرات فشرده با غرب 

است و نه سرشکن کردن تورم به جامعه و نه صرف ارزهای نفتی.

گزارش تحلیلی

 در حاشیه بازدید مسوولان قم 
از نمایشگاه فولاد

رایزني استاندار قم با  اصفهان براي 
سرمایه گذاري در صنعت فولاد 

اس��تاندار قم به اتفاق معاونان خود و ش��هردار قم، مدیران 
شهرداری و اعضای شورای اسلامی ش��هر قم از هشتمین 
نمایش��گاه بین المللی فولاد و متالورژی در اصفهان بازدید 

کردند.  
این هی��ات بلندپایه با هدف جذب س��رمایه گ��ذاری های 
استان اصفهان در صنعت فولاد قم و استفاده از تجربیات این 
استان، از نمایشگاه فولاد اصفهان بازدید داشتند. استاندار 
قم در این خصوص گفت: هدف از سفر به اصفهان و بازدید 
از این نمایش��گاه، این اس��ت که بدانیم آیا ایجاد واحدهای 
 جدید فولادی در اس��تان قم منطقی اس��ت ی��ا اینکه باید

سرمایه گذاری های این استان را به سمت صنایعی با مصرف 
آب کم پیش برد؟  

حجت الاسلام محمد صادق صالحی منش با اشاره به اینکه 
صنعتگران اس��تان قم بس��یار مایلند تا از تجربیات صنعت 
فولاد  در اصفهان و متخصصان این بخش استفاده کنند، بیان 
داشت: یکی از شهرک های صنعتی استان قم به صنعت فولاد 
اختصاص یافته که ظرفیت پذیرش واحدهای فعال در این 
زمینه را دارد و چنان چه برآورد ما پس از مش��اوره با استان 
اصفهان افزایش واحدهای جدید فولادی باشد، می توان از 
این فضا برای توسعه هرچه بیشتر این صنعت بهره مند شد.  
وی ادامه داد: بندر خشک و منطقه صنعتی سلفچگان دارای 
خط لوله گاز، آب و نفت اس��ت و از نظر مح��ور جاده های 
مواصلاتی نیز از موقعیت منحصر به فردی برخوردار است، 
بنابراین می توان از این فرصت برای جذب سرمایه گذاری ها 
استفاده کرد. استاندار قم استقبال مسوولان و متخصصان از 

نمایشگاه فولاد اصفهان را قابل توجه ارزیابی کرد. 

خبــر اول

گروه
اقتصاد و

صنعت



فراخوان جمع آوری خاطرات
 امام موسی صدر 

گروه تاریخ شفاهی مؤسسه فرهنگی تحقیقاتی امام موسی صدر، از 
تمامی کسانی که با امام موسی صدر و شخصیت های برجسته خاندان 
صدر ارتباط داشته یا اسنادی از ایشان دارند، درخواست همکاری و 

مشارکت در حفظ این میراث فرهنگی و تاریخی دارد.
 به گزارش تس��نیم، اهمیت یافتن مقوله »هویت ملی« در معادلات 
سیاسی و اجتماعی جوامع بش��ری، موقعیت ویژه ای نیز به »تاریخ« 

بخشیده است.
 اگر در گذش��ته، تاریخ فقط روایتی داس��تان وار از وقایع بود، امروز 
تاریخ با شاخه ها و گرایش های مختلف و متعددش به اموری فرا تر از 

روایتِ وقایع می پردازد. 
البته روشن اس��ت که برای رس��یدن به این اهداف، علم تاریخ نیز از 
روش ها و ش��یوه های جدیدتری برای جمع آوری داده ها و پردازش 

آن ها بهره برده است.
 »تاریخ شفاهی« که جمع آوری خاطرات و روایت های شفاهیِ وقایعِ 

تاریخی است یکی از این روش هاست.
از این رو، مؤسسۀ فرهنگی تحقیقاتی امام موسی صدر، طرح تاریخ 
شفاهی امام موس��ی صدر را با هدف ثبت و ضبط خاطرات نزدیکان 
و دوستان و همکاران و مرتبطان با ایش��ان وخاندان صدر در دستور 

کار قرار داده است.

آلبوم جدید علیرضا قربانی
 منتشر می شود

آلبوم جدی��د علیرضا قربانی با ن��ام »قطره های ب��اران« با همکاری 
برادران پورناظری توس��ط ش��رکت ایران گام، عرض��ه و روانه بازار 

موسیقی خواهد شد.
 به گ��زارش فارس، آلبوم جدی��د علیرضا قربانی با ن��ام » قطره های 
باران« با همکاری برادران پورناظری توسط شرکت ایران گام عرضه 

و روانه بازار موسیقی خواهد شد.
این آلبوم 12 قطعه از جمله »ای عاش��قان«، »ساز و آواز«، بچه های 
باران، »ای دل«، »جان و جهان«، »نقش خوش دل«، »رامش��گر«، 
»سلسله دار«، دارد. اشعار این قطعات بر اساس سروده هایی از مولانا، 

محمد بهمنی و پرتو کرمانشاهی ساخته شده است.
در این آلبوم به غیر از دو قطعه »نقش خوش دل« و »سلسله دار« که 
کیخسرو پورناظری ساخته، آهنگسازی قطعات بر عهده طهمورس 

پور ناظری بوده است.
 همچنین تنظی��م قطعات آلب��وم نیز بر عهده س��هراب و طهموس 

پورناظری بوده است.
بر اس��اس این گزارش آلبوم تازه علیرضا قربانی ب��ا نام »قطره های 
باران« اوایل آبان ماه توسط ش��رکت ایران گام روانه بازار موسیقی 

خواهد شد.

 کتاب »رهبر و رهبری« 
در فضای مجازی منتشر  شد

 کت��اب »رهب��ر و رهبری« ب��ه قلم حمیدرضا ش��اکرین، محس��ن 
ملک افضلی اردکانی و سیدس��جاد ایزدهی، در فض��ای مجازی به 
تعدادی از پربس��امدترین پرس��ش های این عرصه با رعایت ایجاز و 

اختصار می پردازد.
به گزارش مهر، انقاب اس��امی و نظام مقدس جمهوری اس��امی 
 ایران، یکی از اثرگذارترین جریان های فکری � فرهنگی و سیاسی �

اجتماعی دوران معاصر اس��ت و امید تش��کیل نظامی با معادلات و 
س��اختاری نوین و مبتنی بر ارزش های عالی الهی را در روح و روان 
بش��ر س��رخورده از ایدئولوژی ها و نظام های بش��ری و مادی، زنده 

کرده است.
یکی از تاثیرات مهم این جریان الهی، برانگیختن اذهان و اندیشه ها 
در راستای شناخت مبانی نظری، ارزش شناختی، حقوقی و پیامدها 
و کارکردهای این نظام و حدود پایایی و پویایی آن اس��ت. شناخت 
توانمندی های اسام در پاسخگویی به نیازهای انسان معاصر، نسبت 
اسام و سیاست، پیش��ینه و مبانی ولایت فقیه، رابطه ولایت فقیه و 
مردم سالاری، از نخس��تین پرس��ش های اغلب افرادی است که با 
الگوی سیاسی برآمده از فقه سیاسی ش��یعه و انقاب اسامی ایران 

رو به رو می شوند.
از سوی دیگر، تجربه بیش از 30 سال بنیان گذاری نظام جمهوری 
اس��امی با رهبری ولایت فقیه، زمینه خوبی برای مطالعه تحلیلی 
س��اختار این نظام و بررس��ی عملکرد و برون دادهای آن به ارمغان 

آورده است. 
 دو عام��ل مهم��ی که ب��ر ای��ن دغدغ��ه مندی اف��زوده و ش��تاب 
 جس��ت و جوگ��ری و پرسش��گری را در ای��ن عرص��ه صدچندان 
کرده اند، یکی وجود جوانانی پاک دل، کمال خواه و پرسشگر است 
که از افتخارات و س��رمایه های بزرگ ایران اس��امی اند و دیگری 
تولید انبوه شبهات و پرسش ها از سوی مخالفان و معاندان این نظام 
و گستراندن آنها در س��طوح گوناگون جامعه، در راستای تهدید نرم 
انقاب اسامی است، غافل از اینکه با اینگونه حرکت ها، ناخواسته و 
نادانسته، در خدمت این انقاب قرار گرفته اند؛ زیرا آنان با تاش های 
خود، بر عطش پرسشگری جوانان می افزایند و شرایط روانی لازم را 
پدید می آورند تا مکتب غنی اسام، معارف بلند خود را گوارای دل های 

عطشناک، پرسشگر و دانشجو سازد.
 کت��اب »رهب��ر و رهبری« ب��ه قلم حمیدرضا ش��اکرین، محس��ن 
ملک افضلی اردکانی و سیدسجاد ایزدهی، تعدادی از پربسامدترین 

پرسش های این عرصه را با رعایت ایجاز و اختصار بازمی کاود.
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فرهنگ و 
هـــــنــر

روزنامه خبری، فرهنگی 

اجتماعــی صبــح ایــران 

توسعه گردشگری نیازبه زیرساخت هایی دارد 
و هرکشوری که بخواهد مقصد گردشگری شود 
باید برنامه ریزی های بلندمدتی را داشته باشد 
تا این منبع درآمد و منبع ارز آوری را روز به روز 

تقویت کند.
برای موفقیت در جذب گردش��گر و تبدیل آن 
به منبعی درآمدزا باید از تجارب سایر کشورها 
مخصوصاً کش��ورهایی که در زمینه گردش��گری موف��ق بوده اند 

استفاده کرد.
رعایت حقوق و تامین امنیت جاني و مالي گردشگران خارجي ، یکی 
از موارد بسیارمهمی است که بدون شک نقش بسیار مهمی درنشان 

دادن چهره آن کشور در جوامع جهانی دارد.

اما راه اندازي سایت هاي باستان شناسي و گردشگري در کشور،ارایه 
خدمات بانکي پیشرفته به جهانگردان،تسریع دراخذ ویزا، پذیرش 
کارت اعتباري بین الملل��ي، راه اندازي و تقوی��ت ماهواره هایي به 
برنامه هاي تلویزیون برون مرزي ، ضرورت حضور بخش خصوصي 
در صحت گردشگري کش��ور ، تبلیغات منظم و هماهنگ از سوي 
سازمان و وزارت امور خارجه در کشورهاي دنیا  و گسترش فرهنگ 
جهانگردي و گردشگري در کش��ور از جمله موارد ی است که هر 

کشوری در رعایت حال گردشگر باید به آن اهمیت بدهد.
اما بنابر گزارش ها، 50 درصد از صنایع دس��تی کش��ور در ش��هر 
اصفهان و 70 درصد در استان اصفهان تولید می شود. در این میان 
گفته می شود، استان اصفهان با اخذ 54 نشان بین المللی در زمینه 
صنایع دستی پرافتخارترین استان ایران است و 57 اثر صنایع دستی 

استان اصفهان دارای اصالت ملی و دو اثر این استان نیز در فهرست 
ملی ثبت شده است. همچنین 21 پرونده دیگر در نوبت ثبت ملی و 
جهانی قرار داد. از سوی دیگر بیش از 12 هزار کارگاه صنایع دستی 
در اصفهان فعال هستند که هریک از آنها می توانند جاذبه ای برای 

حضور گردشگران در بازدید از مراحل تولید باشند.
اما این 12 هزار کارگاه جز تولید و فروش و درآمد لاک پشتی آیا چیز 
دیگری هم دارد؟ هنر ایرانی_ اصفهانی ما سرش��ار از ظرافت های 
دینی و بومی است که هویت ایران زمین را فریاد می کند. بدون شک 
هر کشوری را با صنایع دستی آن می شناسند و حتی گل و مرغ و 
طرح های نقاشی شده بر روی کاسه بشقاب ها با رنگ های متفاوت 
آن گویای آداب و رسوم و ظرافت هنری هر کشور است.بدون شک 
اگر یک بشقاب هنری چینی را به هر کسی نشان بدهند آن را از هنر 

ایرانی و غیر ایرانی تشخیص خواهد داد.
اما هنر ایرانی فراتر از این حرف هاست.هنری سرشار از فکر ، فهم، 
فلس��فه، دین و هویت ایرانی. فقط کافی اس��ت در برنامه تفریحی 
توریس��ت ، طرح بازدید از گارگا ه های صنایع دستی را بگنجانیم 
و با توضیح این ظرافت ها از آنان مبلغان و سفیرانی فرهنگی برای 

کشورمان بسازیم.
بر همگان واضح ومبرهن است که کشورهای غربی و استثمارگران 
قدیم  از ایران تصویری بس��یار نامناس��ب در کل دنیا ساخته اند و 
بدون شک هر جای دنیا که اسمی از ایران ببریم، حال اگر به بدی 
هم باشد، تصویری مبهم از این کش��ور در ذهن های بیگانه نقش 

می بندد. 
اما می توان این را هم به فال نیک گرفت و با برنامه ریزی بهتر چهره 
خدشه دار شده هدفمند ایران را در ذهن ها عوض کرد و بهترین راه

به وسیله همان توریست هایی اس��ت که با پای خود و با پول خود 
وارد ایران می شوند.

  نشان هویت هر کشوری صنایع دستی اوس��ت و ما با نشان دادن 
مراحل کار و فکر وفلسفه نهفته در آن می توانیم ایران واقعی را به 
آنان بشناسانیم و ذهنی آرام وشگفت انگیز ازهویت ایرانی را به آنان 

تقدیم کنیم و بدون شک آنان مبلغانی بدون جیره ومواجب برای 
ایران خواهند شد و تشویقی برای دیگران به جهت مسافرت به ایران.

هنر گره چینی و ساخت در هایی که بکوب و کلون دارد برای فهم 
این که آن کس که پشت دراست مرد است یا زن؟

 آن هم با صداهای زیر وبم بکوب ها زیبایی آداب و رس��ومی است 
که سال ها پیش مجید عزیزالهی ، هنرمند گره چینی ما در زمان 
قحطی گردش��گر به آمریکا برد و این حس��ن زیبا و حیای درخور 
توجه دینی را برای آنها بازگو کرد.اما حالا که توریست ها  خود وارد 
ایران ش��ده اند؛ آن هم از هر قش��ر و دین و آیین و قاره ای مگر می 
شود اینکه پتانسل دینی و آداب و رسوم های بشر دوستانه و انسان 
 دوستانه را برای آنان بازگو نکرد و دست دلشان را نگرفت و از هستی 

ایرانی ها برایشان نگفت.
می توان از توریست ها سفیری س��اخت برای تبلیغ ایران آزاده و 
آرام و صلح جو آن هم در روزگاری که تروریست های عالم سعی در 
بربریست خواندن ما دارند و سعی می کنند تا ما را انسان های خشن 

و تندخو جلوه دهند وافکار دنیا را نسبت ب ما خراب کنند.
به راستی می توان با کمی تدبیر و برنامه ریزی و داشتن عِرق ملی 
و بومی از درهای بازی ک��ه این روزها به رویمان باز ش��ده ، دنیا را 
متمایل به ایران کرد که بدون ش��ک عواید ارزی را هم برایمان به 

دنبال خواهد داشت.
اما بی��ش از  70 درصد از صنایع دس��تی کش��ور دراصفهان تولید 
می شود ولی هیچ مسوولی از آیین ها و رسومی که در مرحله تولید 
این صنایع اتفاق می افتد خبرندارد. چنانکه معاون صنایع دستی 
استان اصفهان هم معتقد است که» مراحل تولید هریک ازصنایع 
دستی می تواند تبدیل به جاذبه ای برای جذب گردشگرشود«. ولی 
تاکنون پژوهش��ی در خصوص آیین ها و آداب و روسوم مرسوم در 

آنها انجام نشده است.
مس��وولان همواره از صنایع دس��تی به عنوان یک��ی ازمزیت های 
 اس��تان اصفهان نام می برند؛اما گویا برنامه ای برای استفاده از این 

ظرفیت ها ندارند.

توریست ها می توانند بهترین گزینه برای تبلیغ به نفع ایران باشند

سفیرانی که با پول و پا ی خود به ایران می آیند را غنیمت بدانید

مریم
ابراهیمی

دینانی

توضیحات اداره کل هنر های نمایشی ناقص است
 بع��د از آن ک��ه رفت��ار و گفتاره��ای حرم��ت ش��کنانه  یک��ی از 
کارگردان های تئات��ر ص��دای هم��ه را درآورد، اداره کل هنرهای 
نمایش��ی بیانی��ه ای ص��ادر ک��رد و در آن با آس��مان و ریس��مان 
به ه��م بافتن تاش کرد ت��ا دلیل حمایت��ش را از ای��ن کارگردان 
حرمت ش��کن توجی��ه کن��د. در ای��ن بیانی��ه اش��اره ای ه��م به 
 پخش ی��ک تله تئاتر این کارگردان از ش��بکه چهار س��یما ش��ده 
بود.  اما اکنون روابط عمومی شبکه چهارم سیما نیز در توضیح مثال 
اداره کل هنرهای نمایشی،جوابیه ای در اختیار خبرگزاری فارس قرار 

داده است که در ادامه می خوانید:

خوانندگان گرامی و جامعه مطبوعاتی مس��تحضرند که از س��وی 
اداره کل هنرهای نمایش��ی و ش��خص محمد یعقوبی، توضیحاتی 
در خصوص نمایش "دل سگ" در اکثر رسانه ها منتشر شده است. 
لذا وظیفه ی رسانه ای خود می دانیم که برای روشن کردن اذهان 
عمومی و شفاف سازی مطالب ارایه شده، توضیحاتی هر چند مختصر 
 ارایه دهیم. اطاعات ارایه شده در توضیحات روابط عمومی اداره کل 

هنر های نمایشی ناقص است.
 به استحضار عاقه مندان هنر های نمایشی و خوانندگان این مطلب 
می رساند، نمایش »دل سگ« در سال 1379 در تالار چهار سوی 

تئاتر شهر روی صحنه رفت و پس از آن در خرداد و تیر ماه 1387، 
قبل از فتنه سال 1388، این اثر با تغییرات محتوایی در قالب تله تئاتر 
ضبط شد. این در حالی اس��ت که اداره کل هنر های نمایشی اصرار 
 دارد، این اثر نخستین بار در ش��بکه چهار سیما ضبط و تولید شده 
است.  لازم به ذکر اس��ت اجرای صحنه ای آن در قیاس با تله تئاتر 

ضبط شده بسیار متفاوت است. 
همچنین متن این اثر برای ضبط در سیما و شبکه چهار، تغییرات 
محسوسی پیدا کرد، به نحوی که انتقاد از رویکرد تفکرات انحرافی، 

نخستین وجه محتوایی آن شد.

سبـد اخبــار

وزیر فرهنگ و ارش��اد اس��امی گفت: باید فضا را به سمتی 
ببریم تا هنرمن��د بداند کارش یا اث��رش ارزش مادی خود را 
پیدا می کند و امیدوارم در یک پروس��ه چند ساله این هدف 

ما تحقق یابد.
به گزارش شبس��تان، »علی جنتی« وزیر فرهنگ و ارش��اد 
اسامی در مراسم دهمین سالگرد تاس��یس صندوق اعتبار 
هنرمندان، نویس��ندگان و روزنامه نگاران که ش��امگاه شنبه 
25 مردادم��اه در ت��الار وحدت برگزار ش��د، طی س��خنانی 
به منزل��ت هنرمندان اش��اره کرد و گفت: هم��ه قبول داریم 
هنرمندان و شخصیت های فرهنگی ما، سرمایه های اجتماعی 
کشورند، اگر سرمایه های اجتماعی را نتوانیم به سرمایه های 
اقتصادی تبدیل کنیم، از راه خود بازمانده ایم. اگر سرمایه های 
اجتماعی به سرمایه اقتصادی تبدیل نشود، نقیصه ای بزرگ 

در وضعیت کشور به وجود می آید.
وی با انتقاد از اینکه اصحاب فرهن��گ و هنر گاهی از منزلت 
اجتماعی که در شان آنها است برخوردار نیستند، توضیح داد: 

کشوری می تواند موفق باشد که میان سرمایه های اقتصادی 
و اجتماعی تبادل کند ب��ه نحوی که بتوان��د از هر دوی این 
سرمایه ها به نحو احسن استفاده کند. اگر نتوانستیم سرمایه 
 اجتماعی را تقوی��ت کنیم هیچ گاه به توس��عه دس��ت پیدا 
نمی کنیم و عکس آن هم همین است اگر سرمایه اجتماعی 
داشته باشیم و نتوانیم در جهت رشد و ش��کوفایی اقتصاد از 
آن بهره ببریم به بیراهه رفته ایم. در این مراس��م عنوان ش��د 
که نباید آثار ایرانی را به خارج از کش��ور ببریم و عرضه کنیم 
 اما من بحثم این اس��ت که باید این اتفاق بیفت��د. چرا نباید 
کنسرت هایمان در بهترین س��الن های اروپا اجرا شود و یا از 
سوی دیگر چرا فیلم های سینمای ایران نباید اکران جهانی 
داشته باشند. ما در این عرصه دو هدف را دنبال می کنیم؛ هنر 
خودمان را عرضه می کنیم و توانایی هایی خود را به دنیا ثابت 
می کنیم.  وی به راه اندازی صندوق اعتباری هنر اشاره کرد 
و درباره آن گفت: امس��ال دهمین سال تاسیس این صندوق 
است و در طول سال های گذشته خدمات خوبی ارایه شده اما 
این صندوق نتوانسته خودگردان شود. ما با بدهی میلیاردی 
این صندوق را تحویل گرفتیم که طی یکس��ال اخیر این رقم 

بیشتر هم شده است. 
وزیر فرهنگ و ارشاد اس��امی با تاکید بر اینکه حمایت های 
توس��عه ای و مش��ارکت در تولید آثار هنری در دس��تور کار 
این صندوق ق��رار دارد، بیان کرد: اعط��ای وام به هنرمندان 
 برای تولید اثر هنری از دیگر هدف های این صندوق اس��ت. 
حمایت های بیمه ای اعم از تامی��ن اجتماعی، بیمه تکمیلی 
و درمان، حوادث و حمایت های وی��ژه در خصوص وضعیت 
معیشت هنرمندان در دستور کار قرار گرفته است و امیدواریم 

که بتوانیم در این مسیر اقداماتی را انجام دهیم.

 اصفهان خان��ه ه��ای تاریخی زیب��ا و کهن��ی دارد که ه��ر کدام 
خاطرات نهفت��ه در آجر به آج��رش دارد. در بدنه ش��رقی خیابان 
چهارباغ پایین و درکوچه ای به نام آقا جان بیک پس از طی مسافتی 
کوتاه به خانه ای تاریخی برمی خوریم که شیرمحمدی نام دارد، این 
بنای قدیمی و دیدنی که جزیی از ساختمانی بزرگ تر بوده، درسال 
های متاخرازساختاراصلی  خود جدا شده و به خانه ای مجزا تبدیل 
شده است چنان که جدای از تالار شاه نشین که تخریب کمتری در 
آن راه یافته، تمامی  قسمت ها دچاردخل و تصرف شده و بنا را تا حد 
زیادی از اصال��ت قاجاری خود دور گردانیده اس��ت.مهدی فقیهی، 
پژوهش��گر میراث فرهنگی در ای��ن باره گفت: خانه تاریخی ش��یر 
محمدی در جبهه بیرونی دارای دیواری مرتفع با اندودی از کاه گل 
و قاب بندی های مزین به حاشیه های گچی است و سردرو هشتی 
آن نیز به  صورت ساختاری مستطیل شکل از خانه بیرون نشسته و 

قسمتی از فضای کوچه را اشغال کرده است.
  ورودی خانه در یک قاب بزرگ چهار گوش طراحی شده وبا قوسی 
زیبا در بخش فوقانی تزئین یافته است. با گذر از در فلزی و تازه ساز 

بنا که به هیچ وجه با نمونه چوبی وس��نتی خود هم خوانی ندارد به 
فضای مکثی می رسیم که به صورت هشت و نیم هشت ساخته شده 
و  کف آن  از س��نگ گندمین زرد رنگ آذین یافته است.وی افزود: 
فرورفتگی های درون این نیم هشت ها و پوشش طاقی شکل فضا به 
همراه تزیینات رسمی بندی و خطوط تزیینی متعدد ترکیب موزون 
و زیبایی را پدید می آورد و تمایل انسان برای بازدید ازدرون بنا را دو 
چندان می کند. از همین فضا در گذش��ته پلکانی برای ورود به اتاق 
فرازهشتی وجود داشته و راه رویی  نیز راه دسترسی به حیاط محقر 
خانه را فراهم می کرده که متاسفانه در تغییرات انجام شده به مکانی 
هال مانند بدل شده است. این قسمت از یک سو به فضاهای دوضلع  
شمالی و غربی و از سوی دیگر به  واسطه ی ده پله ی الحاقی که جدیداً 
احداث ش��ده  به زیرزمین خانه راه می یابد . ارکان ضلع غربی خانه 
شامل یک اتاق سه دری، دو فضای  کوچک تر جانبی است که اطراف 
آن  را اشغال کرده اند. در جبهه ی شمالی نیز  نشیمني دیده می شود 
که با یک ش��ومینه ی دیواری آینه کاری شده و طاقچه و بالاطاقچه 
های مزین به مقرنس های پا باریک از سادگی دور گشته و زیباتر جلوه 

مي کند.فقیهی ادامه داد: البته دراین قسمت دو اتاق قرینه دیگر نیز 
موجود است که یکي از آنها به عنوان آشپز خانه و دیگري به عنوان  دو 
دری به همراه نشیمن یاد شده، این بخش از بنا را تکمیل مي کنند. 
در جبهه شرقي مهم ترین عنصر یعني تالار ش��اه نشین  خانه قرار 
دارد که از طریق دوپله و دو پیش فضا)کفش کن کوچکي ( مي توان 
به آن راه یافت .ارسي این تالار رو به حیاط ، قرار دارد که  در قسمت 
تحتانی با  بالا روهای ساده و بي پیرایه  و در بخش  فوقانی با صنایع  
تزییني نظیر  گره چینی و شبکه بری هایي آراسته  شده که زیبایي 
آن را دو چندان مي نمایند . ساختار داخلی تالار در گذشته به صورت 
دو بخشی بوده که به وس��یله ی چندین در چوبي به فضای شرقی  

ترمرتبط می گردیده است. 
 این ش��اه نش��ین  زیبا علی رغ��م  کوچک��ي و دس��ت کاری های  
زیادي ک��ه در آن صورت گرفت��ه  اما هن��وز تا حد زی��ادی اصالت 
پیش��ین  و آرایه هاي  بي مانند گذش��ته  خود راحفظ کرده اس��ت 
 .تزیینات این تالار ش��امل  نقاش��ی های گل و م��رغ، گلدانی هاي

  رنگارنگ، مقرنس های کوچک و بزرگ و قطار بندی های ردیف و یک 

شکل مي باشد، قاب بندی های متعدد قسمت  فوقانی جرزها با نقوش 
گیاهی و صور حیوانی  و تصاویري در قالب  گرفته گیر جلب توجه مي 
نمایند. از طرفی  پوشش  آیینه کاری  شده اي که به شیوه   معرق و 
 تخت و همراه  گچ بری های برجسته در پشت  بغل ها و لچکي هاي

 بالا طاقچه ها انسان را به فضایی رویائی فرو مي برد، این رویا وقتی 
کامل ترمی ش��ود  که  نگاهي به آس��مانه ی این  اتاق بیندازیم. وی 
 گفت: در این جا و در بخش  زیرین  سقف که وصل  به بالا طاقچه هاي

 منقوش مي باشد مقرنس های کاسه ای شکل در هم  کار شده و در 
قسمت میاني نیز  ترکیبی از قاب ها، گچ بری های  شبکه اي برجسته، 
شیشه ی مشجر خورشیدی و مقرنس های طاسه اي شکل و نیم دایره 
بیننده را به تعجب و تحسین وا مي دارد. خارج از این جا و در حیاط  
کوچک خانه نیز  پوششي ازاجر فرش س��اده ازاره ها و قرنیزهایي با  
نقوش حجاری زیبا، آب نمای هشت وجهی بخش مرکزي  به همراه 
 اندود گچي و حریر گونه دیوار ها با نقوش��ي از اس��لیمی و ختایی با

 رنگ هاي آبي و قرمز  اخُرایی لطافت خاصي به بنا مي بخشد و خاطره 
ي  تفکر معماري غني گذشته  را زنده مي دارد.

   مدیر عامل سازمان فرهنگی و تفریحی شهرداری اصفهان و 
رییس کمیته جشنواره بین المللی میراث معنوی)ناملموس( 
 از تهی��ه 19 ویژه برنام��ه برای پن��ج روز برگزاری جش��نواره 

بین المللی میراث فرهنگی ناملموس در اصفهان خبر داد.
 به گ��زارش ایمن��ا، مهدی بقایی اف��زود: اجاس و جش��نواره

 بین المللی میراث فرهنگی ناملموس از 1۶ مهرماه امسال به 
مدت پنج روز در شهر اصفهان برگزار می شود.

  وی ادام��ه داد: این برنامه ها قابلیت افزایش داش��ته و کمیته 
جشنواره ظرفیت برگزاری برنامه های دیگری را نیز دارد.

  وی اظهار کرد: هفت رشته موس��یقی سنتی و محلی، صنایع 
دستی، هنرهای س��نتی و تجس��می، معماری، هنر نمایشی ، 
آداب و رسوم و ورزش و بازی های محلی در این جشنواره مورد 

 توجه بوده و همه کشورهای شرکت کننده به ارائه آثار خود در
 زمینه های ذکر شده خواهند پرداخت. 

بقایی تصریح کرد: جمهوری اس��امی ایران و به ویژه اصفهان 
در این جش��نواره بزرگ بین المللی به ارایه آثار و برنامه های 
خود خواهد پرداخت.  وی توس��عه پایدار محلی، س��ازگاری و 
صلح فرهنگی، ایجاد ظرفیت یگانگی و وحدت، افزایش سطح 
آگاهی و انتقال میراث معنوی به نسل جوان، ارتقاء روابط بین 
 حکومت های محلی، تدوین و اجرای سیاست های توسعه ای
  و فرهنگ��ی مت��وازن را از اهداف این جش��نواره بی��ن المللی

 بیان کرد و خاطرنش��ان س��اخت: س��عی شده اس��ت، تحقق 
 این اهداف در برنامه های برنامه ریزی ش��ده مورد توجه قرار 

گیرد.

کتاب های پرفروش ترین ناش��ر فصل بهار در فروشگاه اینترنتی 
شهرکتاب، این بار با 10 درصد تخفیف در پیشخوان فروشگاه به 

انتظار اهالی فرهنگ و هنر نشسته است.
به گزارش مهر، فروش��گاه اینترنتی ش��هرکتاب در ادامه اجرای 
طرح های تخفیفی خود، این بار با همکاری نشر چشمه، کتاب های 
این انتش��ارات پر طرفدار را تا پایان مردادماه 1393 با 10 درصد 
تخفیف  عرضه می کند. کتاب های نش��ر چش��مه در حوزه های 
داستان، فلسفه، سیاس��ت، اقتصاد، کودک و نوجوان، موسیقی، 
س��ینما، تئاتر، تاریخ و اس��طوره و... در مجموعه هایی منتش��ر 
می شوند.بعضی از این مجموعه ها عبارت اند از جهان تازه داستان، 
کتاب های قفسه آبی، متن های پیشینه داستانی، جهان نو، جهان 
کاسیک، جهان سیاه، جهان خیال، جهان تازه شعر، شعر جهان، 

جهان تازه نمایش، مجموعه مطالعات س��ینمایی، کتاب ونوشه، 
اندیشه امروز ایران، مجموعه کتاب های اقبال و...

»ابله، قمارباز، ت��و در قاهره خواه��ی مرد، دختری با گوش��واره 
مروارید، قرمز جدی، روزگار سپری ش��ده مردم سالخورده، آب 
آسمان، نگهبان، هیچ وقت، هس��ت یا نیست، باشگاه مشت زنی، 
عقاید یک دلقک، پسری روی سکوها، مادربزرگت را از اینجا ببر و 
...« از جمله کتاب های پرفروش نشر چشمه در فروشگاه اینترنتی 

شهرکتاب هستند. 
اهالی فرهنگ و هنر می توانید تا پایان مردادماه 1393، کتاب های 
نش��ر چش��مه را با 10 درصد تخفیف خرید از فروشگاه اینترنتی 
 ش��هرکتاب ب��ه آدرس shop.bookcity.org خری��داری 

کنند.

فضا باید به سمتی برود که هنرمند بداند اثرش ارزش 
مادی پیدا می کند

اجرای ۱۹ ویژه برنامه در جشنواره بین المللی میراث معنوی

خانه ای که خاطره  معماري غني گذشته  را زنده مي دارد

تخفیف ۱0 درصدی برای کتاب های پرفروش ترین ناشر فصل بهار



 خدمات روانپزشکی نیازمند 
پوشش بیمه ای مناسب است

ش�هین اصلانی: آنچه در کشور ما دیده ش��ده، این است که متاسفانه 
مردم در س��ال های گذشته شناخت درس��تی از بیماری های اعصاب و 
روان نداشته اند، اما س��ال های اخیر با اطلاع رسانی رسانه ها و همچنین 
افزایش تعداد بیماران اعصاب و روان، کم ک��م جامعه به این بلوغ فکری 
رسیده است که این بیماری ها هم مانند دیگر بیماری ها نیازمند شناخت، 
درک و درم��ان مناس��ب اند. نگرانی ه��ا و اس��ترس های زندگی جدید، 
 همچنین مصرف قرص های روانگردان و انواع اعتیاد باعث افزایش چنین 
بیماری هایی از افسردگی گرفته تا موارد حاد اسکیزوفرنی در جامعه شده 
است و افزایش تعداد بستری شدگان بیمارستان ها در بخش اعصاب و روان 
نیز گواهی بر این مدعاست. اما آنچه در اینجا حائز اهمیت است، کمبود 30 
هزار تخت مخصوص بیماران مبتلا به اختلالات اعصاب و روان است که 
وزیر بهداشت نیز از این کمبود ابراز نگرانی کرده است. آنچه برای بیماران 
روانپزشکی دردآور است، اینکه بیمه ها بسیاری خدمات روانپزشکی در 
بیمارستان ها را تحت پوشش قرار نمی دهند و این امر باعث درمان نشدن 
چنین بیمارانی خواهد بود و افزایش آمار این بیماری در صورت رسیدگی 
نکردن به موضوع، باعث انفجاری بس مهیب در میان این بیماران خواهد 
بود. در س��ال های اخیر بیماران اعصاب و روان به دلیل مشکلات بسیار، 
اعتیاد، روانگردان بالا رفته اس��ت، اما به هیچ وجه با بالا رفتن تعداد این 
بیماران سطح خدمات دهی در بیمارس��تان ها افزایش نیافته و چه بسا 
به دلایل مختلفی با تنزل نیز روبه رو بوده اس��ت؛ چرا که به گفته دکتر 
جلیلی، عضو هیات مدیره فدراسیون روانپزش��کان آسیایی علت اصلی 
اینکه بیمارس��تان ها تخت مورد نیاز بیماران روانی را تامین نمی کنند، 
دو مساله است؛ اول شناخت نادرست از بیماری روانی و دوم اینکه بخش های 
روانپزشکی درآمدزایی برای بیمارستان ندارد! به گفته وی، از زمانی که 
طرح خودکفایی بیمارس��تان ها مطرح شد، بیمارس��تان ها باید درآمد 
بیشتری به دست بیاورند، در حالی که تخت های روانپزشکی درآمدزایی 
برای بیمارستان ندارد. بی تردید در اینجا این موضوع مطرح است که گویا 
در جامعه تنها درآمدزایی بخش های بیمارس��تانی مورد نظر اس��ت، نه 
سلامت جامعه! در جامعه ای که خدمات دندانپزشکی، ناباروری، اعصاب و 
روان و بسیاری جراحی ها از پوشش بیمه ای به هزار و یک دلیل محرومند، 
باید گفت که با این تدابیر، جامعه را به سمت قهقرا و نابودی پیش خواهیم 
برد. متاسفانه بیمه ها در ایران جراحی های چشم یا مشکلات بینی یا موارد 
دیگر را با دلایلی چون اعمال زیبایی از پوشش بیمه ای حذف می کنند، 
باید پرسید مش��کلات ناباروری و اعصاب و روان یا حتی دندانپزشکی با 
چه دلایلی از پوشش بیمه ای حذف می شوند؟ هر چند به گفته حاجبی، 
مشاور سلامت وزارت بهداشت به زودی قرار است بسته خدمتی در طرح 
تحول نظام سلامت اجرا شود که بیمه ها موظف خواهند بود بسیاری از 
خدمات روانپزشکی در بیمارستان ها را تحت پوشش قرار دهند و خدمات 
از نظر کمی و کیفی افزایش یابد. همچنین بیم��اران روانی با اجرای این 
طرح جزو بیماران صعب العلاج دسته بندی شوند. حاجبی علت بسیاری 
از روان پریشی ها و پرخاشگری ها را داروهای روانگردان دانست که برای 
این امر به بستری شدن بیماران نیاز دارد، حال آنکه با کمبود شدید تخت 
در بیمارستان ها برای بخش روانپزشکی روبه رو هستیم. به گفته دکتر 
جلیلی، رییس انجمن علمی روانپزشکان در چنین بیماری هایی بیماران 
خود باید هزینه درمان را بپردازند و بس��یاری از تخت های موجود فعال 
نیستند. مطابق قانون، هر بیمارستان دولتی باید 10 درصد از تخت های 
خود را به اعصاب و روان اختصاص دهد، اما بیش��تر بیمارستان ها به این 
قانون عمل نمی کنند. بی تردید اهمیت به بیماری های اعصاب و روان که 
با شادابی، نشاط و برقرار بودن یک زندگی طبیعی در ارتباط است، برای 
جامعه از اهمیت بالایی برخوردار اس��ت، حال آنکه وجود یک افسردگی 
س��اده می تواند برای شخص اثرات ناخوشایندی داش��ته باشد. افزایش 
بیمارستان های تخصصی اعصاب و روان، کارآمد شدن بیمه ها در پرداخت 
و جبران هزینه ها، روشن تر شدن علائم بیماری ها توسط رسانه ها و تفهیم 
و توجیه آن به مردم می تواند سلامت جامعه را به آن بازگردانده و افزون بر 

مشکلات بیماری، بیماران با درد بیشتری مواجه نباشند.

بهینه سازی مصرف انرژی الکتریکی
 

   کولر آبی و گازی:                   
1- مصارف سرمایشی سهمی در حدود 26 درصد از کل مصرف برق بخش 
خانگی را به خود اختصاص می دهند. حتی الامکان کانال کشی کولرهای 

آبی از کوتاه ترین مسیر انجام شود.   
2- چنانچه کانال های کولر خارج از س��اختمان قرار دارند، حتما باید به 
وسیله عایق کاری با پشم شیشه یا عایق های دیگر از گرم شدن کانال ها و 
هدر رفتن سرما در اثر تابش مستقیم نور خورشید بر آنها جلوگیری شود.

 3- نصب یک سایبان س��اده بر روی کولر و کانال ها در کاهش مصرف 
انرژی الکتریکی بسیار موثر است. 

 4- هر چه مسیر کانال کشی کولرهای آبی طولانی تر و پرپیچ و خم باشد، 
فشار هوا در مسیر کانال ها افت پیدا کرده و جبران آن به انرژی بیشتری 

نیاز دارد و سرمای حاصل شده نیز کمتر می شود.
 5- کلید بادزن)فن( در کولرهای گازی به شما امکان می دهد هنگام شب، 
از دستگاه فقط برای تهویه هوا اس��تفاده کنید و هزینه برق دستگاه را به 

میزان زیادی کاهش دهید.
 6- هرسال نسبت به تعویض پوشال های کولر آبی اقدام کنید.  

7- اس��تفاده بی مورد و یا همزمان از وسایل خانگی گرمازا مانند: اجاق، 
سماور، لامپ های متعدد و ... باعث افزایش گرمای محل سکونت می شود 

و نیاز به استفاده از کولر را افزایش می دهد.
8- چنانچه امکان پذیر باشد، باید از سیستم سرمایش موضعی استفاده 
ش��ود. به این معنی که تنها به اتاق هایی که مورد استفاده قرار می گیرد 
هوای سرد را منتقل کنید. به این منظور، می توان دریچه های ورودی هوا 

به سایر اتاق ها را مسدود کرد.

امروز تنوع مش��اغل و به تبع، افزایش گرایش 
به حرفه های مختلف، ش��هروندان را با کمبود 
فرصت مواجه کرده است، به طوری که تا مدتی 
پیش حتی ب��رای تهیه مایحت��اج خود دچار 
مشکلاتی می شدند، اما با راه اندازی بازارهای 
روز کوثر و عرضه بارزتری��ن محصولات مورد 
نیاز عموم، این مشکل تا حدود زیادی برطرف شد. ضمن اینکه 
مرغوبیت و به ویژه بهای مناس��ب کالاهای ای��ن بازارها حلقه 
اتصال مستقیمی بین تولید کنندگان و مصرف کنندگان ایجاد 

کرده و در حقیقت با استقبال روز افزونی مواجه شده است.
با گشتی که در این بازارها می زنیم، ضمن دیدن انواع و اقسام 
مواد غذایی و بهداشتی و شوینده های مختلف، اغلب مارک های 
معتبر و نام آشنایی به چشم می خورد. از سوی دیگر، هیاهوی 
ش��هروندانی را می بینیم که هر یک در تکاپوی جست وجو و 
خرید کالاهای مورد نیازشان هس��تند و جالب اینجاست که 

اکثرا نظرات مثبتی دارند.

   بیشتر مایحتاج در این بازارها یافت می شود
دکتر حمیدرض��ا عابدی از جمله خریدارانی اس��ت که ضمن 
معرفی خود، با اشاره به قفسه های بازار چنین عنوان می کند: 
»از طریق این بازارها که فرآورده هاي غذایی و بهداشتی و سایر 
نیازهاي ضروري مردم با حضور شرکت هاي پخش مواد غذایی، 
اتحادیه ها، اصناف و تولید کنندگان بدون واسطه با نظارت در 
اختیار ش��هروندان قرار مي گیرد، به راحتی و در یک جا سبد 

کالاي یک خانوار تامین می شود.«
زهرا لعلی، خانم جوانی که به گفته خودش از مشتریان دائمی 
بازار کوثر  اس��ت، در حالی که در پی کالاه��ای مورد نیازش 
لابه لای بسته های مواد غذایی است، می گوید: »از وقتی این 
بازار در محل ما باز شده اس��ت، ما دیگر راحت شدیم و بیشتر 

احتیاجاتمان را از اینجا می خریم.«

خانم دیگری که با نگاه کردن به تاریخ و مش��خصات تعدادی 
ش��امپو و صابون یکی یکی آنها را در داخل س��بد فروش��گاه 
می گذارد، خود را شهربانو رفیعی معرفی می کند و از رضایت 
خود نس��بت به دسترس��ی آس��ان به کالاهای مورد نیازشان 
می گوید، هم��ان طوری که س��هراب جعف��ری، کارمند یک 
سازمان چنین عنوان می کند: »حسن این بازار، این است که 
برای ما که وقتمان محدود است، بیش��تر مایحتاجمان یافت 

می شود.«

   بهای مناس�ب قیمت ها باعث رضایت مش�تریان 
شده 

عشرت طاغونکی، خانم سالمندی است که ضمن تکرار عالی 
بودن بازار، با اش��اره به محصولات چیده ش��ده در قفسه ها، از 
بهای مناس��ب کالاهای آن می گوید: »قیمت این ها خوب و با 
صرفه است.« لیلا فش��ارکی با تاییدگفته های مادرش، اضافه 
می کند: »در مقایسه با اجناس خیلی از مغازه ها و فروشگاه ها، 

قیمت اجناس این بازارها پایین است.«
آقایی به نام حسن طلوعی، کارگر بازنشسته نیز که در دستانش 
بسته های میوه اس��ت، در حین خروج از در می گوید: »بیشتر 
کالاه��ای بازار کوث��ر ارزان ت��ر از جاهای دیگر اس��ت و برای 
خانواده هایی که به اصطلاح دستشان به دهنشان نمی رسد و 
وضع مالیشان خوب نیست، این بازارها می تواند برایشان یک 

دلخوشی باشد تا شاید بتوانند یک چیزی بخرند« و ...

   مرغوبیت کالاها از امتیازات مهم این بازارهاست
با س��ر زدن به بازار دیگر کوثر در گوشه دیگری از این شهر، از 
یک آقای فرهنگی چنین می ش��نویم: »به نظر من تنها نباید 
به قیمت کالاها در زمان خرید اکتفا ک��رد؛ چرا که مرغوبیت 
و کیفیت آنه��ا هم مهم اس��ت و باید دید آیا این جنس��ی که 
به اصطلاح خریداری می ش��ود و برای اس��تفاده به خانه برده 

می ش��ود، نس��بت به قیم��ت آن ارزش دارد یا 
خیر؟«

همس��ر وی بلافاصله صحبت های او را اینگونه 
ادامه می دهد:»تا آنجایی که ما از این بازار خرید 
داشتیم، مشکلی نداشتیم و از کیفیت اجناس 

اینجا کاملا رضایت داریم.«
خانم دیگری با شنیدن این صحبت ها می گوید: 
»خدا را شکر در اینجا به تاریخ انقضا هم توجه 
می ش��ود، به طوری که زمان نزدیک ش��دن به 
تاریخ انقضا بلافاصله به آنها برچس��ب کاهش 
قیمت می خورد تا قب��ل از انقضای آن فروخته 
ش��ود.« خواهر وی نیز در تایید صحبت های او 
س��ری تکان می دهد و از اینکه ماموران نظارت 
بر اجن��اس و قیمت ها را چندین ب��ار در حین 

بازرسی دیده است، ابراز خوشنودی می کند. 

   بازارهای کوثر از حجم ترافیک و آلودگی می کاهد
کاهش ترافیک و به تبع آن در مع��رض آلودگی قرار نگرفتن، 
از دیگر ویژگی های مهم بازارهای روز کوثر اس��ت که مهدی 
خدادوس��ت، کارمند بازنشس��ته ای عنوان می کند: »از وقتی 
این بازارها در نقاط مختلف ش��هرمان راه اندازی ش��ده است، 
خوشبختانه خیلی ها به جای اینکه برای خریدشان با خودرو 
به داخل ش��هر و به خصوص مرکز که بیش��ترین مایحتاج در 
آنجاس��ت بروند، در این بازارها که اغلب در منطقه شان است، 
مراجعه می کنند که این خود باعث کاهش تردد آنها در سطح 

شهر و به تبع، کاهش ترافیک و آلودگی هوا می شود.«
شهروند دیگری می گوید: »الان که ما با معضل مهم ترافیک و 
آلودگی هوا روبه رو هستیم، وجود این بازارها می تواند کمک 

خیلی بزرگی در کاهش آن داشته باشد.«
مینا دبی��ری نیز ضمن معرفی خود و حرف��ه اش که مدیر یک 
مدرسه اس��ت، همانطوری که کالاهای خود را از داخل سبد 
بر روی میز صندوقدار می گذارد،  پیش��نهاد می دهد:»به نظر 
من بد نیست با گسترش بازارهای کوثر برای افزودن اجناس 
دیگر مثل پوش��اک و حتی لوازم خانگ��ی و همینطور افزودن 
صندوقدارهای آن، خانواده ها را بیش از این تش��ویق به خرید 
در این مراکز کرد تا باز هم از حجم ترافیک در س��طح ش��هر 

کاسته شود.«

   درخواست سایر مناطق برای برپایی بازار کوثر
عزت حاج هاش��م خانی، خانه دار جوانی اس��ت که ضمن ابراز 
رضایت از وجود این بازارها، چنین انتقادی دارد: »به نظر من 
درست است که اینگونه بازارها خوب است و خیلی از کالاهای 
مورد نیاز خانواده ها در آن وج��ود دارد، اما باز هم نیاز به تنوع 
بیش��تر جنس و مارک های دیگ��ری دارد تا س��لایق همه را 

پوشش دهد.«
دنیا طالبی در ادامه صحبت های او با خنده می گوید:» اگر در 
کنار اینجا  لوازم خانگی و پوش��اکی هم فروخته می شد، دیگر 

حرف نداشت.«

خانم زمانی نیز در حالی که س��بد فروش��گاه را 
پر از اجناس��ی چون مواد پلاس��تیکی و غذایی 
می کند، آهی می کشد و می گوید:» راستش راه 
من به اینجا دور است و ای کاش در تمام مناطق 
و محلات از این بازارها تاسیس می شد. « خانم 
میانس��الی هم در ادامه صحبت ه��ای او همین 
پیش��نهاد را دارد و خواس��تار اف��زودن اینگونه 

بازارها در کل مناطق و حتی محلات است.

   ب�ازار روز کوث�ر الگوی�ی؛ ب�رای 
عرضه کنندگان کالاها

مریم زمانی و گیتی محمدی که از دانشجویانی 
هس��تند ک��ه ب��رای خری��د اقلام��ی از جمله 
لوازم التحریر به یکی از بازارهای روز کوثر آمده 
بودند، ضمن اظهار خوشنودی از قیمت مناسب 
آن نسبت به فروشگاه هایی که در محلش��ان بود و قبلا از آنها 
خرید می کردند، می گویند: »چه خوب می شد اگر تمام بازاریان 
و عرضه کنندگان کالا از بازارهای روز کوثر الگو بگیرند و ضمن 
بسته بندی تمیز و چیدمان خوبشان و همین طور زدن برچسب 
قیمت، کالاهایشان را با قیمت مناسب می فروختند تا فشار به 

افراد محروم کمتر آید.« 
رضا کبیری هم که عصازنان وارد بازار می شود و پاکت شیری 
از یخچال برم��ی دارد، می گوید: »کلا اگ��ر قیمت جنس های 
فروش��گاهی پایین تر از بقیه باش��د، مش��تری های بیشتری 
پیدا کند و شاید اینطوری صاحب مغازه های دیگر هم به فکر 
می افتند که آنها هم قیمت هایشان را مناسب بفروشند تا حداقل 

مشتری های همیشگی شان را از دست ندهند.« 

   آمارها نشان از رضایت 95 درصدی می دهند
زهرا طغیانی هم که کارشناس ارشد روانشناسی بالینی خود 
را معرفی می کند، چنین اظهار می کند:»به طورکلی بازار روز 
کوثر تفریح خانوادگی، امکان خرید بهتر با مقایس��ه قیمت ها 
و مشاهده مدل ها و  مارک های مختلف یک کالا، امکان خرید 
همه اجناس مورد نیاز در یک جلس��ه و آش��نایی با اجناس و 
کالاهای جدید که ش��اید قبلا از وجود آنه��ا مطلع نبوده ایم و 
 نیز امکان خریدهایی با تخفیف یا فروش ویژه از جمله مزایای

فروشگاه های زنجیره ای مثل بازارهای کوثر است.«
به هرحال طی گفت وگوهای دیگر با سایر شهروندان و با کسب 
نظرات آنان و نیز طبق بررس��ي هاي همه جانبه، به این نتیجه 
می رس��یم که ایجاد بازارهاي روز با موفقیت و کسب رضایت 
مردم همراه بوده است. در واقع حذف واسطه هاي غیر ضروري 
و تثبیت و پایین بودن قیمت کالا،  کاهش تراف�یک ش��ه�ري 
و آلودگی هوا، عدم وجود کالاهاي غیراس��تاندارد و مرغوبیت 
آن و نیز بازرسی روزانه توسط بازرسان وجه تمایزی بوده است 
که اینگونه بازارهای زنجی��ره ای کوث��ر را از دیگر مکان های 
عرضه کننده کالا جدا کرده اس��ت و حتی آمارهای به دس��ت 
آمده نش��ان از رضایت 95 درصدی ش��هروندان از این بازارها 

می دهد.«
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کم کم و با بازگش��ایی مدارس و آغاز س��ال تحصیلی، ش��مار 
خریداران نوشت افزار، کیف و کفش مدرسه افزایش پیدا کرده 
و اشتیاق اس��تفاده از اینگونه وسایل، به خصوص قبل از شروع 
کلاس ها، در میان دانش آموزان کاملًا دیده می شود. اما آنچه 
در این بین توجهی به آن نمی ش��ود، اس��تاندارد بودن کیف و 
کفش است. به گفته مدیر روابط عمومی مرکز بهداشت استان، 
برای اکث��ر دانش آموزان تنه��ا جنبه ظاه��ری کالاها اهمیت 
 دارد، ضمن اینکه والدین در مقابل اصرار فرزندانش��ان تسلیم 

می ش��وند، غافل از اینکه عدم توجه به استاندارد بودن کیف و 
کفش و تنها توجه به ظاهر آنها، می تواند س��لامتی آنان را به 
خطر بیاندازد. جعفر ایل بیگ با تاکید بر اینکه کارشناس��ان بر 
انتخاب صحیح وسایل استاندارد به ویژه کوله پشتی ها و کفش 
تاکید دارند، تصریح کرد: آنها عدم رعایت نکات لازم را تهدیدی 
برای سلامتی س��تون فقرات، عضلات و ایجاد ناهنجاری های 

قامتی در دانش آموزان می دانند.
وی با بیان این موض��وع، به ذکر توصیه ه��ای لازم برای کیف 

مناسب دانش آموزان بدین ترتیب اشاره کرد: 
    به علت عدم استفاده درس��ت از کوله پشتی و تبدیل آن به 
کوله کمری، احتمال ابتلا به ضایعات س��تون فقرات و درد در 

ناحیه کمر افزایش می یابد.
   کوله پش��تی باید چرمی یا برزنتی باش��د تا به راحتی تغییر 

شکل ندهد.
   اندازه کوله باید متناسب با قامت و جثه دانش آموز باشد.

   کوله نباید از ناحیه آخری��ن مهره کمری که به موازات خط 

ناف است پایین تر بیاید.
   بند نازک کوله پش��تی به رگ های عصبی و خونی آس��یب 
می رس��اند و احتمال ایجاد دردهای عصب��ی مزمن را افزایش 

می دهد.
   تسمه های کوله پشتی باید به طور متقارن منظم شده باشد. 
عدم تقارن دو تسمه، موجب به هم خوردن تعادل بدن می شود.

   وزن کوله باید حداکثر مع��ادل 15درصد از وزن دانش آموز 
باشد.)برای کودک 30 کیلویی حداکثر 4/5 کیلو(

   هنگام بلندکردن کوله، به جای کمر باید زانوها خم شوند و 
کتاب های سنگین تر در مرکز ثقل کیف قرار گیرد.

   از جمله عوارض حمل کوله های غیراستاندارد گودی کمر و 
شانه  های نامتقارن است.

بازارهایی که الگویی برای دیگر عرضه کنندگان کالاهاست

رضایتمندی بالای شهروندان از بازارهای روز کوثر
یادداشـت

لیلا
کهلانی

مسوول امور پژوهش��ی مرکز بهداشت ش��ماره یک اصفهان در 
همایشی که در درمانگاه نواب صفوی برگزار شد، بیماری کورونا 
را س��ندرم تنفس��ی خاورمیانه و یک بیماری ویروسی که اولین 
بار در س��ال 2012 در عربس��تان س��عودی گزارش شده است، 
 عنوان ک��رد و گفت: این بیماری توس��ط گون��ه ای از ویروس ها

به نام کورونا وی��روس منتقل می ش��ود.کورونا ویروس ها به یک 
 گونه بزرگ ویروس ها تعلق دارند که می توانند س��بب طیفی از 
بیماری ها از سرماخوردگی تا سندرم تنفسی حاد شدید شوند و 
اغلب افرادی که با این ویروس آلوده شده اند، دچار یک بیماری 

شدید حاد تنفسی می شوند. 
دکتر فاطمه س��خنوری با اش��اره به اینکه ح��دود30 درصد از 
مبتلایان به MERS ج��ان باخته اند، اظهار ک��رد: اولین مورد 

بیماری در س��پتامبر 2012 در مردی 60 س��اله در عربس��تان 
سعودی کشف ش��د که به مرگ بیمار انجامید و دومین مورد در 

مردی 49 ساله در قطر که او نیز درگذشت. 
وی عنوان کرد: تاکنون همه موارد بیماری از شش کشور درون یا 
نزدیک عربستان سعودی شامل عربستان سعودی، امارات متحده 
عربی، قطر، عمان، یمن و کویت گزارش ش��ده اند و آنچه مسلم 
است، شیوع این بیماری بسیار خطرناک بوده که می تواند منجر 
به کشتار جمعی ش��ود. ضمن اینکه ویروس با هر ژنوم جدیدش 

می تواند سرکشی بیشتری کند.
مسوول امور پژوهشی بهداشت بیان داش��ت: هر چند اطلاعات 
کاملی از نحوه انتقال بیماری در دس��ت نیس��ت، ولی مشخص 
ش��ده که روش های انتقال بیماری از انس��ان به انس��ان شبیه 

بیماری آنفلوآنزاس��ت، ب��ه نحوی که م��وارد انتقال انس��ان به 
انس��ان در مواردی اتفاق افتاده اس��ت که افراد به مدت طولانی 
 در فضای بس��ته در کنار فرد بیمار بوده اند، مانند افرادی که در

بیمارستان ها با بیماران در ارتباط بوده اند و کورونا ویروس مولد 
این بیماری ناشناخته ازطریق ش��تر و یا پرندگانی چون خفاش 

انتقال می یابد. 
وی با ذکر علایم اصلی این بیماری که ش��امل تب، سرفه، تنگی 
نفس، مشکلات حاد تنفسی و در موارد حاد، مشکلات گوارشی  
از قبیل  اس��هال،  نارس��ایی حاد تنفس��ی، اختلالات انعقادی، 
التهاب پرده های قلبی و  نارس��ایی کلیه گزارش ش��ده اس��ت، 
گفت: کودکان، مادران باردار، س��المندان، دیابتیک ها، بیماران 
ش��یمی درمانی و بیماران تحت درمان با سرکوبگرهای سیستم 
 ایمنی مانند، کورتون ها از گروهای در معرض خطر این بیماری 
هس��تند. س��خنوری با اش��اره به در خطر افتادن تهاجم  کورونا 
 در کشور، شس��ت وش��وی دس��ت ها و رعایت نکات تنفسی را 
مهم ترین راه پیش��گیری از ای��ن بیماری دانس��ت و تاکید کرد: 
رعایت اصول بهداشت فردی از جمله شستن صحیح دست ها به 

دفعات مخصوصا قبل از تماس دست با چشم و قبل از غذا خوردن 
و نیز  شس��تن دس��ت ها به خصوص برای حجاج درعربستان به 

شدت توصیه شده است.
وی در خصوص دیگر راه های پیش��گیری از ای��ن بیماری بیان 
داشت: مس��افرانی که به کش��ورهای عربی مانند امارات متحده 
عربی، عمان، قطر، اردن و مخصوصا عربستان مسافرت می کنند 
از خری��د و مصرف  م��واد غذایی و آش��امیدنی غی��ر مطمئن از 
دستفروش��ان خودداری کرده و ازمصرف ش��یر غیر پاستوریزه 
ش��تر نیز پرهیز کنند. ضمنا پرسنل بیمارس��تانی باید علاوه بر 
دقت در شستن دست ها از ماسک و دستکش نیز به طور صحیح 

استفاده کنند.
به گفته این پزشک، گروهی از افراد هس��تند که در رابطه با این 
بیماری بررسی بیشتری را نیاز دارند که این افراد شامل کسانی 
می شود که سفر به حج داشته اند و هنوز 14 روز از بازگشت آنها 
نگذش��ته اس��ت، افرادی که در هواپیمای فرد مشکوک یا مبتلا 
حضور داشته اند، پرسنل و کادر هواپیمایی و پرسنل بیمارستان 

که با بیماران مشکوک در تماس بوده اند.

برای پیشگیری از بیماری کورونا جدی باشید

ایران در خطر تهاجم  سندرم تنفسی خاورمیانه 

مرغوبیت و به 
ویژه بهای مناسب 

کالاهای این 
بازارها حلقه اتصال 

مستقیمی بین 
تولید کنندگان و 
مصرف کنندگان 
ایجاد کرده است

در آستانه خرید سال تحصیلی؛

استاندارد نبودن کفش، سلامت دانش آموزان  را به خطر می ا ندازد

دکتر اعظم راستگو، روانشناس از دست دادن عزیزان را یکی از 
پراسترس ترین وقایع زندگی هر فرد عنوان کرد و گفت: آنچه 
بیشتر ما را اذیت می کند، کنار آمدن با تنهایی و تغییری است 

که پس از فوت اشخاص نزدیک رخ می دهد.
وی با اش��اره به اینکه هر فردی به ش��یوه خود با پدیده فقدان 
عزیزان و اندوه حاصل از آن کنار آمده و مدت زمانی که به طول 
می انجامد تا ش��خص از لحاظ روانی مجدداً ب��ه وضع طبیعی 
بازگردد و به اصطلاح »ش��فا« یابد، متغیر اس��ت، تاکید کرد: 
در نهایت بسیار مهم اس��ت که فرد داغ دیده، شخصاً خواهان 
بازگشت به زندگی طبیعی باشد؛ زیرا سلامت روانی او در آینده 

به همین شفای عاطفی بستگی دارد.
به گفته این روانش��ناس، زمانی که عزیزی ما را ترک می کند، 
تجربه احساسات بسیار عمیقی مانند غصه، اندوه و یأس همراه 
با اشک هایی که دائم جاری می ش��وند، کاملًا طبیعی و جزئی 

از روند زندگی اس��ت و اینکه حتی گاهی احس��اس می کنیم، 
اوضاع از کنترل خارج ش��ده و تحمل این وضعیت دشوار است 

نیز غیرطبیعی نیست.
وی نیاز به گذر زمان را در این مواقع لازم دانست و گفت: مدت 
زمانی طول می کشد تا ذهن و احساس با یکدیگر در درک فقدان 
پیش آمده هماهنگ شوند، اما دقیقاً پس از این اتفاق است که 
بازگش��ت فرد به وضعیت طبیعی خود امکان پذیر می شود. در 
ضمن، باید بدانید که اندوه، به ما کمک می کند تا نیرویمان را 

تجدید کرده و بر آینده متمرکز شویم.
راستگو با بیان اینکه معمولا زمانی که شخصی یکی از دوستان 
نزدیک یا عزیزان خود را ازدس��ت می دهد سه مرحله را پشت 

س��ر می گذارد تا مجدداً روال زندگی عادی خود را بازیابد، این 
سه مرحله را شامل: شوک یا گیجی، به هم ریختگی و آشفتگی 
و بازسازی جس��می و روحی ذکر کرد و توضیح داد: بلافاصله 
پس از شنیدن خبر فوت، هر شخص تقریباً دوره ای از احساس 
ش��وک را تجربه می کند و به طور طبیعی، کمی پس از مرحله 
ش��وک، احساس��ات فرد بازمی گردند، به طوری که شخص به 
مرور برخی علائم فیزیکی مانند احس��اس تنگی قفسه سینه، 
نفس های بریده بریده، خستگی مفرط و آه کشیدن های پیاپی 
را تجربه می کند، اما علائم احساسی در این مرحله جدی ترند 
و علی رغم دردناک بودن، وجود آن کام��لًا طبیعی و ضروری 
است. در ضمن اکثر افراد این مرحله را به سلامت طی می کنند، 

اما براساس نوع شخصیت ها، گذران این دوره، هفته ها، ماه ها و 
یا حتی چند سال به طول می انجامد. در نهایت هم که  مرحله 
بازسازی جس��می و روحی اس��ت که با وجود زخم های عمیق 
عاطفی، هرگز کاملًا فراموش نمی شوند، اما پس از مدتی درگیر 
شدن با وظایف و فعالیت های روزمره همچنین مرور گذشته و 
زنده کردن خاطرات شیرین فرد درگذشته، موجب می شود تا 
از درصد غم و اندوه کاسته شود، ضمن اینکه در میان گذاشتن 
عواطف با دوس��تان نزدیک نیز راهی است برای عبور از مرحله 

آشفتگی و بازگشت به زندگی طبیعی.
وی یادآور ش��د: در هر صورت نباید از یاد ب��رد دو پدیده مرگ 
و زندگی، در جدال دائم با هم به س��ر می برند و تجربه از دست 
دادن عزیزان، امری طبیعی روی این سیاره است. با این وجود 
می توان تلاش کرد تا به صورت آگاهانه، تلخی ناشی از فقدان را 

به سلامت پشت سر گذاشت.

چگونه با غم از دست دادن عزیزان کنار بیاییم؟

آموزش



کتاب » بررسی وضعیت اسرای 
ایرانی در اردوگاه های عراق« 

منتشر شد

همزمان با س��ال روز بازگش��ت آزادگان س��رافراز به میهن اسلامی 
 انتشارات سروش کتاب » بررسی وضعیت اسرای ایرانی در اردوگاه های

عراق«نوشته علی اصغر امانی زاده را منتشر و روانه بازار نشر کرد.  
به گزارش حوزه فرهنگی دفاع پرس، دوران سخت اسارت قسمتی از 
تاریخ انقلاب اسلامی ایران است که رزمندگان سلحشور جبهه و جنگ 

به آن شکوه و جلال ویژه ای بخشیدند. 
آن همه مظلومیت، ایثار، معنویت و خوبی های انسانی را باید به نسل های 
بعد و مردمی که اطلاعی از آن ندارند، معرفی کرد و این اثر سعی کرده 
با زبانی روان و ساده این لحظات سخت و طاقت فرسا برای اسراء را به 

تصویر بکشد.

31 همایش درتجلیل از آزادگان 
کشور برگزار می شود

مدیرکل تبلیغات مراکز فرهنگی بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به 
برگزاری31 همایش تجلیل از آزادگان درمراکز استان های کشور، گفت: 
کنگره ملی بزرگداشت شهدای غریب آزاده، بیست و ششم مرداد 93 با 
 حضور اس��حاق جهانگیری، معاون اول رییس جمه��ور در تهران برگزار 
می شود.  به گزارش حوزه جهاد و شهادت دفاع پرس، مدیرکل تبلیغات 
مراکز فرهنگی بنیاد گفت: علاوه بر برنامه ه��ای مختلف و متنوع که به 
مناسبت سال روز ورود آزادگان به میهن اسلامی در سراسر کشور تدارک 
دیده شده است، 31 مراسم و همایش با حضور مسوولان کشوری و استانی 
و با ش��رکت آزادگان و خانواده های آنان، امروز و فردا درمراکز استان ها 

برگزار خواهد شد.

پیام تسلیت رهبری به مناسبت 
درگذشت پدر شهیدان یاسینی

رهبرمعظم انق��لاب درپیام��ی، درگذش��ت پدرگرامی ش��هیدان امیر 
سرلش��گر علیرضا یاس��ینی و رزمنده بسیجی رضا یاس��ینی را تسلیت 

گفتند.  
به گزارش دفاع پرس به نقل از دفتر حفظ و نش��ر آث��ار حضرت ایت الله 
العظمی خامنه ای، رهبرمعظم انقلاب درپیامی، دگذش��ت پدر گرامی 
شهیدان امیر سرلشگر علیرضا یاس��ینی و رزمنده بسیجی رضا یاسینی 

را تسلیت گفتند.
متن پیام رهبر معظم انقلاب اسلامی به شرح زیر است.

بسم الله الرحمن الرحیم
درگذشت پدر گرامی ش��هیدان امیر سرلشکر علیرضا یاسینی و رزمنده 
بس��یجی رضا یاس��ینی را به خاندان مکرم و همرزمان آن شهدای عزیز 

تسلیت عرض می کنم رحمت خدا بر او باد.

7

روزنامه خبری، فرهنگی 

اجتماع��ی صب��ح ای��ران 

اخبــار کوتاه

در پی حصر پاوه بنیانگذار جمهوری اسلامی با صدور فرمانی خواهان 
اعزام نیرو به این منطقه ش��د. متن فرمان امام خمین��ی)ره( بدین 

شرح است:
»بسم الله الرحمن الرحیم

از اطراف ایران گروه های مختلف ارتش و پاسداران و مردم غیرتمند 
تقاضا کرده اند که من دستور بدهم به سوی پاوه رفته، غائله را ختم 
کنند. من از آنان تش��کر می کن��م و به دولت و ارت��ش و ژاندارمری 
اخطار می کنم، اگر با توپ ها و تانک ها و قوای مجهز تا ۲۴ س��اعت 
دیگر حرکت به سوی پاوه نشود، من همه را مس��وول می دانم. من 
به عنوان ریاست کل قوا به رییس س��تاد ارتش دستور می دهم که 
بی انتظار دس��تور دیگر و بدون فوت وقت با تمام تجهیزات به سوی 
پاوه حرکت کند و به دولت دستور می دهم، وسایل حرکت پاسداران 
را فوراً فراهم کند. تا دستور ثانوی، من مسوول این کشتار وحشیانه 

را قوای انتظامی می دانم و در صورتیکه تخلف از این دستورکنند با 
آنان عمل انقلابی می کنم. مکرر از منطقه اطلاع می دهند که دولت 
و ارتش کاری انجام نداده اند. من اگر تا ۲۴ ساعت دیگر عمل مثبت 
انجام نگیرد، س��ران ارتش و ژاندارمری را مسوول می دانم. والسلام. 

روح الله الموسوی الخمینی )ره(«
پس از چند ساعت خبر آزادی ش��هر پاوه از دست مهاجمان مخابره 
شد. بعدازظهر، ۲۸ مرداد امام خمینی )ره( از مردم و نیروهای انتظامی 

و نظامی»تشکر وافر« کرد. متن پیام دوم امام )ره( بدین شرح بود:
»بسم الله الرحمن الرحیم

پیرو مسایل پاوه، گروه های بس��یار زیادی از اطراف و اکناف کشور 
آمادگی خود را برای حرکت به منطقه و سرکوبی اشرار اعلام کردند. 
من از مردم غیرتمند و برادران عزیزم تشکر وافر می  کنم. پیرو مساله 
سنندج- که به اطلاع رسید و به قوای انتظامیه دستور بسیج فوری 
دادم- از قوای انتظامی اطلاع رسید که اقدام مؤثر و فوری شده است. 
اکنون مطلع شدم که اهالی محترم و برادران غیورکرمانشاه به طور 
دسته جمعی پیاده به طرف س��نندج حرکت کرده اند. ضمن تشکر 
فراوان، از آنان تقاض��ا دارم به منازل خود مراجع��ت کنند. به قوای 
انتظامیه و سپاه پاسداران دستور اکید داده  ام که غائله کردستان را 
ختم کرده، و مردم شریف آن منطقه را از دست ضد انقلابیون نجات 
دهند و آن منطقه را از لوث اشرار خارج و داخل پاک کنند. از خداوند 

تعالی سلامت و توفیق همگان را خواستارم. والسلام. 
پایداری

»غلامعلی محمدی« آزاده و جانباز قطع نخاع، فرزند 
خطه فاریاب کهنوج متولد س��ال ۴5 با راهی که در 
زندگی افتخار آفرین برای خود انتخاب کرد، س��ر از 
جبهه های دفاع مق��دس و اردوگاه الانب��ار درعراق 

درآورد و از خاطرات خود چنین می گوید:
از زمان اعزام تا مجروحیت بگویید؟

س��ال 61 و در سن 16 س��الگی از طریق بسیج و س��پاه کهنوج به    
مناطق عملیاتی دفاع مقدس اعزام ش��دم. دوره مقدماتی آموزش 
و تاکتیک های نظامی را در منطقه دلیج��ان گذراندم و درخدمت 

رزمندگان، افتخار حضور در جبهه را داشتم.
درتاریخ ۲۲ فروردین 6۲ درعملیات والفج��ر یک درمنطقه فکه، 
شرهانی و زبیدات وارد عملیات شدیم. در این عملیات من از ناحیه 
کمر توسط تیر مستقیم دشمن مجروح شدم و این در حالی بود که 

قطع نخاع ش��ده بودم ولی خودم نمی فهمیدم و نمی دانستم قطع 
نخاع یعنی چه؟ 

چه زمانی اسیر شدید؟
بعد از سه چهار ساعت به دس��ت نیروهای بعثی به اسارت درآمدم 
دو س��رباز عراقی هُلم دادند، از ماش��ین افتادم پایین و مهره های 
کمرم هم شکست.بعد از آن به پشت خط نیروهای عراق و سپس 
به بیمارستانی در الاماره منتقل شدم. یک شب در این بیمارستان 
بودم س��پس مرا به بیمارس��تان نیروی هوایی بغداد بردند و بدون 
هرگونه درمانی؛ به کمپ اس��رای ایرانی در استان الانبار و اردوگاه 

عنبر منتقل کردند.
چگونگی رسیدگی به ش�ما در اردوگاه به چه صورت 

بود؟
من جمع��اً ۲۸ ماه دراس��ارت بودم و ای��ن مدت درس��النی به نام 

مستشفی)بهداری( اقامت داشتم که 10 پزشک ایرانی نیز بین ما 
بودند و از ما مراقبت می کردند.

بعثی ها مراقبت از مجروحین قطع نخاع را چون کار سختی بود به 
طور کلی به اسرای ایرانی س��پرده بودند ولی مراقبتی که در بحث 

دارو کاملا در مضیقه بودیم.
امکانات به چه صورت بود؟

شرایط ما در اردوگاه بسیار سخت تر از سایر اسرا بود. ما ۲5-۲6 نفر 
اسیر قطع نخاع بودیم و150 نفر هم جانباز موج انفجاری و قطع پا 
داشتیم که درمجموع برای ما دو ویلچر قرار داده بودند درحالی که 

تعداد زیادی از اسرای اردوگاه به ویلچر نیاز داشتند.
درتابس��تان و گرمای ۴5 درجه و زمستان های سرد و طاقت فرسا، 
بدون امکانات گرمایش��ی و سرمایش��ی، بدون آب خنک و بدون 
امکانات دارویی و پزشکی، مشکلات ما صد چندان می شد از جمله 

مشکل زخم بستر که بسیار سخت بود.
از منعیات اردوگاه بگویید؟

روزی که قرار بود نیروهای صلیب س��رخ بیایند، ملحفه های ما را 
عوض می کردند، غذا به ما مرغ می دادند و صلیب سرخ هم به ما کاغذ 

و قلم می داد تا برای خانواده هایمان نامه بنویسیم.
درمواقع دیگر داشتن کاغذ و قلم و همچنین قرآن و دعا، جرم بود. 
حتی داشتن ریش و سبیل هم جرم بود و ما مجبور بودیم برای در 
امان ماندن از شکنجه ها با یک و نیم دینار حقوق ماهیانه ای که به ما 

می دادند، تیغ و صابون برای اصلاح صورتمان بخریم.
از طرف��ی برای ی��اد گرفتن زبان انگلیس��ی هیچ منع��ی نبود. در 
مناسبت های مذهبی اعم از ایام ولادت و یا شهادت و اعیاد مذهبی 
هرگونه برنامه ای ممنوع بود و اگر بچه ها برنامه ای اجرا می کردند؛ 

شدیداً شکنجه می شدند.
 از چگونگی درمان و بهداشت بگویید؟

امکانات بهداشتی درحد صفر بود. ماهی یک بارصلیب سرخ برای 
سرکش��ی می آمد و بعثی ها قبل از ورود آنها ما را توسط نیروهای 

خودمان به محوطه می بردند تا سالن را ضدعفونی و تمیز کنند.
مجروحین توسط پزشکان خودمان مداوا می شدند، البته پزشکان 
برای بیرون آوردن تیر و ترکش از بدن رزمنده مجروح بدون بیهوشی 
اقدام می کردند و بچه ها با گذاشتن حوله در دهان مجروح و گرفتن 
دست و پای او، کمک می کردند تا پزش��ک کار خود را انجام دهد 
هر چند که رزمنده مجروح در اثر شدت درد، خود به خود بیهوش 

می شد.
در بین ما یک جانباز قطع نخاع از اصفهان به نام حسین علی صبوری 

بود که موش ها زخم های او را خورده بودند و او متوجه نشده بود.
گاهی اوقات مجروحان قطع نخاعی بد حال را به بیمارس��تان های 
بعثی ها می بردند به خاطر عدم رسیدگی همانجا شهید می شدند و 
بر نمی گشتند و اگر مجروحی دست و پایش در حال قطع شدن بود، 

بعثی ها بدون عمل جراحی آن را کنده و پرت می کردند.
ما هم که با ضایعه قطع نخاع درگیر بودیم و امکان حرکت و رفتن 
به دستشویی را نداشتیم، روی همان تختی که تشک ابری روی آن 

قرار داشت، قضای حاجت می کردیم.
چه شد که آزاد شدید؟

صدام سالی دوبار، یکی در سال روز تولدش و یکی هم در سال روز 
تشکیل حزب بعث، تعدادی از اسرایی که شرایط سخت تری داشتند 
آزاد می کرد و من پس از ۲7ماه اسارت در لیست آزادشدگان قرار 
گرفتم. به این ترتیب ماه رمضان سال 6۴ من و ۲9 نفر دیگر از اسرا را 

از طریق صلیب سرخ به ترکیه و از آنجا به ایران فرستادند.
بچه ها که با شنیدن خبر آزادی ما خوشحال شده بودند، بعضاً شماره 
تلفن و یا آدرس خانواده خود را دادند که ما پس از رسیدن به ایران 

خبری از آنها به خانواده هایشان برسانیم.
بعثی ها اجازه نمی دادند ما چیزی همراه خ��ود برداریم لذا بچه ها 
آدرس و ش��ماره تلفن ها را ریز روی کاغذ نوش��ته، کپس��ول آنتی 
بیوتیک را خالی کرده در آن قرار دادند و زیر زبان گذاشته و آوردیم.

یکی از بهترین خاطرات من در ب��دو ورود به ایران، دی��دار با امام 
خمینی)ره( بود که پس از این دیدار، از اردوگاه اس��رای عراقی در 
ایران هم بازدیدکردم و دیدم که چگونه ما در نهایت ظلم وستم این 
دوران را س��پری کردیم و اس��رای عراقی چگونه در رفاه و آسایش 

زندگی می کنند.
و طی س��ال های اخیر دو بار هم با رهبرمعظم انقلاب توفیق دیدار 

داشته ام.
حرف آخر در اوج امیدواری

امروز پس از 31 س��ال جانبازی و قطع نخاع شدن؛ یک سال است 
که دچار زخم بستر شده  و طی این مدت هفت-هشت بار مورد عمل 

جراحی قرار گرفته ام ولی هنوز بهبودی کامل حاصل نشده است.
برای ما جانبازان قطع نخاعی هر روز با درد و مشکل همراه است اما 

هیچگاه از درگاه خدا  ناامید نمی شویم.

به بهانه سالگرد آزادی اسرا، گفت وگو با جانباز آزاده غلامعلی محمدی

هم جانباز بود ، هم آزاده

پاوه، آخرین امید  دشمن

گروه 
پایداری

     گاهی به آسمان نگاه کن
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شماره 2163 | 12  صفحه  

از فرمان حمله تا پیام تشکر

در سال 135۸ شهر پاوه و نقاط دیگر اس��تان کردستان اعم از 
بخش هایی از کرمانش��اه، مریوان، مهاباد و ...درشرایط بحرانی 

بسیار سختی قرار گرفته بودند. 
نیروهای ضدانقلاب و احزاب چپ مارکسیستی آن روز، به همراه 
گروه هایی از خارج کشور مثل عراق با 15 هزار نیروی مسلحی 
که تدارک دیده بودند، قصد داشتندتا با حمله به شهر پاوه ، مانع 
از رسیدن موج انقلاب اسلامی به منطقه ش��وند. در واقع شهر 
پاوه آخرین نقطه ای بود که اگر سقوط می کرد، نیروهای مهاجم 
می توانس��تند ادعا کنند که کل مناطق کردنشین را دراختیار 

خودگرفته اند. 
در روز ۲3 مردادماه سال 5۸ ش��هر پاوه درشرایطی به محاصره 
نیروهای ضدانقلاب درآمد ک��ه از امکانات لازم ب��رای دفاع از 

تمامیت خود برخوردار نبود. 
وجود تنها یک پاس��گاه و ژاندارمری به هم��راه حداکثر هفت 
 یا هش��ت نفر ژان��دارم،30 نفر س��پاهی به فرماندهی ش��هید 
اصغر وصالی، بدون حضور نیروهای ارت��ش و تعداد محدودی 
نیروی محلی با کمترین مهمات و اسلحه در برابر سپاه چند هزار 
نفری مهاجمان قرار گرفتند که ب��ا حمایت ارتش عراق به انواع 

تسلیحات تجهیز شده و پاوه را محاصره کرده بودند. 
این درحالی است که قرار گرفتن درشرایط محاصره و بسته بودن 
راه های مواصلاتی زمینی به ویژه جاده پاوه – کرمانشاه توسط 
مهاجمان مسلح ضد انقلاب نه تنها امکان ارسال نیروهای کمکی 
نظامی به شهر پاوه را با مشکل مواجه ساخته بود بلکه ارسال مواد 

غذایی برای مردم پاوه نیز ممکن نبود. 
تنها راه تردد نیروهای خودی در این منطقه، عمدتاً از طریق هوا 
و توسط هلی کوپترهای یگان هوانیروز ارتش جمهوری اسلامی 
میس��ر بود که این هلی کوپتر ها با ضدهوای��ی ۲3 میلیمتری 
عراقی تهدید می ش��د و جز در حد ضرورت تردد به این منطقه 
میسر نبود اما در همین شرایط دکتر مصطفی چمران از طرف 
دولت ماموریت یافت تا با حضور در شهر پاوه ابتدا سعی کند که 

مسئله را از طریق مذاکره با بزرگان منطقه حل و فصل کند. 
به همین مناسبت ۲5 مردادماه آن سال دکتر چمران به همراه 
سرتیپ فلاحی با هواپیما خود را به کرمانشاه رساندند و از آنجا 
هم با هلی کوپتر عازم پاوه شدند. هلی کوپتر آنها زیر رگبار گلوله 
با هر سختی ای که بود به زمین نشس��ت تا از همانجا خود را به 
پاس��گاه ژاندارمری و خانه سپاه پاسداران برس��انند. چمران از 
همان س��اعات اولیه حضورش در پاوه کار ارس��ال پیشنهاد به 
بزرگان شهر به منظور بررسی و مذاکره بر سر مسئله پاوه را آغاز 

کرد که البته با عدم استقبال آنها مواجه شد. 
ش��ب ۲6 مردادماه تا به صبح برس��د یک لحظه رگب��ار گلوله 
مهاجمان قطع نش��د. نیروهای خودی با وج��ود تعداد اندک و 
تس��لیحات محدود در شرایط بس��یار نابرابری مقاومت کردند. 

بیسیم چی ژاندارمری از سقوط پاسگاه پاوه خبرمی داد. 
دشمن خود را به هفت، هشت متری پاسگاه رسانده بود. اتاق کار 
چمران زیر آتش قرار داش��ت. تمامی راه های ارتباطی از جمله 
بی سیم دفترکار چمران قطع شده بود. همزمان با طلوع آفتاب 
در روز ۲7 مردادم��اه و پخش فرمان امام خمین��ی )ره( با خود 
نوید خبرهای معجزه آس��ا و روزی افتخار آفرین درتاریخ کشور 

به همراه آورد. 
دراین فرمان امام )ره( برای نخس��تین بار از عنوان فرمانده کل 
قوا اس��تفاده کرد و از این جایگاه به نیروهای ارتشی دستور داد 
تا بدون فوت وقت و بدون نیاز به دس��تور مقام ارش��د به طرف 
پاوه کردس��تان حرکت کرده و این ش��هر را از نیروهای دشمن 

پاکسازی کنند. 
دکترچمران نیز با اس��تفاده از این ش��رایط با ش��جاعت تمام 
نیروهایش را برای پس گرفتن موانع قبلی توزیع کرد به نحوی 
که تا س��اعت10 صبح روز ۲7 مردادماه همه ارتفاعات اطراف 
 پاوه آزاد شد و دشمن گریخت و پاوه به شهر نور و شادی تبدیل 

شد. 
بعد از ظهر آن روز بعد از این که هلیکوپترهای فراوان به همراه 
نیروهای زمینی از شهرکرمانشاه خود را به پاوه رساندند مردم 

جشن پیروزی و شکر و سپاس به درگاه الهی به جا آوردند. 
ازهمان س��ال اول تا به امروز طی مراس��می با حضور مقامات 
نظامی، اتنظامی، استاندار، فرماندار و مردم انقلابی پاوه سالگرد 
آزادی پاوه پاس داشته می شود از این روز و به عنوان روز ملی از 

آزادسازی و شکست حصر پاوه به نیکی یادمی کنند. 

امام )ره( گفت : »تا قیامت مزار شهیدان )یا مقتل شهیدان( دارالشفاء عاشقان و عارفان می شود.
امام نگفت درمانگاه، گفت دارالشفاء در دارالش�فاء لاعلاج و جواب کرده می آورند این دارالشفاء را به تصویر بکش. که هر کسی آمد، شفا 

گرفت. چگونه به آیندگان بگوییم که آنجا دارالشفاء است.

کتاب " بررسی وضعیت اسرای 
ایرانی در اردوگاه های عراق" 

منتشر شد

همزمان با سالروز بازگشت آزادگان سرافراز به میهن اسلامی انتشارات 
سروش کتاب " بررسی وضعیت اسرای ایرانی در اردوگاه های عراق" 
نوشته علی اصغر امانی زاده را منتشر و روانه بازار نشر کرد.  به گزارش 
حوزه فرهنگی دفاع پرس، دوران سخت اسارت قسمتی از تاریخ انقلاب 
اسلامی ایران است که رزمندگان سلحشور جبهه و جنگ به آن شکوه 
و جلال ویژه ای بخشیدند. آن همه مظلومیت، ایثار، معنویت و خوبی 
های انسانی را باید به نسل های بعد و مردمی که اطلاعی از آن ندارند، 
معرفی کرد و این اثر سعی کرده با زبانی روان و ساده این لحظات سخت 

و طاقت فرسا برای اسراء را به تصویر بکشد

31 همایش در تجلیل از آزادگان 
کشور برگزار می شود

مدیرکل تبلیغات مراکز فرهنگی بنیاد شهید و امور ایثارگران با اشاره به 
برگزاری 31 همایش تجلیل از آزادگان در مراکز استان های کشور، گفت: 
کنگره ملی بزرگداشت شهدای غریب آزاده، بیس��ت و ششم مرداد 93 
با حضور اس��حاق جهانگیری، معاون اول رییس جمهور در تهران برگزار 
می شود.  به گزارش حوزه جهاد و شهادت دفاع پرس، مدیرکل تبلیغات 
مراکز فرهنگی بنیاد گفت: علاوه بر برنامه های مختلف و متنوعی که به 
مناسبت سالروز ورود آزادگان به میهن اسلامی در سراسر کشور تدارک 
دیده شده است، 31 مراسم و همایش با حضور مسوولان کشوری و استانی 
و با ش��رکت آزادگان و خانواده های آنان، امروز و فردا در مراکز استان ها 

برگزار خواهد شد.
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روزنامه خبری، فرهنگی 

اجتماع��ی صب��ح ای��ران 

اخبــار کوتاه

در پی حصر پاوه بنیانگذار جمهوری اسلامی با صدور فرمانی خواهان 
اعزام نیرو به این منطقه ش��د. متن فرمان امام خمینی بدین شرح 

است:
»بسم الله الرحمن الرحیم

از اطراف ایران گروه های مختلف ارتش و پاسداران و مردم غیرتمند 
تقاضا کرده اند که من دستور بدهم به سوی پاوه رفته، غائله را ختم 
کنند. من از آنان تش��کر می کن��م و به دولت و ارت��ش و ژاندارمری 
اخطار می کنم، اگر با توپ ها و تانک ها و قوای مجهز تا ۲۴ س��اعت 
دیگر حرکت به سوی پاوه نش��ود، من همه را مسئول می دانم. من 
به عنوان ریاست کل قوا به رییس س��تاد ارتش دستور می دهم که 
بی انتظار دس��تور دیگر و بدون فوت وقت با تمام تجهیزات به سوی 
پاوه حرکت کند و به دولت دستور می دهم وسایل حرکت پاسداران 

را فوراً فراهم کند. تا دستور ثانوی، من مسئول این کشتار وحشیانه 
را قوای انتظامی می دانم و در صورتیکه تخلف از این دستور نمایند با 
آنان عمل انقلابی می کنم. مکرر از منطقه اطلاع می دهند که دولت 
و ارتش کاری انجام نداده اند. من اگر تا ۲۴ ساعت دیگر عمل مثبت 
انجام نگیرد، س��ران ارتش و ژاندارمری را مسئول می دانم. والسلام. 

روح الله الموسوی الخمینی«
 پس از پیام امام هزاران ت��ن از نیروهای ارتش و س��پاه و داوطلبان 
غیرنظامی به پاوه سرازیر شدند و پس چند ساعت خبر آزادی شهر 
پاوه از دست مهاجمان مخابره شد. بعدازظهر ۲۸ مرداد امام خمینی 

فرمانده کل قوا، با صدور پیامی از مردم و نیروهای انتظامی و نظامی 
»تشکر وافر« کرد. متن پیام دوم امام بدین شرح بود:

»بسم اللهَّه الرحمن الرحیم
پیرو مس��ائل پاوه، گروه های بس��یار زیادی از اطراف و اکناف کشور 
آمادگی خود را برای حرکت به منطقه و سرکوبی اشرار اعلام نمودند. 
من از مردم غیرتمند و برادران عزیزم تشکر وافر می  کنم. پیرو مسئله 
سنندج- که به اطلاع رسید و به قوای انتظامیه دستور بسیج فوری 
دادم- از قوای انتظامی اطلاع رسید که اقدام مؤثر و فوری شده است. 
اکنون مطلع شدم که اهالی محترم و برادران غیور کرمانشاه به طور 

دسته جمعی پیاده به طرف س��نندج حرکت کرده اند. ضمن تشکر 
فراوان، از آنان تقاض��ا دارم به منازل خود مراجع��ت کنند. به قوای 
انتظامیه و س��پاه پاسداران دس��تور اکید داده  ام که غائله کردستان 
را ختم نموده، و مردم ش��ریف آن منطقه را از دس��ت ضد انقلابیون 
نجات دهند و آن منطقه را از لوث اشرار خارج و داخل پاک نمایند. از 
خداوند تعالی سلامت و توفیق همگان را خواستارم. والسلام. روح اللهَّه 

الموسوی الخمینی «.

پایداری

»غلامعلی محمدی« آزاده و جانباز قطع نخاع، فرزند خطه فاریاب 
کهنوج متولد س��ال ۴5 با راهی که در زندگی افتخار آفرین برای 
خود انتخاب کرد، س��ر از جبهه های دفاع مقدس و 
اردوگاه الانب��ار در ع��راق درآورد و از خاطرات خود 

چنین می گوید:
از زمان اعزام تا مجروحیت بگویید؟

سال 61 و در سن 16 سالگی از طریق بسیج و سپاه 
کهنوج به    مناطق عملیاتی دفاع مقدس اعزام شدم. 
دوره مقدماتی آموزش و تاکتیک های نظامی را در منطقه دلیجان 

گذراندم و در خدمت رزمندگان افتخار حضور در جبهه را داشتم.
در تاریخ ۲۲ فروردی��ن 6۲ در عملیات والفجر یک در منطقه فکه، 
شرهانی و زبیدات وارد عملیات شدیم. در این عملیات من از ناحیه 
کمر توسط تیر مستقیم دشمن مجروح شدم و این در حالی بود که 

قطع نخاع ش��ده بودم ولی خودم نمی فهمیدم و نمی دانستم قطع 
نخاع یعنی چه؟ 

چه زمانی اسیر شدید؟
بعد از سه چهار ساعت به دس��ت نیروهای بعثی به اسارت درآمدم 
دو س��رباز عراقی هُلم دادند، از ماش��ین افتادم پائین و مهره های 
کمرم هم شکست.بعد از آن به پشت خط نیروهای عراق و سپس 
به بیمارستانی در الاماره منتقل شدم. یک شب در این بیمارستان 
بودم س��پس مرا به بیمارس��تان نیروی هوایی بغداد بردند و بدون 
هرگونه درمانی؛ به کمپ اس��رای ایرانی در استان الانبار و اردوگاه 

عنبر منتقل کردند.
چگونگی رسیدگی به ش�ما در اردوگاه به چه صورت 

بود ؟
من جمعا ۲۸ ماه در اس��ارت ب��ودم و این مدت در س��النی به نام 

مستشفی)بهداری( اقامت داش��تم که ده پزشک ایرانی نیز بین ما 
بودند و از ما مراقبت می کردند.

بعثی ها مراقبت از مجروحین قطع نخاع را چون کار سختی بود به 
طور کلی به اسرای ایرانی س��پرده بودند ولی مراقبتی که در بحث 

دارو کاملا در مضیقه بودیم
امکانات به چه صورت بود ؟

شرایط ما در اردوگاه بسیار سخت تر از سایر اسرا بود. ما ۲5-۲6 نفر 
اسیر قطع نخاع بودیم و 150 نفر هم جانباز موج انفجاری و قطع پا 
داشتیم که در مجموع برای ما دو ویلچر قرار داده بودند در حالی که 

تعداد زیادی از اسرای اردوگاه به ویلچر نیاز داشتند.
در تابستان و گرمای ۴5 درجه و زمستان های سرد و طاقت فرسا، 
بدون امکانات گرمایش��ی و سرمایش��ی، بدون آب خنک و بدون 
امکانات دارویی و پزشکی، مشکلات ما صد چندان می شد و از آن 

جمله مشکل زخم بستر که بسیار سخت بود.
از منعیات اردوگاه بگویید؟

روزی که قرار بود نیروهای صلیب س��رخ بیایند، ملحفه های ما را 
عوض می کردند، غذا به ما مرغ می دادند و صلیب سرخ هم به ما کاغذ 

و قلم می داد تا برای خانواده هایمان نامه بنویسیم.
در مواقع دیگر داشتن کاغذ و قلم و همچنین قرآن و دعا، جرم بود. 
حتی داشتن ریش و سبیل هم جرم بود و ما مجبور بودیم برای در 
امان ماندن از شکنجه ها با یک و نیم دینار حقوق ماهیانه ای که به ما 

می دادند، تیغ و صابون برای اصلاح صورتمان بخریم.
از طرف��ی برای ی��اد گرفتن زبان انگلیس��ی هیچ منع��ی نبود. در 
مناسبت های مذهبی اعم از ایام ولادت و یا شهادت و اعیاد مذهبی 
هرگونه برنامه ای ممنوع بود و اگر بچه ها برنامه ای اجرا می کردند؛ 

شدیداً شکنجه می شدند.
 از چگونگی درمان و بهداشت بگویید؟

امکانات بهداشتی در حد صفر بود. ماهی یک بار صلیب سرخ برای 
سرکشی می آمد و بعثی ها قبل از ورود آن ها ما را توسط نیروهای 

خودمان به محوطه می بردند تا سالن را ضدعفونی و تمیز کنند.
مجروحین توسط پزشکان خودمان مداوا می شدند، البته پزشکان 
برای بیرون آوردن تیر و ترکش از بدن رزمنده مجروح بدون بیهوشی 
اقدام می کردند و بچه ها با گذاشتن حوله در دهان مجروح و گرفتن 
دست و پای او، کمک می کردند تا پزش��ک کار خود را انجام دهد 
هر چند که رزمنده مجروح در اثر شدت درد، خود به خود بیهوش 

می شد.
در بین ما یک جانباز قطع نخاع از اصفهان به نام حسین علی صبوری 

بود که موش ها زخم های او را خورده بودند و او متوجه نشده بود.
گاهی اوقات مجروحان قطع نخاعی بد حال را به بیمارس��تان های 
بعثی ها می بردند به خاطر عدم رسیدگی همانجا شهید می شدند و 
بر نمی گشتند و اگر مجروحی دست و پایش در حال قطع شدن بود، 

بعثی ها بدون عمل جراحی آنرا کنده و پرت می کردند.
ما هم که با ضایعه قطع نخاع درگیر بودیم و امکان حرکت و رفتن 
به دستشویی را نداشتیم، روی همان تختی که تشک ابری روی آن 

قرار داشت، قضای حاجت می کردیم.
چه شد که آزاد شدید؟

صدام س��الی دوبار، یکی در س��الروز تولدش و یکی هم در سالروز 
تشکیل حزب بعث، تعدادی از اسرایی که شرایط سخت تری داشتند 
آزاد می کرد و من پس از ۲7ماه اسارت در لیست آزادشدگان قرار 
گرفتم. به این ترتیب ماه رمضان سال 6۴ من و ۲9 نفر دیگر از اسرا را 

از طریق صلیب سرخ به ترکیه و از آنجا به ایران فرستادند.
بچه ها که با شنیدن خبر آزادی ما خوشحال شده بودند بعضاً شماره 
تلفن و یا آدرس خانواده خود را دادند که ما پس از رسیدن به ایران 

خبری از آن ها به خانواده هایشان برسانیم.
 بعثی ها اجازه نمی دادند ما چیزی هم��راه خود برداریم لذا بچه ها 
آدرس و ش��ماره تلفن ها را ریز روی کاغذ نوش��ته، کپس��ول آنتی 
بیوتیک را خالی کرده در آن قرار دادند و زیر زبان گذاشته و آوردیم.
یکی از بهترین خاطرات من در ب��دو ورود به ایران، دی��دار با امام 
خمینی)ره( بود که پس از این دیدار، از اردوگاه اس��رای عراقی در 
ایران هم بازدید کردم و دیدم که چگونه ما در نهایت ظلم وس��تم 
این دوران را سپری کردیم و اسرای عراقی چگونه در رفاه و آسایش 

زندگی می کنند.
و طی سال های اخیر دو بار هم با مقام معظم رهبری توفیق دیدار 

داشته ام.
حرف آخر در اوج امیدواری

امروز پس از 31 سال جانبازی و قطع نخاع شدن؛ یک سال است که 
دچار زخم بستر شده  و طی این مدت 7-۸ بار مورد عمل جراحی قرار 

گرفته ام ولی هنوز بهبودی کامل حاصل نشده است.
برای ما جانبازان قطع نخاعی هر روز با درد و مشکل همراه است اما 

هیچگاه از درگاه خدا ناامید نمی شویم.

به بهانه ی سالگرد ازادی اسرا گفت وگو با جانباز آزاده غلامعلی محمدی

هم جانباز بود هم آزاده

؟؟؟؟؟؟؟؟؟؟

گروه 
پایداری
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از فرمان حمله تا پیام تبریک

در سال 135۸ شهر پاوه و نقاط دیگر اس��تان کردستان اعم از 
بخش هایی از کرمانش��اه ، مریوان، مهاباد و ...در شرایط بحرانی 

بسیار سختی قرار گرفته بودند. 
نیروهای ضدانقلاب و احزاب چپ مارکسیستی آن روز، به همراه 
گروه هایی از خارج کشور مثل عراق با 15 هزار نیروی مسلحی 
که تدارک دیده بودند قصد داشتند تا با حمله به شهر پاوه ، مانع 
از رسیدن موج انقلاب اسلامی به منطقه ش��وند. در واقع شهر 
پاوه آخرین نقطه ای بود که اگر سقوط می کرد نیروهای مهاجم 
می توانس��تند ادعا کنند که کل مناطق کردنشین را در اختیار 

خود گرفته اند. 
در روز ۲3 مردادماه سال 5۸ شهر پاوه در شرایطی به محاصره 
نیروهای ضدانقلاب درآمد ک��ه از امکانات لازم ب��رای دفاع از 

تمامیت خود برخوردار نبود. 
وجود تنها یک پاس��گاه و ژاندارمری به همراه حداکثر هفت یا 
هش��ت نفر ژاندارم، 30 نفر س��پاهی به فرماندهی شهید اصغر 
وصالی، بدون حضور نیروهای ارتشی و تعداد محدودی نیروی 
محلی با کمتری��ن مهمات و اس��لحه در برابر س��پاه چند هزار 
نفری مهاجمانی قرار گرفتند که با حمایت ارتش عراق به انواع 

تسلیحات تجهیز شده و پاوه را محاصره کرده بودند. 
این درحالی اس��ت که قرار گرفتن در ش��رایط محاصره و بسته 
بودن راههای مواصلاتی زمینی به ویژه جاده پاوه – کرمانش��اه 
توسط مهاجمان مسلح ضد انقلاب نه تنها امکان ارسال نیروهای 
کمکی نظامی به شهر پاوه را با مش��کل مواجه ساخته بود بلکه 

ارسال مواد غذایی برای مردم پاوه نیز ممکن نبود. 
تنها راه تردد نیروهای خودی در این منطقه، عمدتاً از طریق هوا 
و توسط هلی کوپترهای یگان هوانیروز ارتش جمهوری اسلامی 
میس��ر بود که این هلی کوپتر ها با ضدهوای��ی ۲3 میلیمتری 
عراقی تهدید می ش��د و جز در حد ضرورت تردد به این منطقه 
میسر نبود اما در همین شرایط دکتر مصطفی چمران از طرف 
دولت ماموریت یافت تا با حضور در شهر پاوه ابتدا سعی کند که 

مسئله را از طریق مذاکره با بزرگان منطقه حل و فصل کند. 
به همین مناسبت ۲5 مردادماه آن سال دکتر چمران به همراه 
سرتیپ فلاحی با هواپیما خود را به کرمانشاه رساندند و از آنجا 
هم با هلی کوپتر عازم پاوه شدند. هلی کوپتر آنها زیر رگبار گلوله 
با هر سختی ای که بود به زمین نشس��ت تا از همانجا خود را به 
پاس��گاه ژاندارمری و خانه سپاه پاسداران برس��انند. چمران از 
همان س��اعات اولیه حضورش در پاوه کار ارس��ال پیشنهاد به 
بزرگان شهر به منظور بررسی و مذاکره بر سر مسئله پاوه را آغاز 

کرد که البته با عدم استقبال آنها مواجه شد. 
ش��ب ۲6 مردادماه تا به صبح برس��د یک لحظه رگب��ار گلوله 
مهاجمان قطع نش��د. نیروهای خودی با وج��ود تعداد اندک و 
تس��لیحات محدود در شرایط بس��یار نابرابری مقاومت کردند. 

بیسیم چی ژاندارمری از سقوط پاسگاه پاوه خبرمی داد. 
دشمن خود را به هفت هشت متری پاسگاه رسانده بود. اتاق کار 
چمران زیر آتش قرار داش��ت.تمامی راه های ارتباطی از جمله 
بی سیم دفتر کار چمران قطع شده بود. همزمان با طلوع آفتاب 
در روز ۲7 مردادم��اه و پخش فرمان امام خمین��ی )ره( با خود 
نوید خبرهای معجزه آسا و روزی افتخار آفرین در تاریخ کشور 

به همراه آورد. 
در این فرمان امام برای نخس��تین بار از عنوان فرمانده کل قوا 
اس��تفاده کرد و از این جایگاه به نیروهای ارتش��ی دستور داد 
تا بدون فوت وقت و بدون نیاز به دس��تور مقام ارش��د به طرف 
پاوه کردس��تان حرکت کرده و این ش��هر را از نیروهای دشمن 

پاکسازی کنند. 
دکتر چمران نیز با اس��تفاده از این ش��رایط با ش��جاعت تمام 
نیروهایش را برای پس گرفتن موانع قبلی توزیع کرد به نحوی 
که تا س��اعت 10 صبح روز ۲7 مردادماه همه ارتفاعات اطراف 
 پاوه آزاد شد و دشمن گریخت و پاوه به شهر نور و شادی تبدیل 

شد. 
بعد از ظهر آن روز بعد از این که هلیکوپترهای فراوان به همراه 
نیروهای زمینی از شهر کرمانشاه خود را به پاوه رساندند مردم 

جشن پیروزی و شکر و سپاس به درگاه الهی به جا آوردند. 
از همان س��ال اول تا به امروز طی مراس��می با حضور مقامات 
نظامی، اتنظامی، استاندار، فرماندار و مردم انقلابی پاوره سالگرد 
آزادی پاوه پاس داشته می شود از این روز و به عنوان روز ملی از 

آزادسازی و شکست حصر پاوه به نیکی یادمی کنند. 

آگهی مزایده املاک 

سازمان خدمات موتوری شهرداری اصفهان 

آدرس متراژ  وضعیت سند
)مساحت( کاربری  ردیف شرح

خیابان گلستان 
)یونارت( خیابان هسا، 

B تفکیکی حکمی، بلوک

 برگه واگذاری
171 شهرداری 1 قطعه زمین مسکونی

س�ازمان خدم�ات موتوری ش�هرداری اصفهان در نظ�ر دارد یک قطعه 
زمین مش�روحه ذیل را از طریق مزایده عمومی به فروش برس�اند لذا از 
متقاضیان دعوت بعمل می آید جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 
34456060 و 09134130877 تماس حاصل نمایند و یا از وب سایت این 
 www.isfahan.ir/khadamatmotori سازمان به نش�انی اینترنتی

ب�ازدی�د بع�م�ل آورن�د. 
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گـزارش

روزنامه خبری، فرهنگی 

اجتماعــی صبــح ایــران 

   ازحقیقت تا واقعیت درمیزگرد قلیان  

   قلیان، واقعیتی به نام لذت و حقیقتی به نام اعتیاد دارد

محسن28 ساله مجرد دارای مدرک کارشناسی 
کشاورزی و علی30 ساله،  مجرد فوق دیپلم برق 
مش��تری مدام یک  سفر خانه س��نتی درسطح 
شهر هستند که از طریق مس��وول این محل به 
ما معرفی ش��دند، جالب این که دعوت ما بدون 
هیچگونه مشکلی اجابت شد و البته محسن شاه 
بیت کلام خود را در ابتدا به م��ا اینگونه تفهیم کرد» به دنبال حل 
این مشکل از طریق بخش��نامه، ماده وتبصره نباشید«و درپاسخ 

شنید من فقط یک خبرنگارم... 
درابتدای صحبت هایمان اش��اره کنم که من هیچ گونه قضاوتی 
نسبت به کسانیکه قلیان مصرف می کنند ازجمله شما دو نفر ندارم. 

و مقصود ما از این مصاحبه سرزنش کسی هم نیست.
محسن: یعنی چی؟

یعنی اینکه نمی گم کسانی که مصرف کننده قلیان هستند انسان های 
بدی هس��تندیا برعکس، افرادی که مصرف نم��ی کنند آدم های 

خوبی اند.
محس�ن: متوجه ش��دم. حق هم همینه مصرف قلیون نمی تونه 

ملاکی برای خوب یا بد بودن افرادباشه.
پس راحت صحبت می کنید؟

محسن و علی: حتما همین طوره آخه قتل که نکردیم
اما به خودتون دارید صدمه می زنید حالا بگذریم.

علی: میشه یک خواهشی بکنم
بله حتما

میشه به جای لفظ قلیان بگی قلیون، اینجوری راحت تریم
)با خنده من( حتما! قلیون با حال تره انگار

محسن با خنده: اجازه هست یک قلیون خبرکنیم. علی آقا شما 
می کشی؟ نه نیستم. شما چی؟ من! همه می خندیم

الان چی میخای بکشی؟  
دوسیب

میشه لطفا بعد از مصاحبه بکشی 
چرا؟ 

چون احساس می کنم حس خوبی که بهت دست میده 
نمی گذاره واقعیت قلیون را برای ما بگی.

محس�ن: نمی کش��م به احترامتون اما اتفاقا واقعیتش اینجوری 
بیشتر نشون داده میشه

کدام یک از ش�ما دارای س�ابقه بیش�تری در مصرف 
قلیون هستید؟

محسن:به صورت تفریحی یا مداوم؟ 
قلیون کش�یدن ک�ه دیگه تفریح�ی و م�داوم نداره، 

مصرف، مصرفه چه یک بار چه هر روز
محسن:فرق داره اما هرچی شما بگی من حدود پنج سال از اولین 

قلیون کشیدنم می گذره
علی: حدود هفت سال

چند روز در هفته قلیون مصرف می کنید؟
محسن: به غیر از روزهایی که میام قهوه خونه سه روز

بقیه اش چی؟
محسن: خب مصرف داخل منزل هم هست اونجا هم بساط داریم 

برای خودمون
یعنی چی؟

آقا یعنی هر روز خلاصه اش
علی: یک جورایی هر روزاما دو یا س��ه روز درقهوه خونه و پاتوق 

دوستان
اولین تنباکوی مصرفی تون چی بود؟

محسن: یادم نیست اما اون روزها تنوع امروز را نداشت اما از سبک 
شروع کردم فکر کنم دوسیب بوده

دوسیب که سبک نیست؟
 محس�ن)با خنده(: عم��ل ما از اول س��نگین بود. ش��ما از کجا 

می دونی!؟
تعریفشو شنیدم

علی: یادم نمیاد اما قلیون برازجونی اولین خلافم بود که بد چیزی 
بود، واقعا بد بود، یعنی آش کار من نبود.

فرق پاتوق یا همون قهوه خانه با مصرف قلیون در منزل 
یا پارک چیه؟ چون شما به غیر از خونه گفتید هفته ای 

چند روز را در قهوه خونه قلیون می کشید؟
علی: فرقش توی حالش��ه بعضی وقت ها وقتی وارد محیط قهوه 
خونه می شی و صدای زیاد قل قل قلیون را می شنوی ناخودآگاه 

مست میشی مخصوصاً رفقا هم باشند که دیگه فاز خوبی می ده.
محسن: من کلًا تنهایی نمی کشم اگه خونه هم باشه با دوستان 

یا خانواده هست
خانواده؟!

محسن :آره دیگه داداش وخواهرو...) ننویس بد آموزی داره(
اما انگارقبحش ریخته اینطور نیست؟

علی: آره دیگه خانم ها هم می کشند البته سبکشو
سبک با سنگین چه فرقی داره؟

محسن: منظور دود سبک یا سنگینه بعضی از تنباکو ها دود سبک 
دارند مثل لیمو، پرتقال و... بعضی مثل نعنا و دوسیب و ... سنگین 

هستند. حرفه ای ها توی فاز سبک نیستند.
یک قلی�ون از زمانی که آورده میش�ه ت�ا انتها چقدر 

مصرفش زمان می گیره؟
علی: بس��تگی داره از یک ربع به بالا اگه پ��ک عمیق بزنی بعضی 

وقت ها یک سر کفاف نمی ده چند تا سر عوض می کنیم.
محسن: شب های جام جهانی فوتبال با حال بود توی یکی از قهوه 

خانه ها از اول بازی ها بچه ها می زدند تا آخر بازی.
واقعا! اینکه خیلیه؟

محسن:خب حسشو باید درک کنی تا بفهمی
شروع خوبیه نکته سر همین حسه که ما به دنبال این 
هستیم که واقعا این حس چیه و چرا تمایل به مصرف 
قلیون اینقدر زیاد شده؟ الان داخل پارک ها چند نفری 

والیبال و بدمینتون بازی می کنند و صدها نفر هم در 
حال آماده کردن زغال قلیونشون هستند!

علی: ببین من روز اولی که شروع کردم خیلی لذت بردم هرچند 
سرگیجه هم داشتم اما یک حس خوبی به آدم دست می ده، انگار 
توی این دنیا نیس��تی آرامش پیدا می کنی اما ظرفیت مصرف را 

هم داشتم.
محسن: شما می تونی به من بگی وقتی خیلی خسته هستی و به 

یک خواب عمیق فرو می ری بعدش چه حسی داری؟
خب خیلی س�رحال میش�م و حس خوب�ی دارم یک 

نوع نشاط
محسن: آفرین قلیون کشیدنم همین حسو داره

این نوع صحبت ها را توی افراد معتاد به مواد مخدر هم 
شنیدم اینطور نیست؟

محسن : خدا به دور ما اهلش نیستیم
نه جدی میگم 

علی: س��یگاری ها هم همین حس رو دارند دیدی وقتی خسته 
میشن سریع یک سیگار می کشن.

یعنی تلقینه؟
محسن: نه واقعا حسش هست شایدم به خاطر نیکوتینه. 

پس شما با این کلیشه هایی که گفته میشه مثلا جوان ها 
تفریح ندارند بعد می رند سراغ قلیون موافق هستید 

یا نه؟
علی: اینم یک نوع تفریحه دیگه منتها کم هزینه است.

یک قلیون الان چقدر هزینه داره؟
علی: بستگی داره کجا بکشی از 3000 به بالا

اگه مص�رف کننده هر روزی قلیون باش�ی در یک ماه 
چقدر هزینه می کنید؟

علی: میگم، بستگی داره،تازه من و محسن هر روز می کشیم اما 
یک بار، الان کسایی هستند روزی چند بار می کشند.

حالا فرض کنیم با مشخصات شما چقدر هزینه داره؟
علی:دریک ماه بالای 120 هزار تومان.

این قیمت کجاش پایینه؟
محسن: تازه چای و نبات و دمنوش واین ها را هم که اضافه کنی 
زیادتر هم میش��ه. من قبول دارم که این حرف ها کلیش��ه است 
واقعا اینجوری نیس��ت که به خاطر هزینه کم ی��ا نبود تفریحات 
میریم قلیون می کش��یم مثل آدمی که ورشکسته شده بعد رفته 
معتاد شده، خب آدم ورشکسته که پول نداره چطور هزینه اعتیاد 

میخاد بده .؟!
پس نتیجه می گیریم این حس نیکوتینه که جوان ها را 
سوق میده به سمتش.چون آدمی که پول نداره چطور 
ترغیب به مصرف مواد میش�ه این یعنی مواد فرد را از 
حالت طبیعی که غم و اندوه هست خارج می کنه البته 

اولش اینطوره.
علی : بی هیچیش نیست به هر حال لذت خاص خودشو داره.

محس�ن: من الان وضعیت مالی بدی ندارم می تونم تفریح های 
دیگه هم داشته باشم و دارم اما قلیون هم می کشم.

یک تحقیقی چند سال پیش شده که نتیجه اش نشون 
داده حس کنجکاوی یکی از دلایل عمده گرایش جوان ها 

به سمت مواد یا مصرف قلیون هست نظرتون چیه؟
محسن: اینو قبول دارم حتی در مورد سیگار هم صادقه من خودم 

اولین بار همه اش توی کف این بودم که ببینم طمعش چیه.
عل�ی: دقیقا! کنجکاوی خیلی موثره منم کلیش��ه های رایج بین 
جوان ها و حتی کارش��ناس ها مبنی بر اینکه تفریح نیس��ت و به 
علت بیکاری می ریم سراغ این کار را قبول ندارم علمی اش همینه 

که گفتی.
محس�ن: ببین ما الان درمحلی که کار می کنی��م بچه ها قلیون 
دارند و ظهر یا هر وقتی که بیکار بشند می کشند،پس ربط قلیون با 

بیکاری یا نداشتن تفریح خیلی منطقی به نظر نمی رسه.
قبول دارید سیگار و قلیون دروازه های ورود به مصرف 

مواد مخدر هست؟
محسن: اینم که باز شد کلیشه. 

علی: اینطور میگند اما عموی من س��ال هاس��ت دارای اعتیاد به 
تریاک و شیره هست اما لب به قلیون نزده میگه متنفرم.

محسن: بستگی به ظرفیت آدم ها داره، آخه اونجوری نیست که 
بعد از یک مدت دنبال مصرف بیشتر یا چیز دیگه ای بری.

یک تناقض اینجا پیدا شد شما اول از تفریحی مصرف 
کردن حرف زدید بعد چند بار در هفته الان هر روز این 

خودش یک نوع اعتیاد نیست؟
محسن:مواقعی بوده که به علت مش��کلات کاری چند هفته هم 

نتونستیم لب بزنیم
اما یک چیزی کم داشتید اینطور نیست؟

محسن: خدایش آره. اما یک سوال دارم ضمانتی الان وجود داره 
فردی که تا حالا لب به قلیون یا س��یگار نزده معتاد نش��ه و سراغ 

مواد مخدر نره؟
معلومه جواب اینه که ضمانتی نیست

محسن: پس حکم کلی نمی تونیم بدیم
ببینید کارش�ناس ها میگند مصرف قلیون یا سیگار 

این روند را تسهیل می کنه شما نظر دیگه ای  دارید؟
علی: اگه کس��ی بخاد به س��مت مصرف مواد بره کاری به قلیون 
کشیدن یا نکشیدن نداره. همون حس کنجکاوی می تونه فرد را 

به طرف مصرف مواد سوق بده.
محسن: می تونه تسهیلش کنه، می تونه یک فرد هم حد خودشو 

نگه داره
شما که حد خودتون را نتونستید نگه دارید از تفریحی 

رسیدید به هر روز حالا خدا بعدشو بخیر کنه
علی: آقا دستی دستی داره معتادمون میکنیا

آخه اعتیاد خیلی چیز عجیب غریبی نیست مثلا شما 
در این مدت تحریک نشدید که طعم های دیگه تنباکو 

را تجربه کنید به هر حال این وضعیت یک جایی پایان 
 داره و ش�ما برای ارضای ح�س لذت جوی�ی ترغیب 

می شید مواد دیگه ای را هم تجربه کنید
علی: تحریک که شدیم اما درهمین حد نگه اش داشتیم خود من 

تا این لحظه اصلا فکر مواد مخدر را هم نکردم.
محسن : راستشو بخایند من یک بارسابقه مصرف تریاک داشتم 

که فوق العاده ازش بدم اومد یعنی حالم بد شد.
همه اول�ش اینطوری میش�ند بعدش متاس�فانه بازم 

میرند به سمتش
محسن: نه !چیز خوبی نبود

پس ورود کردی به این دنیا بعد از مصرف قلیون
محسن: لطفا سو اس��تفاده نکن ربطی به قلیون کشیدنم نداشت 

این موضوع مال سال ها قبله و همون حس کنجکاوی بود.
خب همین حس کنجکاوی خیلی ها را بدبخت کرده

محسن : من که ادامه ندادم.
من برام مهمه که بدونم از نظر دو نف�ر که قلیون کش 
حرفه ای به حس�اب میاند اگه بچه هاش�ون درآینده 
 بخاند جلوی چشمشون قلیون بکش�ند این اجازه را 

می دند بهشون یانه؟
علی: اول خدا مادر بچه ها را قسمت کنه تا خود بچه ها هنوز که 

خبری نیست.
نه جدی پرسیدم لطفا بهش فکر کنید

محسن: من شخصا زیر20 س��ال این اجازه را نمی دم چون هنوز 
خیلی از شرایط و ظرفیت ها براش��ون جا نیفتاده اما بعدش سعی 
می کنم قبل از اینکه دوستاش پسرم را با این جور موارد آشنا کنند 

خودم بهش راه و رسمشو یاد بدم.
می تونید هم اصلا یاد بدید که این کار فایده و منفعتی 

نداره
محس�ن: درس��ته اما زمانه دارای تغییرات زیادی��ه دیگه به یک 
پسر جوان نمیشه امر و نهی بیش از حد کرد، ممکنه همون حس 
کنجکاوی به س��راغش بیاد من س��عی می کن��م زودتر این حس 

براش ارضا بشه.
علی: کاری که خودم دارم انجام میدم را چطور به پسرم یا جوان های 
کم سن و سال بگم انجام ندند! اما تلاشم اینه که تجربه های خوب 

و بد را بهشون نشون بدم تصمیم با خودشونه.
قلیون را میشه یک تجربه خوب به حساب آورد؟

علی: به هرحال چیزی درمصرفش هس��ت که ای��ن همه جوان 
گرایش دارند. 

آخه چه چیزی درترغیب به مصرف هست، این مورد 
هنوز تکلیفش مشخص نشده

محسن: ببینید دربدن همه آدم ها میزان مشخصی مرفین ترشح 
میشه که برای بدن کافیه این میزان وقتی از حد طبیعی خودش 
بیشتر شد یک حال خوبی برای بدن ایجاد می کنه، سیگار و قلیون 
از نظر نیکوتینی که دارند باعث ترشح این مواد میشند مواد مخدر 
هم که خودش مرفین داره، همین حالت حس سرخوش��ی آدمو 

تحریک میکنه دیگه. 
علی : چرا اینقدر پیچیده اش می کنید.

اما هر چیزی که بیش از حد طبیعیش ترشح بشه مضرر 

هست درسته؟
محسن: بله دیگه شکی نداره اما ش��مابه دنبال دلیل هستی من 

توضیح دادم.
شما با مصرف قلیون برای نوجوان ها موافقید؟

علی: مثلا چه سنی؟
بین 13 تا 18 

علی: به نظرم خیلی زوده.
محسن: الان در قهوه خونه ها در این محدوده سنی زیاد می بینیم
از ورودشون جلوگیری نمیشه حداقل زیر 18 سال را 

ممنوع کرده باشن؟
عل�ی: نه میاند!یک مساله دیگه ای هم هس��ت حالا ورودشون را 
ممنوع هم بکنند شما با20 هزار تومان می تونی یک قلیون معمولی 
برای خودت دس��ت و پا کنی بعد هم یک تنباک��وی خوبه 4 هزار 

تومانی بخری و هر جا دلت خواست بری بکشی.
کسی هم که کاری باهات نداره درسته؟

علی: آره دیگه واسه چی کاری داشته باشه. 
پس برخورد های سلبی جواب نمیده مثلا طرحی بود 

که با کشیدن قلیون در پارک ها مقابله بشه!
محسن: خدا وکیلی این کار امکان داره؟ نه شما به من جواب بده 
الان هرخانواده که با هم می رند پارک چند تا قلیون دارند همه هم 

می کشند، این چه طرحیه آخه؟
اگه از من می پرس�ی میگ�م جواب نمی�ده البته اجرا 

هم نشده
علی:مثلا میگند جوان ها چون تفریح ندارن قلیون می کشند در 
صورتی که وقتی همه می رند پارک یعنی اومدند تفریح دیگه پس 

چرا همه قلیون می کشند؟
خیلی ها اعتقاد دارند که عده ای تفریحشون خوردن 

شده، عده ای مسافرت، ما هم پارک و قلیون
محس�ن : فکر نمی کنی��د بعضی اف��راد دارند زی��ادی درحریم 

خصوصی مردم دخالت می کنند دلش میخاد قلیون بکشه. 
 این در صورتی هس�تش که ضرر کاری که داره انجام 

میده به جامعه بر نگرده
علی : چه ضرری اگه ضرری هم هست به خودش می رسه.

اما جامعه داره برای س�لامتی من و شما هزینه میکنه 
بعد نمیشه همه دستی دستی خودشون را بیمار کنند، 
بعد نظام سلامت هزینه های ما را پرداخت کنه یا اصلا 

یک نوع پیشگیریه
علی: حالا خیلی هم پوله دوا درمون م��ی دند به فکر جیب مردم 

شدند 
حداقل پیشگیری بکنند به من و شما میگند اگه حتی 
یک نفر به واسطه مصرف قلیون وسیگار ترغیب بشه 
که مواد مخدر مصرف بکنه و بعد معتاد بشه این خودش 

ضرر جبران ناپذیری برای جامعه و خانواده هستش
محس�ن:قبول، اما مش��کلات عدیده دیگه ای هم هست طلاق، 

بیکاری، فساد و فحشا و...
 بله درس�ته اما بحث م�ا در زمینه مص�رف قلیونه که 
می تونه زمینه سازآس�یب های آجتماعی باشه، حالا 
چرا ش�ما نمیخایند قب�ول کنید مص�رف قلیون کار 

درستی نیست؟
علی: قبول بکنیم همه مشکلات جامعه حل میشه؟

نه! ام�ا یک حرک�ت مثبتی اتف�اق می افت�ه از دونفر 
مصرف کنن�ده حرفه ای قلیون که بتونند الگو باش�ن 

برای جوان ها
علی: من خیلی علاقه ای ندارم الگو باشم، همه مشکلات جامعه ما 
ازهمین دستوری عمل کردنه، میخایم تمام جوان ها را با سرزنش 

و توصیه و نصیحت به راه راست هدایت کنیم.
یاد ی�ک جمل�ه ای افت�ادم از رییس جمه�ور )دکتر 

روحانی( که همه را نمیشه زوری برد بهشت
محسن: ای ول گل گفته!

البته در مورد مصرف دخانیات ایشون این حرف را نزده 
اشتباه برداشت نشه

محسن: باشه همینم خوبه علی راست میگه همه اش که نمیشه 
با زبان سرزنش صحبت کرد.

ببینید جامعه یک محیط پیچیده ازآدم های مختلف 
هست نمیشه یک جامعه را به حال خودش رها کرد به 
هرحال این همه سازمان های عریض و طویل وظایفی 

دارند که باید انجام بدند
علی: آفرین منم میگم اگه کارشون را خوب انجام می دادند الان 

این همه مشکل نداشتیم پس حواسشون جاهای دیگه هم باشه
بگذریم 

علی: نه اتفاقا نگذریم چرا حالا که بقیه باید وظایفش��ون را خب 
انجام بدند نسبت به جوان ها و نمی دند بگذریم شد! اما از اون وقت 
تا حالا برای مصرف یک قلیون این همه به ما گیر سه پیچ می دی!

قصدم گی�ر دادن نبود اگه اینطوری برداش�ت ش�ده 
معذرت میخام 

عل�ی: به نظر من مصرف قلیون را زی��ادی بزرگش کردند خبری 
نیست. 

الان هن�وز خانوم ها س�یگار جلوی خانواده هاش�ون 
نمی کش�ند اما قلیون ب�ه راحتی مصرف میش�ه این 

خطر نیست
محس�ن: یعنی برند پنهانی با دوستاش��ون جاهای دیگه بکشند 

اونوقت این خوبه؟!
منظورم اینه که قبح این عمل ریخته شده

محسن: فرض کن قبحش نریزه اما همون حس کنجکاوی برای 
مصرف باعث تحریک فرد بشه. این که پنهانی بره و این کار را انجام  

بده که خیلی بدتره.
علی: من خودم خانوم هایی را دیدم که درکنار خانواده هاش��ون 
تجربه کردند و اصلا خوشش��ون نیومده و گذاش��تند کنار اما اگه 
به علت قبح این عمل ای��ن کار را درمحلی انجام م��ی دادندکه با 
دوس��تان و افراد ناجور بود ش��اید درکنارش هزار تا کار بدتر هم 

تجربه می کردند.
من یکم گیج شدم آخه شما با هیچ چیز قلیون مخالف 

نیستید؟!
محسن : واسه چی باشیم مشکلی شما داری؟

به هر حال همه میگند بده حتی خیلی از کس�انی که 
میکشند

محسن:خب ما برات واقعیت را میگیم بقیه دنبال پرستیژ هستند.
علی: خیلی سخت می گیری اونقدر ها هم که میگند هیولا نیست 
اما باز تاکید می کنم کسانیکه ظرفیت خودشون را نمی شناسند و 

زود هندونه زیر بغلشون میره واردش نشند.
محسن: نکته دیگه ای هم من میگم نوجوان های کم سن و سال 
که فکر می کنند با این کار بزرگ میشند اشتباه می کنند یک وقت 

گول بعضی از نار فیق ها را نخورند.
پس بالاخره توصیه کردید

محسن: اینو گفتم که بعد کسی سرزنششون نکنه من توصیه ای 
ندارم دوستانه حرف زدم

همین اندازه هم خوبه
جمعیت زیادی درحال ورود به قهوه خانه هستند، کم کم جا برای 
نشستن نیست درانبوه دود س��فید قلیان ها با طمع های میوه ای 
مختلف درحال گم شدن و البته سرگیجه گرفتن هستم، پیشنهاد 
میدم به محس��ن و علی بقیه مصاحبه را بیرون از قهوه خانه ادامه 
دهیم که با جواب منفی هر دو مواجه میش��یم چون وقت ندارند و 
باید به کارهای روزانه شون برسند ش��اید هم از من خسته شدند 
از هر دو خداحافظی میکنم درفکر این هس��تم که اگه جوان های 
ما درهمه کارهاش��ون مثل قلیون کشیدنش��ون جدیت داشتند، 
چقدرجامعه آبادی داشتیم درهمین حال که به درخروجی و میز 
مسوول سفره خانه رسیدم بهم گفت این شعر را هم از من بنویس 

 قلیان به برم نادعلی می گوید
نی در دهنم سینجعلی می گوید

آن قل قلی که در ته قلیان است
الله و محمد و علی می گوید

جل الخالق این هم از عجایب روزگار بود به نظرم می رسه ما آدم ها 
برای توجیح کارهای نادرست خودمون به هر کاری متوسل میشیم 

و حاضر نیستیم مسوولیت کارهامون را بپذیریم.

پایان سخن اینکه کارشناس�ان علوم رفتاری و اجتماعی 
اعتقاد دارن�د، زمانی رفتاره�ای اعتیاد گون�ه در اجتماع 
ترویج می یابدکه ما نتوانیم نیازه�ای اجتماعی یک فرد را 
برآورده کنیم از این رو زمانی ک�ه الگوهای اوقات فراغت، 
متناسب باسنین جوانی ونوجوانی نیست، انسان هاخودبه 
صورت هوشمندانه این خلاءراپرمی کنندوامروزه رفتارهای 
افراط گونه تنهابه سوءمصرف موادمخدرمحدودنمی شود، 
 بلکه اعتیادبه فضای مجازی واینترنت هم کش�یده ش�ده 
است. هر چند این سخن گونه ای کلیشه ای به خود گرفته 
اما درح�ال حاضرهم�گان گذرنامه ورودبه دنی�ای اعتیاد 

درجامعه مارا سیگاروقلیان می دانند.

صدای قل قل قلیان و دود سفید رنگ با بوی میوه های تازه در فضایی که وارد آن شده ام جای هیچ حرفی را باقی نگذاشته است. قهوه خانه یابه قولي سفره خانه هاي سنتي هرروزطعم های جدیدي براي عرضه دارند. طعم هایی که شنیدن 
نام هرکدام شان کافي است ترغیب شوي، قلیانی سفارش دهي وآن طعم رابچشي یاشاید ببلعي. ش�یرونارگیل، نعناع وپرتقال، دوسیب،آدامس،پرتقال خامه، بولوبری وحالاروانگردان. زن ومردهم ندارد. بوی میوه هاي مختلف فضا را پر 
کرده است، ولی هیچ میوه ای روی میزها دیده نمی ش�ود. توتون اززما نی که کاشته می شودتازمانی که به دست مصرف کننده درقالب س�یگار، قلیان، چپق، پیپ وموارد دیگرمی رسد،ارزش افزوده ای معادل 400 برابرداردوبه همین دلیل 
بسیارسخت است که تولیدکننده را ازاین کاربازداشت. از طرفی مصرف کننده هم به شدت در مصرف تنباکو حریص شده است. این ها و بیشتر از این ها را در گفت و گویی متفاوت با دو نفر از جوانان مصرف کننده قلیان بررسی کردیم که 
البته نظراتشان با آنچه در بیان کارشناسان یافت می شود متفاوت بود. صحبت اینجاست که حقیقت مصرف قلیان و تنباکو دردآور است اما واقعیت مصرف این مواد درجامعه ما چیز دیگری است که در طی ساعتها مصاحبه با این دو جوان 
به آن پی می بریم . دراین مصاحبه ما به دنبال نصیحت و سرزنش نسل جوان نیستیم و قصد داریم به واقعیت های این چالش جدید جامعه بپردازیم، من به عنوان یک خبرنگار فقط  به دنبال این هستم که بدانم آیا کلیشه هایی که در مورد 
مصرف قلیان درجامعه گفته می شود تا چه میزان با واقعیت همخوانی دارد. آیا واقعا نداشتن تفریح و یا کار دلیلی هست برای مصرف قلیان یا نه. اگر اینگونه است پس چرا وقتی برای تفریح به پارک می رویم، باز هم بساط قلیان پهن است 

اگر به تفریح رفته ایم پس مصرف قلیان چه معنی دارد؟! یا شاید مساله چیز دیگری است! یا اینکه این ها کلیشه هایی هستند که جامعه را از واقعیت دور کرده است.

گروه 
جامعه



در نشست خبری شهردار فولادشهر با اصحاب رسانه مطرح شد؛

 اجـرای بیـش از 85 پـروژه عـمرانی در فولادشهر 
با اعتباری بالغ بر 50 میلیارد تومان

دراین نشست خبری، ابتدا رضا اس��ماعیلی مسوول روابط 
عمومی شهرداری ضمن تبریک روز خبرنگار به نمایندگان 
رسانه های اس��تان خوش آمد گفت و پس از آن نیز شهردار 
و معاونش درس��خنانی ضمن تبری��ک روز خبرنگار تلاش 
خبرنگاران در انعکاس وقایع و رویدادهای استان را ستودند. 
شهردار فولادش��هر، ابتدا اشاره ای به مش��کلات  اقتصادی 
دولت کرد و گفت: علیرغم وجود مشکلات  اقتصادی تاکنون 
فعالیت های دولت تدبی��ر و امید از رش��د اقتصادی خوبی 

برخوردار بوده است. 
وی، عدم وجود قوانین کارآمد درمجموعه مدیریت شهری 
را یکی از بزرگ ترین مشکلات شهرداری ها برشمرد و گفت: 
قانون فعلی مربوط به س��ال 1343 و بس��یار قدیمی است و 
 در بسیاری از مراحل، کار ش��هرداری ها را با مشکل روبه رو 

می کند که امیدوارم این قانون بازنویسی شود. 
مهندس حس��ین امیری وابس��تگی مالی ش��هرداری ها به 
سیاست های دولت، گسترش آلودگی های زیست محیطی، 

ع��دم اجرای م��اده 136 برنامه س��وم درخص��وص وظایف 
شهرداری ها و نداشتن برنامه مدون در اکثر شهرداری ها را از 
دیگر مشکلات شهرداری ها عنوان کرد و گفت: درفولادشهر 
کارتدوین برنامه آغاز شده و اولین برنامه پنج ساله فولادشهر 
 تا پنج ماه آینده تکمیل و برای تایید به اس��تانداری ارس��ال 
می شود و پس ازتایید برنامه، کار شهرداری فولادشهر از سال 

94 تا 99 بر مبنای برنامه و قانون خواهد بود. 
وی با اعلام اینکه چند پارگی مدیریت شهری در فولادشهر 
درحال حاضر یکی از بزرگ ترین مشکلات شهرداری در این 
شهر است، گفت: بخشی از مدیریت شهر به عهده شهرداری 
و بخشی هم شرکت عمران فولادش��هر است و به دلیل عدم 
هماهنگی بین خواسته های این دو سازمان، شهر با مدیریت 
دو وجه��ی اداره می ش��ود که امی��دوارم وزارت مس��کن و 
شهرسازی هرچه سریع تر در این خصوص و واگذاری کامل 

مدیریت شهر به شهرداری اقدام شایسته انجام دهد. 

  فولادشهر ایران کوچک است 
امیری با اشاره به اینکه درابتدای تاسیس فولادشهر قرار بود 
این شهر به عنوان س��رریز جمعیتی اصفهان باشد، گفت: از 
ابتدا تاکنون جمعیت زیادی از شهرهای اصفهان،  نجف آباد، 
تیران، لنجان و فلاورجان به این شهر سرازیر شده است. وی 
افزود: ابتدا جمعیت فولادشهر را براساس وضعیت آن تا 50 
هزار نفر پیش بینی کرده بودند اما پس از اجرای طرح جامع، 
جمعیت آن افزایش یافت و براس��اس آخرین سرش��ماری 
جمعیت رسمی70 هزار و غیررسمی تا 85 هزار نفر تخمین 
زده می شود، با توجه به ساخت مسکن مهر در این شهر پیش بینی 
می ش��ود بیش از110 هزار نفر به جمعیت فولادشهر اضافه 
شود. شهردار فولادشهر، گفت: با توجه به اینکه از همه اقوام و 
همه شهرهای ایران در فولادشهر مستقر شده اند، فولادشهر 
را ایران کوچک لقب داده اند و این اقوام به طور مسالمت آمیز 

دوستانه درکنار هم زندگی می کنند. 

  مسکن مهر و مشکلات به وجود آمده درفولادشهر 
حسین امیری گفت: در دولت گذش��ته پیش بینی شد32 
هزار واحد مسکونی مسکن مهر در فولادشهر) 23 هزار واحد   
در منطقه مسکن مهر و 9 هزار واحد درحاشیه شهر( ساخته 
شود که باید گفت: با استقرار مردم در این واحدها متاسفانه 
کار مدیریت ش��هری در ارایه خدمت به مردم با یک مشکل 

اساسی مواجه می شود. 
وی افزود: دولت مکلف اس��ت فضاهای آموزش��ی، درمانی، 
فرهنگی و ورزشی، بهداش��تی و ... را در منطقه مسکن مهر 
احداث کند ک��ه تاکنون ای��ن امر محقق نش��ده درحالیکه 
بس��یاری از خانواده ها در واحدهای مس��کونی خود مستقر 
شده اند اما متاسفانه امکانات لازم را ندارند که امیدوارم در 

این زمینه اقدام عاجل صورت گیرد. 
وی خاطر نشان کرد: شهرداری فولادشهر منتظر اقدام دولت 
نمانده و پس از اینکه مردم در واحدها ساکن شدند علیرغم 
اینکه هنوز رسماً مس��کن مهر تحویل ش��هرداری شده اما 
شهرداری نس��بت به ارایه خدمات لازم در این منطقه اقدام 
کرده اس��ت که می توان به خرید چهار دس��تگاه اتوبوس با 
اعتباری بالغ بر یک میلیارد و 600  میلیون تومان و سیستم 

جمع آوری زباله و ... اشاره کرد. 

  تلاش برای تحقق 7 شعار و برنامه های شهرداری 
وی اصلاح س��اختار تش��کیلاتی و درآمدی، ارتقای س��طح 
مهارت های فنی و علمی کارکنان شهرداری، ارتقای سطح 
آگاهی و فرهنگ و آموزش شهروندی، افزایش سهم هزینه های 
عمران��ی، تاکید بر حفظ و گس��ترش فضای س��بز و اصلاح 
الگوی شهرسازی را از جمله سیاس��ت های کلی شهرداری 
فولادشهر عنوان کرد و گفت: برای ارایه خدمات مطلوب تر 
و رسیدن به اهداف کلانشهر تلاش می کنیم هویت اسلامی 
را درسطح شهر بالا ببریم، مراکز ورزشی فرهنگی را توسعه 
دهیم، خدمات را عادلانه توزیع کنیم، منابع مالی شهرداری 
را تقویت و طرح تکری��م ارباب رجوع را س��رلوحه کار خود 

قرار دهیم. 
امیری در ادامه به شعارهای شهرداری نیز اشاره کرد و گفت: 
هفت شعارشهر پاک، شهر روان، شهرسبز، شهر پویا، شهری 
با فرهنگ غنی، ش��هری با بافت مطلوب تر و شهر قانونمدار 
محور و س��رلوح کار ش��هرداری فولادش��هر قرار داده ایم تا 
بتوانیم شهری پاک و به دور از آلودگی های زیست محیطی 
با عبور و مرور روان، ارزان، ایمن و ارتقای مناظر ش��هری و 
قانونمدار داشته باش��یم و برای تحقق این شعارها و اهداف 

همه سعی و تلاش خود را به کار خواهیم گرفت. 

  رشد 34 درصدی بودجه شهرداری 
شهردار فولادشهر بودجه سال 91 شهرداری را 170 میلیارد 
ریال، سال 92 را 261 میلیارد ریال و بودجه امسال را 350 
 میلیارد ریال اع��لام کرد و گف��ت: 68 درص��د از بودجه به 
فعالیت های عمرانی و ما بقی آن ص��رف هزینه های جاری 
شهرداری می شود که در مقایس��ه با سال گذشته رشد 34 

درصدی را نشان می دهد. 
وی افزود: علیرغم اینکه معمولاً ش��هرداری ها درنیمه دوم 
س��ال اکثر بودجه را جذب می کنند در فولادش��هر در پنج 
ماهه سال جاری 55 درصد بودجه معادل190 میلیارد ریال 
آن را جذب کرده و تصمیم داریم سال آینده رقم به بودجه را 

به 450 میلیارد ریال ارتقا دهیم. 

  بیش از 85  پروژه عمرانی در دست اجراست
حسین امیری گفت: در راستای عمران و آبادانی فولادشهر 
امس��ال بیش از 85  پروژه بزرگ و کوچک درحال اجراست 
که برای آنها 500 میلیارد ریال اعتبار پیش بینی شده است. 
وی اصلاح ساختار هندس��ی میادین و تقاطع ها، بهسازی و 
نکوسازی بافت قدیم شهر، احداث سه فرهنگسرا در محلات 
مختلف، بازسازی سینما فرهنگ، روکش آسفالت معابرسطح 
شهر، نصب اس��باب بازی درمحلات، احداث سرویس های 
بهداشتی سطح شهر، بهسازی معابر، احداث ایستگاه معاینه 
فنی خودروها، احداث پارک محله c1، اجرای  پروژه پارک 
جنگلی، اصلاح هندسی ورزشگاه آزادی، انتقال  پروژه پساب 
فولادشهر جهت نگهداری فضای سبز، بهسازی و نکوسازی 
محله A2، احداث تالار 800 نفری، احداث مجتمع تجاری 
پیام، س��اخت باغ بانوان، تامین روش��نایی معاب��ر، تکمیل 
ساختمان شماره 2 آتش نشانی و خرید هشت دستگاه خودرو 
آتش نشانی پیشرو و ساخت باشگاه ورزش های سنتی و ... را 
از مهم ترین طرح های در دست اجرا شهرداری عنوان کرد و 
گفت: برخی از این طرح ها به زودی و بعضی از آنها نیز در دهه 

فجر امسال آماده بهره برداری می شود. 

  آپارتمان ها زیباسازی می شوند 
وی با بی��ان اینکه وجود آپارتم��ان های قدیمی، 

سیمای بدی را در ش��هر حاکم کرده است گفت: ما با دعوت 
از مشاورین، در یک جمع بندی به یک طرح نهایی رسیدیم 
و کار زیباس��ازی واحدهای آپارتمانی را آغاز و یک مورد نیز 
آزمایشی انجام شد که مورد استقبال شهروندان قرار گرفته 
و امید است با مشارکت ساکنان آپارتمان ها بتوانیم آپارتمان ها 
را زیباسازی کنیم. البته زیباسازی برای 22 آپارتمان که هر 
بلوک آن 96 واحد داش��ته و بیش از پنج هزار جمعیت را در 
خود جای داده اس��ت بیش از پنج میلیارد تومان اعتبار نیاز 
دارد که شهرداری به تنهایی قادر به تامین آن نیست و باید 

ساکنان آپارتمان ها در این امر مشارکت کنند. 
ش��هردار فولادش��هر از ناامن بودن پ��ارک فعل��ی درکنار 
بیمارستان شهید مطهری و اتوبان ذوب آهن سخن گفت و از 
شهروندان خواست با توجه به تحویل باغ پرنیان به شهرداری 
از سوی شرکت عمران، از این پارک که در 63 هکتار احداث 

شده و به زودی تکمیل خواهد شد استفاده کنند. 

  واگذاری واحدهای تجاری به شهرداری  
امیری خبر دیگری هم در مورد واگذاری واحدهای تجاری 
فولادشهر داشت و گفت: پس از تاسیس شهرداری فولادشهر، 
قرار بود ذوب آهن هزینه های ش��هر را تامین کند و در این 
 راس��تا 410 واحد تجاری به ش��هرداری واگ��ذار گردید تا 
هزینه های شهر تامین ش��ود که متاس��فانه این واحدها از 
س��ال 69 تاکنون از شهرداری جدا ش��ده و مستاجرین آنها  
قرارداده��ا را تمدید نکردند ول��ی امروز ب��ا تعاملی که بین 
شرکت عمران فولادشهر و مستاجرین برقرار شده این مشکل 
برطرف و واحدهای تجاری از طریق اقدامات قانونی با قیمت 

کارشناسی متعادل به متقاضیان واگذارخواهد شد. 

  وجود دانش�گاه های  متعدد فولادشهر را به شهر 
فرهنگی تبدیل کرده است 

امیری افزود: ش��هر جدید و درحال توس��عه فولادشهر که 
98/2 درصد قشر با سواد را در خود جای داده، درحال حاضر 
دارای مراکز علمی، آموزش��ی، پژوهشی، فرهنگی، تفریحی 
و ورزش��ی بس��یاری همچون مراکز آم��وزش عالی صنعتی 
 فولاد، مخابرات، دانشگاه پیام نور، نمایندگی موسسه علمی 
بین المللی فناوری اطلاعات و آموزشگاه های علمی و هنری 
می باش��د که این امر فولادشهر را به یک ش��هر دانشگاهی 
تبدیل کرده است. این در حالی اس��ت که فولادشهر ضمن 
ایجاد زمینه های اشتغال و دستیابی به  اقتصادی خودکفا، به 
عنوان دومین شهر منطقه عمل کرده و علاوه بر حفظ اراضی 
کش��اوری منطقه، موجب توزان و تعادل در سلسله مراتب 
شهری در مراکز سکونتی، خدماتی و پایداری سیستم اسکان 

منطقه شده است. 
وی خاطر نش��ان کرد: ورزش��گاه بزرگ روباز بین المللی و 
جاذبه های  گردشگری فولادش��هر همچون: جنگل سرو و 
کاج، پارک و دریاچه مصنوعی پرنیان به وسعت 30 هکتار، 
باغ زیتون و ... از جمله جاذبه های  گردشگری این شهر است. 

  اجرای مترو با مشکل مدیریتی مواجه شده است 
امیری از اجرای مترو بین ش��هری اصفهان – فولادش��هر با 
دو مدیریت خب��ر داد و افزود: مترو بین ش��هری اصفهان – 
فولادشهر امروز با دو مدیریت اس��ت بدین گونه که شرکت 
عمران شهر جدید فولادشهر مدیریت آن را به عهده داشته و 
دولت باید مشکل اعتباری را تامین کند چون سهم ناچیزی 

به آن اختصاص یافته است. 
وی در تش��ریح این موض��وع گفت: مس��وولان فلاورجان و 
فولادش��هر برای نحوه عبور مترو از این ش��هر مشکل دارند 
که اگر مترو از زیرزمین ایمانش��هر عبور کند، 150 میلیارد 
تومان هزینه می خواهد در صورتی که اگر با احداث پل و یا 
هوایی این کار انجام شود، 50 میلیارد تومان هزینه خواهد 
داشت و در این راستا جلساتی با فرمانداری هر دو شهرستان، 
نمایندگان فلاورجان و لنجان در مجلس شورای اسلامی و 
دیگر مسوولان برگزار ش��ده و امید است مشکلات با درایت 

مسوولان، به نتیجه مطلوب برسد. 
ش��هردار فولادش��هر اضافه کرد: از 35 کیلومتر ارتباط خط 
مترو بین شهری اصفهان – فولادشهر، هفت کیلومتر آن در 
محدوده فولادشهر در دست اجراس��ت و ما بقی آن در حال 

آزادسازی و برنامه ریزی برای اجرا می باشد.

  دعوت از سرمایه گذاران 
امیری افزود: س��ه  پروژه مهم مش��ارکتی با حجم س��رمایه 
گذاری بیش از 800 میلیارد ریال در مرحله اول فراخوان و 

 جذب سرمایه گذار برای احداث می باشد و از سرمایه گذران 
می خواهم تا درپروژه های مشارکتی سرمایه گذاری کرده 
و از تقس��یط عوارض صدور پروانه س��اختمان در بلند مدت 
استفاده کنند. وی اضافه کرد: شناخت فرصت های سرمایه 
گذاری در فولادشهر یکی از سیاست های ماست و سه  پروژه 
مش��ارکتی مجموع��ه اداری، تجاری و خدمات��ی در میدان 
امیرالمومنین )ع( با اعتبار 21 میلیارد تومان در دستور کار 

است که 50 درصد سهم سرمایه گذار می باشد. 
 وی ادامه داد: پ��روژه خدماتی خیاب��ان طالقانی با 12 هزار 
مترمربع و 28 میلیارد تومان سرمایه گذاری و  پروژه جنب 
بانک ملت با 12هزار و 700 مترمربع و س��رمایه گذاری 23 
میلیارد تومان در دس��ت اقدام می باش��د که در مجموع70 
میلیارد تومان  پروژه های مش��ارکتی در سطح شهر تعریف 

شده است. 

  تعیین تکلیف مطالبات شهرداری 
شهردار فولادشهر از مطالبات بلاتکلیف شهرداری خبر داد 
و افزود: اقدام��ات و پیگیری های لازم ب��رای اخذ مطالبات 
 بلاتکلی��ف که با احتس��اب جرایم ب��ه 7/5 میلی��ارد تومان 
می رس��د که 4/5 میلیارد تومان آن مطالبات و بقیه جرایم 
است انجام خواهد شد تا به نتیجه رس��یده و در سطح شهر 

هزینه شود. 

  شهرداری ها آیینه خدمات رسانی دولت هستند 
امیری شهرداری ها را آیینه خدمات رسانی دولت می داند و 
می گوید: شهرداری ها بازوان دولت در مسیر توسعه بوده و 
می توانند در ساختار خود وظایف دیگری را نیز انجام داده و 
به نتیجه برسانند. وی گفت: اعتقاد دارم شهرداری ها آیینه 
خدمات رسانی دولت هستند و درحقیقت با اجرای مدیریت 
واحد شهری و واگذاری وظایف به شهرداری، مدیریت بهتری 

درشهر حاکم خواهد شد. 
وی اضافه کرد: شهرداری فولادشهر دارای درجه هفت بوده 
و اگر چارت ساختار سازمانی شکل بگیرد 54 پست فعلی به 

150 پست کارشناسی افزایش می یابد. 
شهرداری فولادشهر از تشکیل س��ازمان رفاهی و فرهنگی 
شهرداری فولادش��هر خبر داد و گفت: اساس��نامه تشکیل 
سازمان رفاهی و فرهنگی شهرداری فولادشهر تهیه شده و 
شورای اسلامی ش��هرنیز آن را تصویب کرده و ما در وزارت 
کش��ور به دنبال مصوبه آن هستیم تا این س��ازمان به طور 

رسمی در شهرداری فولادشهر ایجاد شود.

  شهرداری فولادشهر دارای سه ناحیه  می شود 
وی افزود: فولادشهر در آینده به سه ناحیه شهرداری تبدیل 
می شود که مسکن مهر، یک ناحیه آن خواهد بود که براساس 
قانون باید مسکن مهر کامل شود، تا شهرداری بتواند در این 

زمینه اقدام کند. 
شهردار فولادش��هر اظهار داش��ت: درمباحث شهرسازی و 
معم��اری، هرگونه افزایش تراک��م و ... باید براس��اس طرح 
تفصیلی انجام شود که نداشتن طرح تفصیلی از نقاط ضعف 
این شهر به ش��مار می رود ولی ما این کار را با گرفتن مشاور 

آغاز کرده ایم که امید است عملیاتی شود. 
امیری گفت: با همه کس��انی که برخلاف مق��ررات اقدام به 
ساخت و سازکنند برخورد کرده و از ابزار قانونی که ماده 100 

قانون شهرداری است استفاده خواهیم کرد. 
امیری اعلام کرد: س��رانه هر نفر در بودجه سال جاری پنج 
میلیون ریال است که از این مبلغ س��ه میلیون و 400 هزار 

ریال عمرانی و بقیه هزینه جاری است.
همچنین سرانه فضای سبز 42 مترمربع بوده که امید است 
این میزان افزایش یابد. امیری یادآور ش��د: مدیریت شهری 
در س��ال جاری که رهبرمعظم انقلاب آن را مزین به س��ال  
اقتصاد و فرهنگ با عزم ملی و مدیری��ت جهادی فرمودند، 
کمک به مساجد و هیات های مذهبی شهر را در دستور کار 
قرار داده و با تاسیس واحد فرهنگی – ورزشی در شهرداری 
به ندای رهبرمعظم انقلاب لبیک گفته تا با رویکرد و دیدگاه 
 اهل بیت )ع( زیرس��اخت های فرهنگی دراین شهر تقویت

 شود. شهردار فولادشهر درپایان این نشست خبری که حدود 
دو س��اعت به طول انجامید، ضمن پاس��خگویی به سوالات 
متعدد خبرنگاران، از همه کسانی که شهرداری فولادشهر را 
در انجام  پروژه ها و فعالیت ها یاری داده و می دهند از جمله 
شهرداران گذشته که درحد توان و امکانات فعالیت کردند، 
فرماندار، نمایندگان مجلس ش��ورای اس��لامی، مسوولان 

استان، خبرنگاران و ... تشکر و قدردانی کرد.
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گ��زارش

سالن اجتماعات شهرداری فولادشهر، 
پس از گذشت حدود 10 ماه ازآغاز به کار 
شهردار و تیم همراهش پذیرای حدود 
50 خبرنگار از رسانه های جمعی استان 
بود، حسین امیری شهردار فولادشهر 
به همراه هاشمیان معاون اداری مالی و 
اسماعیلی مسوول روابط عمومی در این 
نشست خبری پاسخگوی سوالات خبرنگاران بودند. 
امیری که به مردی قانون مدار معروف اس�ت پیش از 
این مسوولیت هایی در شهرداری های استان اصفهان 
و قزوین به عنوان مس�وول روابط عمومی شهرداری 
مبارکه، معاون اداری مالی و شهرداری های نجف آباد 
و شاهین شهر و ش�هردار آبیک و منطقه یک قزوین 

داشته است. 

عباس
چیوائی



آیا تلویزیون، واقعاً حامی ساخت سری سوم 
سریال »ستایش« است ؟!

وقتی هنوز فرهنگ سری سازی بین 
فیلمسازان ما جا نیفتاده است !

مهرو الفت: سری دوم سریال "ستایش"، جمعه ش��ب به پایان رسید تا 
برخلاف سری اول این سریال که خیلی ها را ناراحت کرد، پایان سری دوم، 
موجب خوشحالی خیلی ها شود.بسیاری از مردم در شبکه های اجتماعی 
از پایان یافتن این سریال غم بار و حوصله سربر، اظهار خوشحالی کردند.

اما این حجم بالای خوشحالی به چه دلیلی است؟
متاسفانه در تلویزیون و سینمای ایران، قاعده خاصی برای سری سازی از 
روی یک اثر موفق وجود ندارد و تنها دلیل ساخت سری های دوم و سوم 
برای یک قسمت موفق، میزان استقبال مخاطب از آن اثر است در حالی 
 که این مولفه به تنهایی نمی تواند دلیل خوبی برای س��اخت سری های
 "toy story" بعدی یک اثر خوب تلقی ش��ود. شاید فیلم انیمیش��نی 
)داستان اسباب بازی(، بهترین وجه مقایسه برای سری سازی در سینما و 
تلویزیون باشد.نخستین قسمت این فیلم بسیار پرطرفدار در سال 1995 
ساخته شد که در آن سال، بیش از 360 میلیون دلار فروش کرد که رقم 
قابل توجهی در آن سال به شمار می رفت.سری دوم آن در سال 1999 به 
روی پرده رفت که بیش از 480 میلیون دلار فروش کرد و سری سوم آن 
نیز در سال 2010 به نمایش درآمد که بیش از 1 میلیارد دلار فروش کرد.

زمانی که سری نخست این فیلم انیمیشنی با استقبال فوق العاده ای در 
جهان مواجه شد، خیلی ها این پرس��ش را با دو تهیه کننده فیلم مطرح 
کردند که آیا به سراغ ساخت سری دوم این انیمیشن پرطرفدار می روید؟ 
که آنها در پاسخ گفتند: "باید ببینیم که آیا فیلمنامه خوبی برای این کار 
وجود دارد یا نه".آنها به این استقبال انبوه و خارج از تصور، بسنده نکردند و 
شرط ساخت سری دوم را در داشتن یک فیلمنامه خوب عنوان کردند و به 
همین دلیل بود که سری دوم آن، 4 سال بعد به روی پرده رفت آن هم نه 
با همان نویسنده بلکه یک نفر دیگر هم در کنار نویسنده اول، کار نگارش 
 فیلمنامه را بر عهده داش��ت.با وجودی که سری دوم نیز با تحسین های 
بین المللی همراه شد و جوایز مهمی را در جشنواره های معتبر از آن خود 
نمود، باز هم ش��رط تهیه کنندگان کار برای ساخت سری سوم، داشتن 
فیلمنامه ای قدرتمند بود.به همین دلیل س��اخت سری سوم این فیلم 
پرطرفدار، 11 سال زمان برد آن هم با نویسنده ای دیگر که در دو قسمت 
اول هیچ نقشی نداشت و کارگردانی که کارگردان قسمت های اول و دوم 
این فیلم نبود.بنابراین صاحبان یک اثر، نخست به فیلمنامه نگاه می کنند 
و بعد می بینند که چه کس��ی می تواند اثر بهتری )به لحاظ نگارش��ی و 
اجرایی( را خلق کند و دلیل ندارد که نویسنده و کارگردانی که سبب شهره 
شدن آن اثر شده اند در قسمت های بعدی نیز حضور داشته باشند. حالا 
این اتفاق را در سینما و تلویزیون کشورمان مشاهده کنید.سری سازی در 
سینما و تلویزیون تنها بر مبنای استقبال مخاطب و بهره مندی از گیشه 
هایی خوب و یا میزان استقبال از آنتن در یک ساعت خاص  صورت می 
گیرد و تمام این سری سازی ها نیز تنها در انحصار نویسنده و کارگردانی 
است که قسمت اول یک فیلم یا سریال را نوشته و کارگردانی کرده است.

به همین دلیل است که قسمت های دوم و س��وم یک فیلم یا سریال در 
ایران، بسیار ضعیف تر از نسخه اولیه اش می شود و نویسنده و کارگردان، 
آن اثر را تحت الحفظ خود قلمداد ک��رده و به احدی اجازه نزدیکی به آن 
 سوژه را نمی دهد.به عنوان مثال »حمید اعتباریان« سال هاست که عنوان 
می کند قصد ساخت سری دوم فیلم»سن پطرزبورگ« را دارد.قسمت اول 
این فیلم در سال 88 اکران شد و  اکنون 5 سال است که اعتباریان منتظر 
»پیمان قاسمخانی« است تا وقتش آزاد شود تا بتواند سری دوم این سریال 
را بسازد؛ این اتفاق در بسیاری از آثار سینمایی و تلویزیونی کشورمان رخ 
می دهد که رفتار کارگردان»ستایش« نیز دقیقاً بر همین مبنا سنجیده 
می شود؛ یک رفتار غیرحرفه ای که نتیجه ای مطلوب را به همراه ندارد. 
 زمانی که »س��تایش یک« ب��ا اقبال مواجه ش��د، مدیران صدا و س��یما 
 می بایست کمی سختگیرانه تر نس��بت به ساخت سری دوم آن برخورد 
می کردند تا قسمت دوم، اینچنین حوصله سربر و بی داستان نباشد.کوهی 
از غم که هر هفته بر سر مخاطبان این سریال، بی هیچ دلیل دراماتیکی 
آوار می شد و تنها قصدی که داشت اندوهگین کردن مخاطبش بود که 
این سریال، در این وادی هم ره به جایی نبرد.در حال حاضر خبر می رسد 
که سری سوم این مجموعه نیز با همان تیم قس��مت های اول و دوم در 
حال نگارش است و سازمان صدا و س��یما نیز با ساخت آن موافقت کرده 
است.در حالی که در چنین شرایطی، سازمان می بایست حتماً لااقل کار 
نگارش این سریال را به دست فرد دیگری بسپارد تا افتضاح قسمت دوم 
این سریال در قسمت سوم تکرار نشود و مخاطب، این چنین از رسانه ملی 
رویگردان نشود. تا زمانی که این نوع نگاه در سری سازی های سینمایی 
و تلویزیونی کشورمان وجود دارد، شک نکنید که سری های دوم و سوم، 
بسیار ضعیف تر از سری اول یک فیلم یا سریال خواهد بود بنابراین در این 
مقوله باید به این مهم اهمیت داد که ابتدا باید فرهنگ س��ری سازی در 
بین نویسندگان و کارگردانان ایرانی جا بیفتد تا آنها بعداً به سراغ ساخت 

آن بروند.

لفظ »سوپراستار« به بازیگری اطلاق می شود 
که حداق��ل در منطق��ه جغرافیای��ی پیرامون 
کش��ورش، فعالیت های کاری انجام می دهد 
و اینکه ی��ک بازیگر، صرف��اً در داخل کش��ور 
 خود، مش��هوریت آنچنانی داشته باشد را در بر 

نمی گیرد.
اتفاقی ک��ه چندان برای بازیگ��ران ما رخ ن��داده و این معضل 
همواره در مقوله بازیگری سینمای ایران وجود داشته است که 
یکی از بهترین س��ینماهای دنیا، چطور حتی یک سوپراستار 

منطقه ای هم ندارد.
در مقابل، کارگردانان و تهیه کنندگان ما در طول سالیان اخیر، 
به استفاده از بازیگران مشهور منطقه ای و حتی بین المللی در 

کارهایشان علاقه ویژه ای نشان داده اند.
تعدادی از آنها حتی توانس��تند از آن بازیگران در کارهایشان 
اس��تفاده کنند و دیگران نیز تنها با آوردن نام بازیگران مورد 
علاقه شان، جوسازی های بس��یاری را برای کارشان به وجود 

آوردند.
هر چند که در بسیاری از موارد که صاحبان آثار موفق به ساخت 
فیلمشان با حضور بازیگران خارجی نشدند، از عدم صدور مجوز 
 ارش��اد برای بازیگران خارجی نام برده اند اما محمد احسانی

 معاون ارزشیابی و نظارت سازمان سینمایی وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی، چندی پیش در گفت و گویی، با بیان این مطلب 
که صلاحیت حضور بازیگران خارجی در س��ینمای ایران باید 
توس��ط مراجع ذی صلاح از جمله وزارت خارجه تایید شود، 
گفت: اگر کارگردانی از سازمان س��ینمایی برای اجازه حضور 
بازیگر خارجی در فیلم خود استعلام کند باید بداند که سازمان 
س��ینمایی تنها مرجع تخصصی برای تصمی��م  گیری در این 
زمینه نیس��ت و پیش از هر چیز باید مراجع ذی صلاح در این 

زمینه تصمیم بگیرند.
سازمان سینمایی برای پیگیری مساله حضور بازیگران خارجی 
در س��ینمای ایران باید از وزارت خارجه اس��تعلام و سپس به 
کارگردان مورد نظ��ر اعلام کند. ما در وهل��ه اول تابع تصمیم 
مراجع ذی صلاح در این زمینه هس��تیم و بع��د از تصمیمات 
نهایی از س��وی وزارت امور خارجه، در بح��ث های تخصصی 

اعلام نظر کنیم.
در این گزارش، به تمام این بازیگران خارجی در سینمای ایران 
خواهیم پرداخت.اینکه حضورشان با چه واکنش هایی همراه 
بود و آنها که نتوانستند در س��ینمای ایران بازی کنند، با چه 

دلایل قانونی، موفق به این کار نشدند.
با این توضیح که در این گزارش، به »ژولیت بینوش« در »کپی 
برابر اصل« عباس کیارس��تمی و »برنیس بژو« در »گذشته« 
اصغر فره��ادی به دلیل ایران��ی نبودن این فیلم ها اش��اره ای 

نشده است.

   دارین حمزه

این بازیگر مشهور لبنانی برای نخس��تین بار در فیلم »کتاب 
قانون« مازی��ار میری ب��ه ایفای نق��ش پرداخ��ت و در دیگر 
 حضورهای خود در س��ینمای ایران، مقابل دوربین »33 روز«

جمال ش��ورجه، »تولدی دیگر« عباس رافعی و»ش��کارچی 
شنبه« پرویز شیخ طادی رفت.

حضور حم��زه در هر چهار فیل��م بنا بر ض��رورت انجام گرفته 
بود و اینکه این فیلم ها، می طلبیدند ت��ا زنی عرب را در خود 
داشته باشند.بازی حمزه در هر چهار فیلم، یک بازی متوسط و 
 گهگاه رو به پایین بود و نقش آفرینی خاصی از این بازیگر دیده 

نشد.
هر چند که واکنش ها نسبت به حضور او در فیلم های میری، 
رافعی و ش��یخ طادی خنثی بود اما اکران »33 روز« همزمان 
شده بود با اکران فیلم »هتل بیروت« که یک فیلم ضداخلاقی 
بود و همین موضوع اعتراضاتی را س��بب ش��ده ب��ود که چرا 
بازیگری که در فیلم ارزشی شورجه به ایفای نقش پرداخته، در 
فیلمی ضداخلاقی بازی کرده و تصاویر عریانش، مشمئزکننده 

است.
همین اعتراضات سبب شد تا نام حمزه برای همیشه از فهرست 
بازیگران خارجی س��ینمای ایران خط بخورد؛ اتفاقی که وی 
چندی پی��ش در یک مصاحب��ه تلویزیونی از باب��ت آن اظهار 
ندامت و ناراحتی کرد اما با این حال ب��از حضور این بازیگر در 

سینمای ایران محال به نظر می رسد.

   آنجلینا جولی
جولی بازیگری است که هم در فیلم های ضداخلاقی بازی کرده 
و هم در فیلم های خوب هالیوود.او یکی از سوپراستاران مطرح 
بین المللی اس��ت که بس��یاری از کارگردان و تهیه کنندگان 
علاقه دارند برای تضمین فروش فیلمش��ان هم که ش��ده از او 
استفاده کنند.سه س��ال پیش بود که علی سرتیپی و علیرضا 
رئیس��یان اعلام کردند که فیلمنامه ترجمه شده »لطفا بدون 
گناه« را برای آنجلینا جولی ارسال کرده اند و وی برای بازی در 
این فیلم علاقه نشان داده اس��ت و قرار است مدیر برنامه های 

وی سفری به ایران داشته باشد.
انتشار این خبر، موج وسیعی در سینمای ایران به راه انداخت 
که مهم ترین آن واکنش فرج الله سلحشور به این اقدام بود.در 
نتیجه این فش��ارها و بنا به دلایلی دیگر، این فیلم به سرانجام 

نرسید و پای جولی هم به سینمای ایران باز نشد.

   پیر داغر
»پیر داغ��ر« یکی از برجس��ته ترین و باس��وادترین بازیگران 
لبنانی اس��ت که بیش از ه��ر بازیگری در س��ینمای ایران به 
 فعالیت پرداخته است.او در ابتدا در سریال »مدار صفر درجه«

حسن فتحی به ایفای نقش پرداخت،در فیلم ویدئویی »افسانه 
هولوکاس��ت« عبدالحس��ین برزیده بازی کرد، سپس مقابل 
دوربین »33 روز« جمال ش��ورجه رفت، در نقش��ی کوتاه در 

سریال شبکه خانگی »س��اخت ایران« ظاهر شد و در آخرین 
فعالیت خود در س��ینمای ایران در فیلم »فرش��تگان قصاب« 

سهیل سلیمی به نقش آفرینی پرداخت.
داغر، بازیگر توانمندی است که در هر یک از آثاری 
که برای ایران بازی کرده، قابلیت های خود را به 
منصه ظهور نهاده اس��ت.حضور او در س��ینمای 
ایران عمدتاً با واکنش های مثبت��ی همراه بوده 
اس��ت و به همین دلی��ل، او پرکارتری��ن بازیگر 

خارجی در سینمای ایران محسوب می شود.

   الیسا کاچر
این بازیگر مطرح روس��ی نیز بنا ب��ر ضرورت در 
فیلم »اس��ترداد«بازی کرد.اصولاً بازیگرانی که 
بنا بر ضرورت در س��ینمای ایران بازی کرده اند، 
نتوانس��تند بازی های درخش��انی از خود نشان 
دهند، شاید عزم صاحبان آثار بر این بوده تا از این 
بازیگران، تنها میمیک یا زبان س��لیس آنها مورد 
بهره ب��رداری قرار گیرد و آنالی��ز خاصی در درام 
برای آنها در نظر گرفته نشود.کاچر در »استرداد« 

تنها حضوری فیزیکی دارد و یک نقش خنثی را بازی می کند.
گرچه حضور بی حجاب او در این فیلم، حساسیت های خاصی 
را به همراه نداشت اما با وجودی که صاحبان اثر، از چهره نقاشی 
شده وی در تبلیغات اس��تفاده کرده بودند، برخی بیلبوردها و 
تبلیغات فیلم به بهانه تصویر بی حجاب این بازیگر، از س��طح 

شهر جمع آوری شد.

   رابرت دنیرو و جرج کلونی
این دو بازیگر سرش��ناس هالیوودی نیز قرار ب��ود در مقطعی 
به ایران آم��ده و نقش هایی را در فیلم »لاله« اس��ی نیک نژاد 

بازی کنند.
نیک نژاد در پاس��خ به چرایی دلیل این دع��وت گفته بود که 
با توجه به بین المللی بودن س��وژه فیل��م و اینکه می خواهد 
افتخ��ارات یک زن ایران��ی را در تم��ام جهان نش��ان دهد، از 
این بازیگران اس��تفاده خواهد ک��رد و حضور ای��ن بازیگران 
 سبب بیش��تر دیده ش��دن فیلم در مجامع بین المللی خواهد 

شد.
او حتی قرار بود دس��تمزدهای س��نگین این بازیگ��ران را نیز 
متحمل ش��ود اما این اتفاقات همزمان ش��د با آغ��از دور اول 
درگیری ها برای فیلم »لاله« که خود ب��ه خود حضور این دو 
بازیگر سرشناس نیز منتفی ش��د و فیلم بدون این دو بازیگر، 

بخش اعظمی از تصویربرداری خود را به پایان رساند.

   تولگا هان سایشمن
همزمان با تب سریال های ترکی در میان ایرانیان، برخی تهیه 
کنندگان و کارگردانان به این فکر افتادن��د تا از معروف ترین 
بازیگران ترک در کارهایشان استفاده کنند.بازیگرانی که از نظر 
فنی، صلاحیت لازم را نداشتند و تنها به دلیل محبوبیتشان نزد 

ایرانیان، اقدام به دعوت از این بازیگران کردند.
اولین بازیگر ترکی که برای حضور در س��ینمای ایران دعوت 
شد، "تولگا هان سایشمن" بود که قرار بود در فیلم »موج کوتاه 
رد  یف 444« به کارگرد  انی علیرضا امینی بازی کند.گویا همه 
چیز بر وفق مراد پی��ش رفت و دو طرف پ��ای امضای قرارداد 
نیز رفتند و عکس های زیادی از توافق خود منتشر کردند اما 
 این فیلم ساخته نش��د تا پای این بازیگر به سینمای ایران باز 

نشود.
البته گویا پرون��ده این فیلم همچنان باز اس��ت و صاحبان اثر 
مترصد فرصتی برای تولید آن هس��تند.اما هر چه که هست، 
روند تولید این فیلم در حال حاضر راکد است و جریان ندارد.

البته با وجودی که صاحبان فیلم در گذش��ته از تامین منابع 
مالی مورد نیاز برای این فیلم سخن می گفتند، »رویا شریف« 
تهیه کننده این اثر، چند روز پیش در گفت و گویی اعلام کرده 

بود که منایع مالی تامین نشده است.
 او می گوید: برای ساخت فیلم س��ینمایی »موج کوتاه ردیف 

444« هنوز موفق به تأمین منابع مالی مورد نیاز نشدیم زیرا با 
توجه به نیاز این پروژه به اجاره یک سکوی بزرگ و خاص نفتی 
و حضور بازیگر خارجی، این فیلم هزینه ی بسیار بالایی دارد.

در صورت پیدا نکردن منابع مالی مناسب این 
پروژه را واگذار می کنیم که شخص دیگری آن 
را بسازد. در حالی عدم تامین منابع مالی، دلیلی 
بر ساخته نش��دن این فیلم مطرح می شود که 
گویا نداشتن مجوز برای حضور سایشمان نیز 
دیگر دلیل کلید نخوردن این فیلم محس��وب 

می شود.
علیرض��ا امین��ی در گف��ت و گوی��ی راجع به 
این موضوع گفته اس��ت: متاس��فانه برخی از 
س��ینماگران ش��ایعه  پراکنی  هایی می  کنند 
که بیش��تر آدم را متعجب می کند تا ناراحت. 
من از مدت ها قبل ب��ا این بازیگ��ر ترکیه ای 
قرارداد بس��ته ام و هیچ مش��کلی برای حضور 
او در س��ینمای ایران وجود ندارد. متاس��فانه 
این اخبار را دوس��تانی بیان می کنند که خود 
تصمی��م دارن��د از بازیگران خارج��ی در فیلم 
 هایشان استفاده کنند اما هنوز موفق به برقراری ارتباط با آنها 

نشده  اند.
 البته ش��اید بتوان دلیل سومی هم برای س��اخته نشدن این 
فیلم عنوان کرد و آن، شرایط اقلیمی است چون فیلم در قشم 
و مناطق جنوبی فیلمبرداری می ش��ود و صاحبان اثر ترجیح 
می دهند فیلم را در خنکای پائیز جل��وی دوربین ببرند تا در 

گرمای بهار و تابستان.

   کیوانچ تاتلی  تو
»تاتلی تو« نیز از دیگر بازیگران معروف ترکیه است که به نوعی 
ش��اید بتوان او را محبوب ترین بازیگر ترک در میان ایرانی ها 
عنوان کرد."محس��ن محسنی نسب" سال گذش��ته خبر داد 
که قرار اس��ت از این بازیگر در فیلم جدید خ��ود تحت عنوان 

»مجانی« استفاده کند.
وی گفت که فیلمنامه را برای وی ارس��ال کرده و وی رضایت 
خود را از بازی در این فیلم عنوان کرده.گویا دو طرف حتی پای 
عقد قرارداد نیز رفته اند که محسنی نسب از رقم بسیار بالای 
پیش��نهادی این بازیگر خبر داده و گفته که چون نمی خواهد 
دستمزد این بازیگر در ترکیه خراب ش��ود از رسانه ای کردن 

آن معذور است.
این فیلم نیز تا به امروز ساخته نشده است.گویا عدم صدور جواز 
برای بازیگر ترک سبب این تاخیر شده است؛ گمانه ای بسیار 
قوی که تا به امروز از س��وی صاحبان فیل��م، تایید یا تکذیب 

نشده است.

   آیشواریا رای
اما آخرین بازیگر خارجی که گویا قرار است در سینمای ایران 
 حضور پیدا کند، ستاره بین المللی هند یعنی »آیشواریا رای«

است.حس��ن دادخواه  تهیه کنن��ده فیلم »س��لام بمبئی« در 
این باره می گوید: "از طرف »آیش��واریا رای« و »آمیتا پاچا« 
)که به عن��وان مش��اور این بازیگر عنوان ش��ده اس��ت( برای 
عقد قرارداد کتبی به هند دعوت ش��ده  ایم و قرار اس��ت اوایل 
ش��هریور ماه به همراه محمدرضا گلزار )بازیگ��ر(،  کارگردان 
)قربان محمدپور( و مدیر تولید فیلم به این کش��ور سفر کنیم 
و امی��دوارم بتوانیم پ��روژه را در فرصت مناس��ب کلید بزنیم 
تا به جش��نواره فجر برس��د."  البته موضوع مه��م درباره این 
حضور بحث حجاب آیش��واریا رای اس��ت که تهی��ه کننده از 
هماهنگی با این بازیگ��ر در جهت اس��تفاده از حجاب ایرانی 
صحبت کرده و گفته که مش��کلی از این باب��ت ندارد.البته در 
قیاس ب��ا دو بازیگر ترک که گویا مهم ترین مس��اله س��اخته 
نشدن فیلم به حضور آنها مربوط اس��ت، گمان برده می شود 
ارش��اد به آیش��واریا رای مج��وز فعالیت می ده��د و برخلاف 
 ناکامی ه��ای س��ینماگران ایرانی در ج��ذب بازیگران مطرح 

بین المللی، »سلام بمبئ«" با حضور رای ساخته خواهد شد.
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سینما و 
تئــاتــر

روزنامه خبری، فرهنگی 

اجتماعــی صبــح ایــران 

وحید موسائیان در گفت و گو با اصفهان زیبا :

»قشنگ و فرنگ« در مرحله پیش تولید
مهران احمدی در گفت و گو با اصفهان زیبا :

بعد از پایتخت، دیگر جلوی دوربین نرفتم
مهران احمدی بازیگر پرکار س��ینما و تلویزیون کشورمان در گفت 
و گو با اصفهان زیب��ا گفت: این روزها کاری را در دس��ت ندارم چون 
فعلًا دوس��ت ندارم کار کنم.وی ضمن انتق��اد از ضعیف بودن کارها 
گفت: طی این مدت، پیشنهادات زیادی داشتم اما چون کارها خوب 
نیست، ترجیح دادم در هیچ کدام از آنها بازی نکنم. وی گفت: بعد از 
سریال »پایتخت 3«، تنها در نمایش "دن کامیلو" بازی کردم و به جز 
همین نمایش، در هیچ کار سینمایی و تلویزیونی مقابل دوربین نرفتم 
احمدی" فیلم های شیار 143، تمشک و سیزده را در نوبت اکران دارد. و بنابراین فعلًا فیلمی در جشنواره سی و س��وم فجر ندارم. "مهران 

وحی��د موس��ائیان درب��اره جدیدتری��ن فعالیت ه��ای خود 
به "اصفه��ان زیبا" گف��ت: پروانه س��اخت برای »قش��نگ و 
 فرنگ« گرفتیم و ای��ن روزها، تقریبا در مرحل��ه پیش تولید

 هستیم.
موسائیان درباره حال و هوای این فیلم گفت: این کار موضوعی 
اجتماعی دارد که خیلی از ما با آن درگیر هس��تیم و به نوعی 

نسبت به »فرزند چهارم« تفاوت های بسیاری دارد. 
موسائیان ادامه داد: برخلاف »فرزند چهارم« تمام صحنه های 

این فیلم در ای��ران می گذرد و اگر روند تولی��د به موقع انجام 
شود، فیلم به جشنواره سی و سوم فجر خواهد رسید.

موسائیان ضمن بیان اینکه هنوز با هیچ بازیگری قرارداد بسته 
نش��ده گفت: فعلًا تنها حضور حس��ین صابری به عنوان تهیه 
کننده و آقای افتخاری به عنوان مدیر تولید مس��جل است و 

هنوز با بازیگری قراردادی منعقد نشده است.
گلچهره، خانه روشن، گوشواره، خاموشی دریا و فرزند چهارم، 

از ساخته های قبلی این کارگردان محسوب می شود.

گزارش »اصفهان زیبا« از بازیگران خارجی که در سینمای ایران خبرساز شدند؛ به بهانه حضور قریب الوقوع بازیگران ترک و آیشواریا رای در سینمای ایران

استقبال از بازیگران منطقه ای، بیگانگی با بازیگران بین المللی

مجتبی
اردشیری

نگاه

حدود دو ماه پیش بود که ریی��س حوزه هنری 
اصفه��ان خبر داد ک��ه طی فرمان مق��ام معظم 
رهبری، سینماهای وابسته به بنیاد شهید، باید 
به حوزه هنری داده ش��ود.اتفاقی که با توجه به 
سابقه درخشانی که از حوزه در امر سینماداری 
در تمام کشور سراغ داریم، موجی از خوشحالی را 
در بین علاقه مندان به سینما به راه انداخت اما اکنون محمود 
کاظمی، مدیر موسس��ه»بهمن س��بز« که با هدف اداره کردن 
یکپارچه س��ینماهای حوزه هنری تشکیل ش��ده است، اعلام 
کرده که  نمی  دانم چرا بنیاد ش��هید در اصفه��ان در برابر این 
دستور رهبری مقاومت می کند؟! نامه  نگاری  های بسیاری هم 
 انجام شده اما متاسفانه تاکنون این سینماها تحویل حوزه داده 
نشده  اند.بر اساس دس��تور مقام معظم رهبری، باید از انتهای 
سال 92، سینماهای بنیاد مس��تضعفان، بنیاد شهید و کمیته 

امداد به حوزه هنری واگذار شود که قطعاً هدفی متعالی پشت 
آن بوده اما متاسفانه تاکنون این دس��تور به طور کامل عملی 
نشده اس��ت.حقیقتاً چرا بنیاد ش��هید در اصفهان که مدیریت 
سینماهای ساحل، خانواده، فلسطین و ایران را دارد، از واگذاری 
این سینماها به حوزه هنری امتناع می ورزد.این نهاد که همه 
می دانن��د برخلاف حوزه هنری، نهادی س��ینمادار نیس��ت و 
بعید اس��ت مدیران این نهاد در این مقوله، ادعایی هم داش��ته 
 باشند؛ این نهاد شریف نه تنها سینمادار نیست بلکه تلاشی هم 
نمی کند که از این راه س��ودآوری داش��ته باش��د؛ نتیجه اش 
تعطیلی سینماهای فلس��طین و ایران اس��ت.حال نهادی که 
سینمادار نیس��ت و دغدغه ای برای سودآوری از طریق سینما 
ندارد، چه اصراری دارد که در مقابل فرمان رهبری بایستد و از 

واگذاری سینماهایش امتناع ورزد؟
 جالب اس��ت بدانید کمیته امداد امام خمینی )ره( مش��هد در 

لبیک به این فرمان رهبری، دو س��ینمای خود را در این شهر 
تقدیم حوزه هنری نموده است تا این نهاد بتواند قطب سینمایی 
را در این ش��هر تقویت کند.حال آن که در اصفهان، در همیشه 
بر روی همین پاشنه رکودی س��ینماها نمی چرخد؛ قرار است 
تا پایان سال، چندین سینما در ش��هر افتتاح یا تعمیر شود که 
از آن جمله می توان به سینمای چند سالنه سیتی سنتر اشاره 
کرد که اگر این س��ینماها در حال حاضر با این شکل مدیریت، 
س��ودآوری مختصری دارند در آن زمان، گوی رقابت را تمام و 
کمال به این سینماهای جدید خواهند باخت و آن زمان است 
که بنیاد ش��هید مجبور می شود س��ینماها را به حوزه هنری 

واگذار نماید.
امید است بنیاد مستضعفان که نهاد شریف و محترمی است، در 
راستای تحقق بیشتر مفهوم فرهنگی در اصفهان گام برداشته و 
سینماهای تحت امر خود را به حوزه هنری واگذار نماید تا اسم و 

اعتبار والای این نهاد ارزشی در مقوله فرهنگ این شهر تاریخی، 
بیش از هر زمان دیگری طنین انداز شود.

سنگ اندازی در مسیر ثبات سینماداری در اصفهان : 

چرا بنیاد شهید در برابر فرمان رهبری مقاومت می کند؟

گروه
سینما

یکی از
 بهترین 

سینماهای
 دنیا، چطور
 حتی یک 

سوپراستار
 منطقه ای
 هم ندارد



 حاج صفی شاگرد استیو بروس 
در هال سیتی

 مدافع کناری س��پاهان با پیش��نهاد قاب��ل توجهی از هال س��یتی 
روبه رو شده اس��ت. به گزارش خبرگزاری ایپنا، احسان حاج صفی، 
مدافع کناری تیم ملی و باشگاه سپاهان پیشنهاد قابل توجهی از لیگ 

برتر انگلستان دریافت کرده است. 
حاج صفی که در سه هفته ابتدایی لیگ برای سپاهان به میدان رفته، 
س��ه ش��نبه برای آخرین بار با پیراهن تیمش برابر نفت تهران قرار 
خواهد گرفت و بعد از آن راهی جزیره خواهد شد تا مذاکرات نهایی 
خود را با مشتریان انگلیسی اش انجام دهد.گفته می شود باشگاه هال 
سیتی با اصرار سرمربی خود، استیو بروس، خواهان به خدمت گرفتن 

این مدافع ایرانی شده است.
روزنامه دیلی استار چاپ انگلستان این خبر را تایید کرد و با تمجید 
از عملکرد حاج صفی در جام جهانی، مدعی شد به زودی این انتقال 

صورت می پذیرد.

 با توافق 560 هزار دلاری؛ اومانا 
گران ترین بازیکن پرسپولیس

 مدافع کاستاریکایی پرسپولیس با سرخپوش��ان پایتخت به توافق 
نهایی رسید.پرس��پولیس با میش��اییل اومانا به توافق نهایی رسیده 
است تا نقاط ضعف خط دفاعی خود را بپوشاند و احتمال اینکه وی 
در مقابل ملوان به میدان برود، خیلی زیاد اس��ت.گمانه زنی زیادی 
در خصوص مبلغ قرارداد این بازیکن ش��ده، اما تا به حال رقم  اصلی 
قرارداد این بازیکن اعلام نشده است. اینکه این مدافع فصل گذشته 
با ساپریسا قراردادی۱۵۰ هزار دلاری بسته بود، دلیل نمی شود او با 
چنین مبلغی به ایران بیاید. جالب است بدانید باشگاه فولاد در نقل و 
انتقالات همین فصل به این مدافع پیشنهادی۲۷۰ هزار دلاری داده 

بود، اما این بازیکن پیشنهاد فولاد را قبول نکرد!

اسامی متخلفان فوتبال افشا خواهد شد
رییس کمیسیون اصل9۰ مجلس ش��ورای اسلامی با بیان اینکه پرونده 
رس��یدگی به تخلفات مالی در فوتبال به زودی نهایی می شود و اسامی 
افراد درگیر در این پرونده افشا خواهد شد، گفت: هدف ما برخورد با همه 
متخلفان است و حتی اگر رییس فدراسیون هم در این پرونده مقصر باشد، 

با او برخورد خواهیم کرد.
محمدعلی پورمختار رییس کمیسیون اصل 9۰ مجلس شورای اسلامی 
در گفت وگو با مهر با اشاره به پرونده گزارش فساد در فوتبال که در این 
کمیسیون در حال بررسی است، گفت: گزارش این پرونده به سرعت در 

حال نهایی شدن است و چون مفصل بوده، زمان زیادی برده است.
وی در خصوص اینکه چه زمانی پرونده این موضوع نهایی می شود، بیان 
کرد: گزارش پرونده فساد در فوتبال تا دو هفته آینده نهایی می شود و قبل 
از تعطیلات تابستانه مجلس شورای اسلامی به هیات رییسه ارسال خواهد 
شد. رییس کمیسیون اصل9۰ مجلس درباره شایعاتی مبنی بر برکناری 
رییس فدراسیون فوتبال، در صورت آشکار شدن برخی فسادهای صورت 
گرفته گفت: در صورتی که هرگونه فس��ادی محرز و منتس��ب به آقای 
کفاشیان باشد و اگر مشخص شود که خود شخص کفاشیان در این فساد 
نقش داشته است، برخورد صورت می گیرد. پورمختار با بیان اینکه هرگونه 
برخوردی از سوی وزیر ورزش با عاملان فاسد در فوتبال به معنای دخالت 
دولت نیست، یادآور شد: بحث رسیدگی به عدم احراز صلاحیت و الزام به 

جابه جایی در صورت آشکار شدن هر نوع فسادی، ضروری است.

توضیح در مورد یک اشتباه
در ویژه نامه »حمله« روز گذش��ته، گفت وگویی را با رسول نویدکیا 
هافبک تیم س��پاهان ترتیب دادیم که در جلد وی��ژه  نامه بر اثر یک 
اشتباه فنی، عکس محرم، برادر بزرگ تر رسول چاپ شده بود که بابت 
این اشتباه رخ داده که به دلیل تشابه فامیلی این دو برادر فوتبالیست 
 اتفاق افت��اد، از همه مخاطب��ان گرامی و ای��ن دو ب��رادر فوتبالی و 

طلایی پوش عذرخواهی می کنیم.

 نشست هماهنگی سرپرستان تیم های ملی 
با دبیرکل فدراسیون برگزار شد

 عضو گروگان گرفته شده تیم ملی شمشیربازی 
آزاد شد

نشست هماهنگی سرپرستان تیم های ملی با دبیرکل فدراسیون 
فوتبال برگزار شد که پیگیری برخی مس��ایل و مشکلات آنها در 
دستور کار قرار گرفت. به گزارش مهر و به نقل از سایت فدراسیون 
فوتبال، نشس��ت هماهنگی سرپرس��تان تیم های ملی فوتبال، با 
حضور دبیرکل فدراسیون، نایب رییس فدراسیون در امور بانوان، 
مسوول دپارتمان تیم های ملی، سرپرست تیم های ملی فوتبال، 
فوتس��ال، فوتبال س��احلی و دپارتمان های حراس��ت، فرهنگی، 
پزشکی، اداری و مالی برگزار شد. مهدی محمدنبی در این جلسه 

گفت: در حال حاضر ش��رایط خوبی در تیم های ملی بزرگسالان 
و رده های س��نی پایه برقرار اس��ت و طب��ق برنامه ریزی هایی که 
از پیش انجام داده بودیم، ش��اهد پیش��رفت محسوسی در سطح 
عملکردی تیم های ملی هس��تیم. وی ادامه داد: این نشس��ت به 
منظور هماهنگی با سرپرستان و بخش های اجرایی فدراسیون در 
مورد امور لجستیکی اعم از شرایط اردویی، اسکان و شرایط گرفتن 
البسه و امکانات شد؛ زیرا باید بر اساس نیاز و ضرورت عمل کرد و 

برنامه های تیم های ملی را پیش برد.

حامد صداقتی، ملی پوش شمشیربازی ایران که اردیبهشت ماه 
در ماج��رای حمله اش��رار ب��ه گروگان گرفته ش��ده ب��ود، با 
پیگیری های انجام ش��ده از سوی مس��وولان قضایی و تلاش 
ماموران انتظامی و امنیتی امروز آزاد ش��د. یکی از بس��تگان 
حامد صداقتی با تایید این خبر، اظهار داش��ت: گروگانگیران 
زمانی که قصد داشتند دومین فیلم از گروگان های خود را در 
شبکه های اجتماعی قرار دهند، با تیزهوشی نیروهای انتظامی 
و امنیتی شناسایی و در عملیاتی ضربتی دستگیر شدند. وی 

افزود: با دستگیری دو عضو این باند مخفیگاه آنها شناسایی و 
ماموران با دستگیری دیگر اعضای این شبکه، موفق به آزادی 
حامد صداقتی و دوستش ش��دند. درحال حاضر هم این عضو 
تیم ملی شمشیربازی و وکیل دادگستری در سلامت کامل به 

سر می برند و به زودی به تهران منتقل می شوند.
حامد صداقتی و دو تن از دوس��تانش دهم اردیبهشت امسال 
مورد حمله اش��رار قرار گرفتند که در این حمل��ه یکی از آنها 

کشته و دو نفر دیگر به گروگان گرفته شدند.

خدایش بیامرزد ...

سید مصطفی ناجی:  والا به خدا در این روزگار مردن هم 
حسودی دارد. یادم می آید دو س��ال پیش به مراسم ختم 
پدر یکی از دوستان رفتیم و از کمبود نفر برای تسکین درد 
بازماندگان تا آخر مجلس نشستیم و دم بر نیاوردیم. از سوی 
دیگر، برخی اوقات درب مس��اجد آنقدر گل می بینیم که 

ظاهرا اینجا بهشت است و متوفی بهشتی!
هفته گذش��ته یکی از بچه های رس��انه درگذش��ت. مرگ 
ناگهانی و جانسوزی بود. اینکه داغ بزرگی بر دل جامعه رسانه 
نشس��ت، واقعا غیرقابل کتمان است، اما آنچه باعث شد که 
کمی دلم بگیرد، تفاوت باز هم  در مرگ انسان ها بود. باشگاه 
و آدم ورزش��ی نبود که برای مرگ او تس��لیت نگوید. حتی 
کار به وزارت هم کشید و همه با خانواده بازمانده همدردی 
کردند. شاید دلیلش شخصیت خود مرحوم بود و شاید هم 
پایتخت نش��ین بودنش. با خودم فکر کردم اگر دور از جان 
همه خوانندگان، بنده به عنوان یک نویس��نده فردا روزی 
 دار فانی را وداع بگویم، آیا چنین جریان رسانه ای برایم راه 
می افتد؟ متاسفانه دستم از این دنیا کوتاه خواهد شد و دیگر 
نخواهم دانست که چه کسانی پشت س��رم خوب خواهند 
گفت و چه کس��انی بد! اما آنچه را که می دانم، این اس��ت 
که بنده به جرم شهرستانی بودن گوش��ه ای از باغ رضوان 
در خاک خواهم آرمید و کس��ی از مسوولان ، وزرا و مدیران 
خبردار نخواهد ش��د. ش��اید هم مانند آن خبرنگار شریف 
اصفهانی که دو سال پیش فوت کرد، صدایش را هم کسی در 

نیاورد! عجب بد روزگاری است! خدایش بیامرزد ... 

رقابت های لیگ برتر در آستانه هفته چهارم قرار دارد و تیم های 
لیگ برتری سه هفته از مسابقات را پشت سر گذاشته اند. در این 
سه هفته امتیازات عجیب و غریبی رد و بدل شده است و نکته 

جالب اینکه تیم های اصفهانی به سر و ته جدول چسبیده اند.
شاید سپاهان در پایان فصل هم در همین رده باشد، اما در مورد 
سایر تیم ها بایستی گفت که به حتم تیم های لیگ برتری بارها و 
بارها در این جدول تغییر مکان خواهند داد. در این مطلب نگاهی 

داریم به تیم ها پس از سه هفته.
سپاهان اصفهان: حملات پرشمار زردها در هر مسابقه نشان 
از قدرت آنها دارد. سپاهان تیم بسیار خوبی است که می تواند در 

پایان فصل لقب قهرمان را بار دیگر به اصفهان بیاورد.
تراکتورسازی تبریز: آذری ها در جایی که حق آنهاست قرار 

نگرفته اند. کیفیت تیم خطیبی آنقدر بالا نیست که در این رده 
جدول باشند و به حتم در هفته های آینده پایین تر خواهند آمد.

 فولاد خوزس�تان: فولاد، مربی با کیفیتی دارد و تیمش دارد 
آرام آرام بهتر می شود. اسکوکیچ می تواند از مدافع قهرمانی بار 

دیگر چهره قهرمان بسازد. باید فعلًا صبر کرد.
استقلال تهران: شکست تلخی مقابل س��پاهان دشت کرد. 
اس��تقلالی ها هنوز خیلی کار دارند، ولی می ش��ود حدس زد 
با اضافه ش��دن مصدومانش��ان مهم ترین رقیب سپاهان برای 

قهرمانی خواهند بود.
پدیده مشهد: آنها به واقع پدیده بوده اند. بازیکنان خارجی که 
مرزبان آورد، فوق العاده کار کرده اند و تیم مرزبان اگر در دقیقه 

پایانی گل نمی خورد، الان در رده دوم بود.

صبای قم: تیمی که فوتبال خوبی بازی نمی کند، ولی امتیازات 
خوبی جمع کرده است. صبا با فوتبالی خشک و بسته اکنون در 

رده ای قابل ملاحظه ایستاده است.
نفت تهران: برد آخر این تیم ب��ه منزله صعودی قابل توجه در 
جدول بود. نفتی ها با منصوریان روزهای س��خت زیادی پیش 

رو دارند.
 پرس�پولیس تهران: پرس��پولیس اگ��ر تقویت نش��ود، تیم 
فوق العاده ای نخواهد بود. دایی در دیدار با ذوب آهن دست بسته 

کار کرد، اما تیمش برد تا سه امتیازی فوق العاده را کسب کند.
س�ایپا: ش��اگردان مجید جلالی کم کم دارند در جدول نزول 
می کنند. س��ایپا با جلالی بوی س��قوط به رده های پایین تر را 

هم می دهد.
راه آهن: حمید استیلی در اصفهان خواهد بود تا امتیازات بازی 
با ذوب آهن را جمع کند. او و راه آه��ن هم با توجه به بدن های 

ناآماده ای که دارند، کار سختی پیش رو خواهند داشت.
ملوان: دو تساوی از سه بازی شاهکار شاگردان نصرت بوده است. 
نصرت اما باید به تیمش بردن را هم یاد دهد، وگرنه برای پایان 

فصل انزلی چی ها مشکل خواهند داشت.
گس�ترش فولاد: متاس��فانه تیم های نه چندان خوب لیگ 
برتر کم نیست. گس��ترش هم از آن تیم هایی است که کیفیت 
خیلی بالایی ندارد و بایستی منتظر روزهای آینده و سرنوشت 

این تیم ماند.
پیکان: یاران مهدی رحمتی به سرمربیگری منصور ابراهیم زاده 
تبدیل به تیمی دفاعی شده اند. آنها هنوز گل نزده اند و با فوتبالی 

که ارایه می دهند، هیچ کس را به وجد نمی آورند.
نفت مسجد سلیمان: همان طور که گفتیم، تیم هایی که در 
سطح لیگ برتر نیستند، در این فصل زیاد است. نفت بد جوری 

بوی سقوط می دهد؛ تیمی که هنوز گل نزده است.
 اس�تقلال خوزس�تان: ش��اگردان ویس��ی مهم ترین رقیب 
ذوب آهن در قعر جدول هستند. خوزستانی های زیاد لیگ باعث 

شده اند سر و ته جدول بالانس شود!
ذوب آهن: یحیی گل محم��دی و تیمش هم نتیجه نگرفتن و 
هم حاشیه را تجربه می کنند. یحیی به بازی های خوب تیمش 
امیدوار است و بایستی گفت شاید اگر این تیم یک برد به دست 
بیاورد، نتیجه های بد و بدشانسی نیز با این تیم خداحافظی کند.

نگاهی به 16 تیم لیگ برتر  پس از سه هفته
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فصل جدی��د لیگ برتر وزنه ب��رداری از هفته گذش��ته کلید 
خورد که حاصل آن، صدرنشینی تنها نماینده استان در این 

رقابت ها بود.
فصل جدید مس��ابقات لیگ برتر وزنه برداری باش��گاه های 
کشور در حالی روزهای سه شنبه و چهارشنبه هفته گذشته 
با رقابت تیم های شرکت کننده به انجام رسید، که این تفاوت 
را با دوره های قبلی داشت که در این فصل ذوب آهن به عنوان 
نماینده وزنه برداری استان در این رقابت ها حاضر شده بود و 
همان طوری که پیش  از این روزنامه اصفهان زیبا در مطلبی 
اشاره کرده بود، با نتایجی که در هفته اول این مسابقات رقم 

خورد، این تیم به عنوان یک مدعی خود را مطرح کرد.
 باش��گاه ذوب آهن س��ابقه چند س��اله تیمداری در رش��ته 

وزنه برداری دارد.
 اما چند سال قبل و در دوره اول مدیرعاملی سعید آذری که 
 از قضا از قهرمانان وزنه برداری آس��یا بود، این رشته از جمع 

رشته های تحت پوشش باشگاه خارج شد.
پس از انحلال تیم وزنه برداری ذوب آهن، درطول س��الیان 
گذشته اسپانس��رها توجهی به این رش��ته ورزشی مدال آور 
و المپیکی نداش��تند تا وزنه برداری اصفهان سهمی در لیگ 

باشگاهی نداشته باش��د، البته چند فصل قبل با رایزنی های 
هیات وزنه برداری، یک اسپانس��ر خصوصی تیم��ی را به نام 
اصفهان راهی لیگ کرد، اما بودجه مح��دود این تیم موجب 
شده بود تا تیمی از بازیکنان نوجوان و جوان تشکیل شود و در 

بعد رقابتی چندان به حساب نیاید.
 اما زمانی که باش��گاه ذوب آهن ورود دوباره اش را به رش��ته 
وزنه برداری اعلام کرد، قابل پیش بینی بود که این باش��گاه 

بتواند حرف های زیادی در لیگ وزنه برداری داشته باشد.
ذوبی ها ب��رای هدایت تیم وزن��ه برداریش��ان، علی جباری 
قهرمان س��ابق ذوب آهن و از کارمندان شرکت ذوب آهن را 
انتخاب کردند که پیش از این تجرب��ه مربیگری در تیم های 

رده پایه ذوب آهن را داشت.
بهداد س��لیمی، قهرمان وزنه برداری لندن را می توان چهره 
ش��اخص تیم وزنه برداری ذوب آهن دانس��ت ک��ه در هفته 
 اول لیگ نیز با وزنه هایی که بالای س��ر ب��رد، عنوان بهترین

وزنه بردار هفته نخست را به خود اختصاص داد.
همچنین مجید عس��گری در وزن ۵6، جابر بهروزی در وزن 
 6۲، مس��عود چترای��ی در وزن ۷۷ و بهداد س��لیمی در وزن

به اضافه ۱۰۵ کیلوگرم عناوین نخس��ت اوزان خود را کسب 
کردند و با نتایج به دس��ت آمده در اوزان دیگر، صدرنشینی 

هفته نخست را به خود اختصاص دادند.
گفتنی اس��ت؛ تیم ملی حفاری اهواز یک��ی از مدعیان اصلی 
قهرمانی در این مسابقات محسوب می شود که قهرمانی چهار 
دوره قبلی را به خود اختصاص داده و در این فصل نیز رقابت 

دشواری را با نماینده اصفهان خواهد داشت.
تیم های وزنه برداری ایران، شانس زیادی برای نتیجه گیری 
در آس��یا دارند و تیم ذوب آهن نیز می تواند امیدوار باشد که 
با کسب نتیجه ای خوب در لیگ امس��ال، به عنوان نماینده 
ورزش ایران و اصفهان راهی رقابت های باشگاهی آسیا شود 

و نام وزنه برداری استان را پرآوازه کند.

اهالي فوتبال ایران در س��ال هاي گذش��ته، مدام از س��ازمان 
لیگ انتقاد مي کردن��د که چ��را برنامه بازي ه��اي لیگ را از 
همان ابتداي فص��ل اعلام نمي کند تا باش��گاه ها تکلیف خود 
را بدانند. جالب اینکه امس��ال س��ازمان لیگ بالاخره تصمیم 
گرفت به تمام این حرف و حدیث ها پایان بدهد و از همین رو، 
روز گذشته برنامه هفته هفتم تا سي ام لیگ را روي خروجي 
سایتش قرار داد. البته سازمان لیگ اعلام کرده احتمال تغییر 
در برنامه به دلایل بروز حوادث غیرمترقبه و عدم راهیابي تیم 
 ملي به مراحل نهایي مسابقات جام ملت هاي آسیا و همچنین 
قرعه کش��ي لیگ قهرمانان آس��یا وجود دارد و تمامي  تیم ها 
موظفند پیش بیني ه��اي لازم را به عمل آورن��د. در اینجا بد 

نیست نگاهي به نکات خاص این برنامه بیندازیم.

   آبان و اردیبهشت؛ ماه هاي داربي
با اعلام برنامه کامل لیگ چهاردهم، مش��خص ش��د تیم هاي 
استقلال و پرسپولیس در ماه هاي آبان و اردیبهشت رودرروي 
هم قرار مي گیرند. بر این اس��اس، دارب��ي دور رفت در تاریخ 
س��ي ام آبان ماه و داربي برگش��ت در تاریخ بیس��ت و پنجم 
اردیبهش��ت ماه برگزار مي ش��ود. به این نکته هم باید اشاره 
داش��ت که داربي هاي رفت و برگشت امس��ال در روز جمعه 

برگزار خواهد شد.

   تعطیلي ها
برنام��ه بازي ها نش��ان مي دهد تیم ه��اي لیگ برت��ري باید 
خودش��ان را آماده س��ه دوره تعطیلي در طول بازي ها کنند. 
اولین دوره تعطیلي در پایان هفته پانزدهم آغاز مي شود و به 
نوعي تعطیلات نیم فصل فوتبال ایران به حس��اب مي آید. به 
احتمال فراوان تیم ها در این ۱3روز تعطیلي، فرصت خواهند 
داشت تا تیم هاي ش��ان را تقویت کنند. دومین دوره تعطیلي 
به خاطر بازي هاي جام ملت ها خواهد ب��ود. در این دوره لیگ 

از ۲۱ آذر براي۵۲ روز تعطیل مي ش��ود تا تیم ملي خودش را 
آماده حضور در اس��ترالیا کند. با توجه به اینکه تیم ملي ایران 
در تاریخ ۲۱ دي ماه اولین بازي خود در جام ملت ها را برگزار 
مي کند، کی روش یک ماه فرصت دارد تا با تیمش به اردو برود. 
س��ومین دوره تعطیلي هم به خاطر بازي هاي لیگ قهرمانان 
اعمال خواهد شد. براس��اس برنامه، لیگ در این مقطع از ۲۲ 
اسفند به مدت ۲۱ روز تعطیل خواهد شد تا نمایندگان ایران با 

خیال راحت رقابت هاي آسیایي را دنبال کنند.

   تاخیر 33 روزه
بر اساس برنامه اعلام ش��ده، پرونده چهاردهمین دوره لیگ 
برتر در تاریخ ۲۵ اردیبهشت بسته مي شود. با توجه به همین 
 تاریخ باید گفت، لیگ امس��ال در مقایس��ه با س��ال گذشته، 
33 روز دیرتر تمام خواهد ش��د. رقابت هاي لیگ سیزدهم در 

تاریخ ۲۲ فروردین به پایان رسیده بود.

   هفته هاي پایاني
همانند سال گذشته س��ه هفته پایاني امس��ال هم به صورت 
همزمان برگزار خواهد شد و حداقل برنامه از این لحاظ تغییر 

خاصي نداشته است.

   بازي هاي آخر هفته
مطمئنا یکي از نکات مثبت برنامه اعلام شده، تعداد بازي هایي 
اس��ت که در روزهاي پایاني هفته برگزار مي ش��ود. بر اساس 
برنامه، بازي هاي ۱۵ هفت��ه در روزهاي پنجش��نبه و جمعه 
برگزار مي ش��ود که آمار قابل ملاحظه اي است. این در حالي 
است که تعدادي از بازي هاي چهارهفته دیگر هم در روز جمعه 
برگزار مي ش��ود و فقط تعدادي از بازي ها به شنبه یا یکشنبه 
خواهد افتاد. در این برنامه، بازي هاي پنج هفته هم در وس��ط 

هفته برگزار مي شود.

نکاتي از برنامه اعلام شده لیگ

 اگر تیم ملي فینالیست شود، لیگ 50 روز تعطیل است 
پایان هفته نخست لیگ برتر وزنه برداری 

ذوب آهن برای آسیا خیز  برداشت 

خرابکاری در قرارداد کی روش
روزنامه اکیپ فرانس��ه از وجود خرابکاری درقرارداد کی روش خبر 
داد. در راس��تای اینکه توپ سوراخ رفع مش��کلات جامعه ورزش 
را یک��ی از وظایف خود می دان��د، تصمیم گرفتیم ای��ن خرابکار را 

شناسایی کنیم:
الف: مرحوم جرج بست، البته قبل از مرحوم شدن!

ب: آلکس فرگوس��ن. می گویند فرگوس��ن پس از خداحافظی از 
مربیگری، دچار افسردگی مقطعی شده و بعید نیست این خرابکاری 

هم زیر سر خودش باشد.
ج: اوتمار هیتزفیلد: اوتمار هم همانند فرگوسن بیکار شده و رد پای 

او هم در این ماجرا دیده می شود.
د: یکی از مربیان ایرانی که چش��ممش به در خانه اش سفید شد، 

برای فصل جدید به او پیشنهاد بدهند، اما ندادند.
ه: مارکوپولو: به تازگی کشف شده که مارکوپولو به اسم جهانگردی 
جاسوسی می کرده است و اساس��اً از یک فرد جاسوس، خرابکاری 

هم اصلا بعید نیست.
د: پدر پسر شجاع که ابهامات زیادی در مورد نام واقعی وی، شغلش، 
پیپ کشیدن های زیاد و اعصاب خوردکنش و دست آخر ازدواجش 

با مادرخانوم کوچولو وجود دارد و کلًا آدم مشکوکی است.

تیم ای��ران در این دوره از مس��ابقات با تی��م های آمری��کا، ایتالیا، 
فرانس��ه، بلژیک و پورتوریکو هم گروه ش��ده اس��ت و این در حالی 
اس��ت که از هر گروه تنها چهار تیم به دور بع��دی صعود می کنند 
 و در مرحل��ه بعد، چه��ار تیم صعود کنن��ده گروه A ب��ا چهار تیم 
صعود کننده گروه D در یک گروه هش��ت تیمی ب��ه نام E و چهار 
تیم صع��ود کنن��ده گ��روه B و C هم باه��م در یک گروه هش��ت 
تیمی به ن��ام F به رقابت خواهن��د پرداخت و از این گ��روه ها تنها 
س��ه تیم جواز صعود به مرحله بعد را کس��ب می کنن��د. در پایان 
از این ش��ش تیم که در دو گروه س��ه تیمی قرار گرفت��ه اند، چهار 
 تیم به نیمه نهای��ی صعود می کنن��د و تیم هایی ک��ه از صعود باز
می مانند، باید برای پنجم و ششمی مسابقات جهانی مبارزه کنند.

برنامه ب��ازی های تیم ایران از س��وی س��ایت فدراس��یون جهانی 
منتشر شده اس��ت و تیم ملی کش��ورمان باید در اولین دیدار خود 
در روز 9 ش��هریور و س��اعت۱۵:3۰ به وقت ایران ب��ه مصاف تیم 
ملی ایتالیا برود. بازی ایران در مقابل ایتالیا م��ی تواند یادآور بازی 
۲۰۱۰ این دو تیم در چارچ��وب همین رقابت ها باش��د که در آن 

دوئل جذاب، تیم کشورمان با وجود یک بازی برابر با آتزوری بزرگ، 
 سر انجام تن به شکس��ت 3 بر ۲ داد، اما این مس��ابقه در ذهن همه 
علاقه من��دان والیبال کش��ورمان تا اب��د ثبت ش��د و مقدمه ای بر 
خودباوری ایران و تسلیم ایتالیا در دیدارهای بعدی مقابل کشورمان 
بود.شاگردان مرحوم حسین معدنی بعد از شکست 3 بر صفر مقابل 
مصر و پیروزی 3 بر یک مقابل ژاپن، برای صعود به مرحله دوم نیاز 
به یک پیروزی داشتند، ولی آخرین حریف ایران در گروه، ایتالیای 
میزبان بود و این اتفاق ممکن نشد تا اشک های سعید معروف پس 
از مشاجره لفظی با ورمیلیو، پاس��ور لاجوردی پوشان در پایان آن 
دیدار یکی از فراموش نش��دنی ترین تصاویر ثبت ش��ده در تاریخ 

والیبال ایران باشد.
تیم ملی ایران در رقابت های لیگ جهانی ۲۰۱۴ هم با تیم ایتالیا هم 
گروه شده بود که در این مسابقات در دو بازی نتیجه را واگذار کرد و 

در دو بازی پیروز بازی بود. حریف بعدی کشورمان تیم آمریکاست. 
این بازی نیز همانن��د بازی اول تی��م ملی ایران در ای��ن رقابت ها 
ساعت۱۵:3۰ روز ۱۱ شهریور برگزار می ش��ود. تیم ایران که قبل 
از مسابقات لیگ جهانی یک بار در چارچوب مسابقات بین قاره ای 
توانسته بود تیم ملی آمریکا را با نتیجه 3 بر ۲ شکست دهد، در بازی 

نیمه نهایی لیگ جهانی نتیجه را به آمریکا واگذار کرد. 
تیم آمری��کا که امید زی��ادی دارد تا با قهرمانی در ای��ن رقابت ها و 
رقابت های المپیک تاریخ س��از شود، راه خیلی دش��واری را برای 
صعود به مرحله نیمه نهایی در پیش رو ندارد. تیم کشورمان که در 
حال حاضر در یک اردوی آمادگی و ۱۰روز در لس آنجلس به س��ر 
می برد و خود را آماده رقابت های تورنمنت لهستان می کند، باید 
در چهار بازی دوس��تانه مقابل تیم آمریکا صف آرایی کند. حریف 
بعدی کشورمان تیم فرانسه است. بازیکنان این تیم انگیزه زیادی 

 دارند تا بتوانند از این گ��روه صعود کنند. بایکن��ان این تیم پس از 
هم گروهی تیمشان با تیم ایران، واکنش نشان داده و گفتند که ایران 
هیچ شانسی در مقابل تیم فرانسه ندارد. باید منتظر ماند و دید نتیجه 

بازی چه می شود. 
دیگر حریف تیم کشورمان تیم ملی بلژیک است. بلژیک که در این 
چند ساله پیشرفت قابل توجهی از خود نش��ان داده است، همانند 
تیم ملی فرانسه در چارچوب لیگ جهانی در گروه خود بالاتر از رقبا 
ایستاد، ولی با توجه به نتایجی که در مقابل فرانسه و استرالیا گرفت، 

از حضور در جمع شش تیم برتر لیگ جهانی محروم ماند. 
آخرین حریف تیم ملی کش��ورمان، تیم پورتوریکو است. تیم ملی 
پورتوریکو که بیست وچهارمین و آخرین تیم صعود کننده به این 
رقابت هاست، امیدوار است در سخت ترین گروه این رقابت ها یک 
شگفتی رقم بخورد و جزو تیم های صعود کننده به دور بعدی باشد. 
تیم های صعود کننده از گروه های چهارگانه باید رقابت های مرحله 
دوم خود را از تاریخ ۱9 شهریور دوباره از سر گیرند تا تکلیف قهرمان 

در 3۰ام شهریور مشخص شود.

مسابقات جهانی والیبال و بیم و امیدهای ایران



5 فعالیت که از زوال عقل 
جلوگیری  می کند

عملکرد مغزی با فعالیت ه��ای روزمره و همینطور عادات 
مختلف اف��راد می توان��د افزایش یا کاهش پی��دا کند. اما 
محققان در جدیدترین تحقیقات خود لیس��تی از اعمالی 
که کاهش عملکرد مغز را به دنبال دارند، معرفی کرده اند.

محققان معتقدند برای افزایش و همینطور بهبود عملکرد 
مغزی یا به بی��ان دیگر، افزایش هوش و اس��تعداد باید به 
عواملی که در جهت عک��س؛ یعنی کاهش عملکرد مغزی 
عمل می کنند، پی برد. دکتر پیر ماری لیدو، مدیر بخش 
علوم اعصاب انس��تیتو پاستور فرانس��ه مواردی که باعث 
کاهش عملکرد ذهنی می ش��وند را در مطل��ب زیر آورده 

است:

  جست وجو و فعالیت دائمی مغز
ذهنی دچار زوال عقل می شود که فعالیتی نداشته باشد، 
اما ذهن هایی که انعطاف پذیر هستند، می توانند سلامت 
خود را افزایش دهند. جلوگی��ری از زوال عقل می تواند با 
راه حل هایی مانند حل جدول، مطالعه کتاب و ... رخ دهد.

   ممانعت از دریافت حجم عظیمی از اطلاعات
اگر شما جزو آن دسته از افرادی هستید که اطلاعات زیادی 
را به صورت یکجا دریافت می کنند، ذهن ش��ما در خطر 
است؛ زیرا دریافت همیش��گی حجم عظیمی از اطلاعات 
باعث افزایش استرس مغز در دریافت یا به خاطر سپردن 

آنها می شود که می تواند اثر سوء داشته باشد.

   اس�تفاده نک�ردن از قرص های خ�واب آور و 
آرام بخش

اس��تفاده مداوم از قرص های خواب آور و آرام بخش شاید 
در درمان بسیاری از دردها و رنج ها موثر باشد، اما شما را با 
کاهش عملکرد ذهنی روبه رو خواهد کرد؛ زیرا این داروها 
به مرور زمان سیستم های مغزی و همین طور عملکرد آنها 

را تغییر می دهند.

  ورزش
ورزش می تواند س��هم بسزایی در س��لامت روانی داشته 
باش��د. ورزش، یکی از فاکتورهای اصل��ی حفظ و افزایش 

عملکرد مغزی است.

کارآزمایی های بالینی محققان دانشگاه ایلینویز نشان داده 
که از زهر زنبور عسل، مار و عقرب در آینده می توان در مبارزه 

علیه سرطان استفاده کرد.
بر اساس مقاله ارایه شده در نشست انجمن شیمی آمریکت، 
محققان توانس��ته اند راهی را برای توقف رش��د سلول های 

سرطانی پیدا کنند.
ای��ن کار در مراحل بس��یار ابتدایی خود قرار داش��ته، اما در 
آزمایش��ات برای توقف رشد سلول های س��رطان پستان و 

ملانوما با موفقیت عمل کرده است.
روش محقق��ان از نانوفناوری برای انتق��ال عنصر مصنوعی 
مشابه سم زنبورهای عسل، مارها و عقرب ها استفاده می کند.

متون قدیمی نشان می دهد که پزشکان در سالیان متوالی از 
سم برای درمان بیماری ها بهره می بردند. در سال 14 قبل از 
میلاد، پلینیوس، نویسنده یونانی به توصیف استفاده از زهر 
زنبورعس��ل به عنوان درمانی برای کچلی اشاره کرده است. 
پزشکان از نیش های زنبورعسل برای درمان نقرس امپراتور 
ش��ارلمانی در دهه 700 بهره برده بودند. درمان های سنتی 
چینی نیز از زهر قورباغه برای مبارزه با سرطان های کبد، ریه، 

روده و لوزالمعده استفاده می کنند.

مش��کل کلی در تزریق زهر به افراد، عوارض جانبی مضر آن 
است. ویژگی های موجود در زهر که س��لول های سرطانی 
را نابود می کنند، می توانند به س��لول های س��الم نیز مشابه 
شیمی درمانی آسیب وارد کرده و از عوارض جانبی دردناکی 

برخوردار باشند.
اما محققان ایلینویز روش��ی را برای جداسازی پروتئین ها و 
پپتیدهای مهم در زهر ایجاد کرده ان��د که بتوان از آنها برای 
توقف رشد سلول های س��رطانی بهره برد. آنها راهی را برای 

مصنوعی کردن این سلول های مفید پیدا کرده اند.
این ماده مصنوعی سپس با استفاده از فناوری نانو به سلول های 
س��رطانی منتقل می شود. ماده مذکور با اس��تتار کل سم به 
شکل بخش��ی از نانوذره، از کنار سلول های سالم عبور کرده 
و تنها به سلول های سرطانی جذب می شوند. این نانوذرات 
حاوی س��م مصنوعی با چسبیدن به س��لول های سرطانی 
می توانند رشد آنها را کند یا متوقف کرده و شاید در نهایت از 

انتشار سرطان جلوگیری کنند.
به نظر می رس��د که ذرات درون زهر زنبورعس��ل می توانند 

به طور خاص سلول های بنیادی سرطانی را متوقف کنند.
برخلاف ش��یمی درمانی، این روش هدفمند در شکل نظری 
تنها سلول های سرطانی را تحت تاثیر قرار می دهد. در صورت 
موفقیت می توان این ماده طبیع��ی موجود در زهر را پایه ای 

برای کل مجموعه داروهای مبارزه با سرطان قرار داد.
محققان قصد دارند ترکیب زهر مصنوع��ی و فناوری نانو را 
در سلول های س��رطانی موش ها و خوک ها آزمایش کنند 
و در صورت موفقیت این روش، در گام بعدی بر روی انس��ان 
آزمایش خواهد شد. طبق پیش بینی دانشمندان، این درمان 

بین سه تا پنج سال آینده در دسترس قرار خواهد گرفت.

دانستنی

با زهر زنبور عسل به جنگ سرطان بروید!

ایمنا:  ؟؟؟؟/

اگر مي خواهید دچار مش��کلات ناش��ي از هجوم ویروس ها و 
بدافزارها نشوید، باید مواردي را مراعات کنید. چند نرم افراز 
را روي کامپیوترهایتان نصب کرده و از چند روش براي بهینه 
و ایمن سازي آنها استفاده کنید. برخي از نرم افزارها به صورت 
رایگان ارایه مي شوند، اما بهترین کیفیت و خدمات را به کاربران 
ارایه مي دهند. با چند روش ساده و اس��تفاده از چند نرم افزار 
رایگان اما به شدت کاربردي مي توانید با خیال راحت در دنیاي 
مجازي گردش کنید. در این مطلب با هشت نرم افزار و روش 

براي ایمن سازي کامپیوتر ها آشنا مي شوید.
   آنتي ویروس

همه با کارکرد آنتي ویروس ها آش��نا هس��تند. کامپیوتر شما 
باید حتما مجه��ز به یك بس��ته ایمني ضدبدافزارها باش��د. 
آنتي ویروس ها یک��ي از اجزاي این بس��ته اند. ای��ن برنامه ها 
ورودي ه��ا و خروجي هاي کامپیوتر ش��ما را زیرنظ��ر دارند و 
 به صورت خ��ودکار – در صورت اتصال ب��ه اینترنت – خود را 
به روز مي کنند. نسخه هاي رایگان آنتي ویروس هاي مختلف 
مانند AVG، Comodo،Avira، Avast و... نیاز کاربران 

خانگي را برطرف مي کنند.
   فایروال

»دیوار آتش��ین« یا »فایروال« جزو دیگري از بس��ته ایمني 
کامپیوترها یا شبکه هاي کامپیوتري است. با فایروال مي توان 
دسترسي به شبکه ها یا خدمات مختلف را مدیریت کرد. این 
نرم افزار ترافیك داده بین کامپیوتر شما و شبکه )مثلا اینترنت( 
را کنترل مي کند و بر اساس تنظیمات قبلي تصمیم مي گیرد 
کدام بسته اجازه گذر از دیوار آتشي را دارد و کدام نه. از جمله 
محبوب ترین فایروال ها مي توان به ZoneAlarm اشاره کرد.

   برنامه هاي ضدجاسوسي

دسته اي دیگر از فایل هاي فوق العاده خطرناک، جاسوس افزارها 
هستند. آنها همانطور که از نامشان پیداست؛ در پي جمع آوري 
اطلاعات از کامپیوتر قرباني و همچنین رصدکردن فعالیت هاي 
او در هنگام کار با کامپیوتر هستند. مثلا این جاسوس افزارها 
ممکن اس��ت خود را در قالب یك بازي محبوب مخفي کنند. 
برنامه هاي رایگان مختلف��ي در اینترنت ب��راي مقابله با این 
 spybot search and destroy .بدافزاره��ا وج��ود دارد

یکي از آنهاست.
   آنتي اسپم ها

از اسپم ها هم غافل نشوید. اسپم ها منتظر فرصتي هستند تا 
سیستم ش��ما را زیرو رو کنند. ارایه کنندگان خدمات ایمیل 
 مانند یاهو یا گ��وگل این س��رویس را به کاربران خ��ود ارایه 
می دهند. با برنامه هایي مانندSPAMfighter هم مي توان 
 Outlook، Outlookبا اسپم ها یا حملات فیش��ینگ در
Express، Windowsmail مقابل��ه ک��رد. در حم��لات 
فیش��ینگ کاربر با لینك آلوده به صفح��ه اي جعلي هدایت 

مي شود که بدافزارها و هکرها در آن به کمین نشسته اند.
   مقابله با باج گیرها

با خی��ال راحت درح��ال کارکردن با سیس��تم تان هس��تید 
که ناگه��ان همه چی��ز قفل مي ش��ود. هرچه ت��لاش کنید 
اتفاقي نمي افتد. ش��ما دیگر ن��ه با یك لپ تاپ ی��ا کامپیوتر، 
که با یك تکه س��نگ طرف هستید! داس��تان چیست؟ پاي 
یك »باج اف��زار« در میان اس��ت. باج افزارها گ��روه دیگري از 
بدافزارها هس��تند که کامپیوت��ر قرباني را قف��ل و از صاحب 
 آن در مقاب��ل آزادکردن سیس��تم، پ��ول تقاض��ا مي کنند.

Kaspersky WindowsUnlocker برنام��ه اي رایگان 
براي پاک کردن این بدافزارهاست.

جالب دانستنی

چند  راهکار طلایی برای ایمن کردن رایانه 

جنایت اسرائیل در غزه: آیت نادری

مدیر اجرایی خان��ه کاریکاتور و دفت��ر طنز حوزه 
هنری اصفهان از برپایی ورک شاپ زنده کاریکاتور 

خبر داد. 
حامد بذرافکن با اعلام این مطلب گفت: این برنامه 
روز س��ه ش��نبه همین هفته با محوریت مقاومت 
 و جنگ در قال��ب اجرای زن��ده روی ب��وم برگزار 
می شود. وی در ادامه افزود: تعدادی از هنرمندان 
کاریکاتوریس��ت عضو خانه کاریکاتور اصفهان در 
 قالب هش��ت گروه یك نفره یا دو نفره روی بوم های 
70 در 100ط��رح وکاریکاتوره��ای خ��ود را ارایه 

می دهند. بذر افکن با اش��اره به اینکه بازید از روند 
اجرای این ورک شاپ برای عموم آزاد است، گفت: 
این برنامه از س��اعت6 تا 8 ش��ب روز س��ه شنبه 
 28مردادم��اه در محل خان��ه هنرمن��دان برگزار 
می شود. وی همچنین از برگزاری نمایشگاه طرح 
وکاریکاتوره��ای مطبوعاتی هنرمن��دان اصفهان 
خبر داد وگفت: این نمایش��گاه از 18 مرداد ماه در 
نقش خانه حوزه هنری آغاز شده و تا 28 همین ماه 
پذیرای بازدید علاقه مندان است. در این نمایشگاه 
33 اثر از 23 هنرمند به نمایش گذاشته شده است.

نمایشگاهی از آثار نقاشی با سبك خاص با عنوان 
»تجلی هنر« در گالری شماره 2 کتابخانه مرکزی 

برپا شده است. 
مس��وول برگزاری این نمایش��گاه ب��ا اعلام این 
مطلب گفت: در این  نمایش��گاه تعداد 15 اثر در 
ابع��اد مختلف بزرگ و کوچ��ك و خیلی کوچك 
به صورت تلفیقی س��بك س��نتی و مدرن ارایه 

شده است. 
لیلا نجارزادگان عنوان ک��رد: آثار موجود در این 
نمایش��گاه به صورت مینیات��ور در قالب رنگ و 

 روغ��ن از 25 ت��ا 30 مردادماه در مع��رض  دید 
علاقه مندان قرار گرفته است.  وی در ادامه افزود: 
»خورشید هش��تم« کاری برای حضرت علی بن 
موس��ی الرضا)ع( از آثار خاصی ب��وده که در این 
نمایشگاه ارایه شده و علاقه مندان می توانند در 
ساعات 9 تا 13 و 17 تا 20 شب جهت بازدید از 

این اثر به این نمایشگاه مراجعه کنند. 
گفتنی است؛ نمایش��گاه »تجلی هنر« در گالری 
شماره 2 کتابخانه مرکزی واقع در خیابان میدان 

امام حسین، خ باغ گلدسته دایر است. 

 مدیر عامل سازمان فرهنگی و تفریحی شهرداری 
اصفهان از برگ��زاری ویژه برنامه جش��ن بزرگ 
پروانه ها به مناسبت بیست و هشتمین جشنواره 
بین الملل��ی فیلم کودک و نوج��وان در اصفهان 

خبر داد. 
مهدی بقایی گفت: پیش از آغاز این جش��نواره، 
جشن بزرگ پروانه ها به مدت چهار روز در شهر 

اصفهان برگزار می شود. 
وی اظهار کرد: در این جش��ن بزرگ، گروه های 

هنری در نوبت های صبح و عصر در این شهر به 
اجرای برنامه های شاد و مفرح می پردازند. 

وی افزود: اصفهان با برگ��زاری ویژه برنامه هایی 
در قالب کمیته جنب��ی )جوانه های امید( از دوم 
مهرماه امس��ال به پیش��واز بیس��ت و هشتمین 
 جش��نواره بین الملل��ی فیلم ک��ودک و نوجوان 
می رود. بیست و هشتمین جشنواره بین المللی 
فیلم کودکان و نوجوان��ان از 11 لغایت 14 مهر 

سال جاری در شهر اصفهان برگزار می شود.

جلسات کانون سلامت با موضوع آشنایی با طب 
س��نتی و گیاهان دارویی در فرهنگس��رای مهر 
برگزار می شود.  رییس این فرهنگسرا گفت: این 
جلسات در روزهای دوشنبه هر  هفته9:30 صبح 

تا پایان شهریورماه برپا می شود. 
جعفری عنوان کرد: این برنامه با حضور یعقوبی، 
کارش��ناس گیاهان دارویی ویژه بانوان و اعضای 
ثابت کانون س��المندان فرهنگس��را ه��ر  هفته 

اجرا می ش��ود.  وی در ادامه افزود: علاقه مندان 
جهت شرکت در این جلسات می توانند به محل 
فرهنگس��رای مهر واقع در خیابان امام خمینی، 
 روبه روی پارک قلمس��تان،کوچه شهید امینی 

مراجعه کنند. 
 گفتنی اس��ت؛ جهت کس��ب اطلاعات بیش��تر 
می توانند با شماره 33331072 تماس حاصل 

کنند. 

مسابقات تفریحی و ورزشی در اردوهای روزانه باغ 
بانوان پردیس ویژه مراجعه کنندگان به باغ با عنوان 

»لحظه های بی نظیر« برگزار  می شود. 
رییس باغ پردیس با اعلام ای��ن مطلب گفت: این 
برنامه از یکشنبه  تا پنجشنبه هر هفته از ساعت 9 تا 

11 صبح در محل باغ برگزار می شود. 
ش��اطری عنوان کرد: در این مسابقات ورزش های 
بس��کتبال، والیبال، داژبال)وسطی(، طناب کشی 

 و زو و ... ب��ه صورت رقابتی بی��ن  مراجعان باغ اجرا 
 می ش��ود.  وی در ادامه اف��زود: بان��وان علاقه مند 
می توانند جهت شرکت در این برنامه به باغ پردیس 
واقع در سه راه س��یمین،تقاطع همسطح  بزرگراه 

شهید حبیب الهی مراجعه کنند. 
گفتنی اس��ت؛ دوس��تداران مس��ابقات تفریحی و 
ورزش��ی می توانند جهت کس��ب اطلاعات بیشتر 

با شماره تلفن 37765760 تماس حاصل کنند. 

به ابتکار کمیته فرهنگ ش��هروندی، ش��هرداری 
اصفهان در اتوبوس های شهری در قالب طرح »سفر 
مطالعه« به ترویج و  آموزش یك مفهوم شهروندی 

می پردازد . 
با توجه به اینک��ه مردادماه بیش��ترین زمان برای 
حضور  م��ردم در پارک هاس��ت، کمیت��ه فرهنگ 
شهروندی به اطلاع رسانی در امر فضای سبز اقدام 

کرده است. 
همچنین ارایه طرح های ایستگاه های اتوبوس با دو 

موضوع فضای سبز و آب، اجرای بیش از 30 اجرای 
خیابانی در پارک ها با  موضوع فضای س��بز و دوره 
سوم تابلوهای فرهنگ شهروندی با موضوع تفریح 
و فضای سبز تا پایان مردادماه از جمله برنامه  های 

کمیته فرهنگ شهروندی است. 
گفتنی اس��ت؛ ش��هروندان اصفهانی می توانند با 
دیدن هر یك از این تصاویر انتقادات و پیشنهادات 
خود را به سامانه پیام  کوتاه  ش��هروندی به شماره 

30008313 ارسال کنند. 

با موضوع مقاومت وجنگ برگزار می شود؛

ورک شاپ زنده کاریکاتور 
در گالری شماره 2 کتابخانه مرکزی برپاست؛

آثار  نقاشی »تجلی هنر«  

به مدت چهار روز؛

جشن پروانه ها برای جشنواره فیلم کودک و نوجوان اصفهان

فرهنگسرای مهر برگزار می کند؛

آشنایی با طب سنتی و گیاهان دارویی
با انجام مسابقات تفریحی و ورزشی؛

لحظه های بی نظیر در اردوهای تفریحی باغ بانوان پردیس

کمیته فرهنگ شهروندی اجرا می کند؛

طرح »سفرمطالعه« با موضوع فضای سبز در اتوبوس های شهری

سلامت

حجت الاس�لام ش�هاب مرادی: چه بس��یار خیریه ها، 
بیمارس��تان ها، مدارس، دانش��گاه ها و ... که ب��ا پول امام 
حسین)ع( و توس��ط محبان ایش��ان در مجالس عزاداری 
 جم��ع و ص��رف این امور ش��د. هی��ات ه��ا ریش��ه دارترین 
»ان جی او« های سطح جهان هستند. کارهایی که دولت ها 
باید انجام می دادند، توسط دس��تگاه امام حسین)ع( انجام 
شده است. هیات ها، انقلاب اس��لامی را پیروز کردند و امام 
 راحل نیز بارها این مس��اله را گوش��زد فرمودند. همچنین 
هیات ها و شور و شعور حس��ینی بود که منجر به مقاومت 

هشت ساله ملت ایران در برابر متجاوزان شد.

جنتی، وزی�ر ارش�اد: هنرمندان ما س��رمایه اجتماعی 
کشور هستند و در همه دنیا به هنرمندان توجه می کنند 
و تلاششان بر این اس��ت که این س��رمایه های اجتماعی 
 را حفظ کنند.کش��وری م��ی تواند موفق باش��د که میان 
سرمایه های اقتصادی و اجتماعی تبادل کند، به نحوی که 
بتواند از هر دوی این سرمایه ها به نحو احسن استفاده کند. 
اگر نتوانستیم سرمایه اجتماعی را تقویت کنیم، هیچ گاه به 
توسعه دست پیدا نمی کنیم و عکس آن هم همین است؛ 
اگر سرمایه اجتماعی داشته باشیم و نتوانیم در جهت رشد 

اقتصاد از آن بهره ببریم، به بیراهه رفته ایم.

ابراهیم فیاض، استاد دانش�گاه: متاسفانه ژورنالیسم 
را در ایران خیلی سطح پایین گرفته ایم. به نظرم انحطاط 
علوم انس��انی در ایران از همین جا ش��روع ش��ده اس��ت. 
متاسفانه چون در ایران انحراف ژورنالیستی در حوزه علم 

داریم، علوم انسانی به هیچ جا نمی رسد.
 اولین جای علوم انس��انی در ژورنال است و در ژورنال باید 
منظر خودش را روشن کند و خلاقیت علوم انسانی با ژورنال 
اس��ت. در طول تاریخ علوم انسانی، هرکسی خلاق تر بوده 
با ژورنال کار کرده است. ژورنال ها بزرگ ترین طراح های 

همه حوزه ها هستند.

ژورنالیسم را خیلی سطح پایین گرفته ایمهنرمندان ما سرمایه اجتماعی کشور هستندهیات ها، انقلاب اسلامی را پیروز کردند

طرح روز

س��لام. چرا حتی ب��رج میلادهم کان��ون ه��واداران و 
س��ایت رس��می دارد، ولی رودخانه زاینده رودکه قلب 
 وش��ریان حیات اصفهان است، هیچ کس��ی به صورت 
س��ازمان یافته از آن هواداری نمی کند؟ یادمان باش��د 

اصفهان یعنی زاینده رود. 
  09130000652                    
...............................................................................................

س��لام. لطفا در روزنامه اصفهان زیبا ج��دول هم چاپ 
کنید. با تشکر        

  09130000234                                
...............................................................................................

پمپ هایی که در10 س��ال اخیر در اس��تان بالادس��ت 
بر پیک��ر زنده رود س��وارکرده اند، تپه های��ی راکه طی 
هزاران س��ال لم یزرع وبرهوت بوده را آب��اد کرده و در 
این س��و، تمدن که��ن و فاخراصفهان را ک��ه برمبنای 
 زنده رود ش��کل گرفته، به چالش کش��یده و به نابودی 
می کشاند.آباد کردن زمین خش��ك، در مقابل نابودی 
تمدن کهن ب��ا کدامین عقل س��لیم،تاییدمی ش��ود؟! 

علیرضاسعادتمند
  09130000949
..............................................................................................

من اصفهانی نیس��تم، اما وقت��ی رودخان��ه زاینده رود 
راخشك دیدم و به تبع آن در آستانه تخریب بودن این 
پل های زیبا را، از اینکه دیگران چگونه از میراث تمدنی 
 خود دفاع می کنند و در کش��ور ما تیش��ه به ریشه اش 

می زنند، متاسفم.  
  09380000801               
...............................................................................................

سلام. خواهش��مندم درصورت امکان از مقابل مدرسه 
علمیه یك مسیرجهت دسترسی محله لمجیر به بوستان 

درخشان ایجاد شود.         
09130000722                                
...............................................................................................

با س��لام. خواهش��مندیم برای برقراری خ��ط اتوبوس  
مستقیم پردیس شاهین شهر به اصفهان پیگیری کنید.         
09370000776                                
...............................................................................................

ادامه طرح خیابان الله اکب��ر در خیابان جی کی تعیین 
تکلیف می شود؟

09130000061                               

صدای  شهروند

+18

+35

اوقات شرعی

آب و هوای اصفهان

اذان صبح:                                                               05:02
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